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Στον «πάγο» 
η τιµή του 

πολυτιµότερου 
αγαθού, του 

νερού…
ΣΕΛΙ∆Α 2108.09.2024

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΤΖΩΗΣ 
Εισβολή στο Κουρσκ: 
Στρατηγικός ελιγμός 

ή θανατηφόρα 
 στρατηγική γκάφα;

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 24-25

ΘΕΣΗ 

ραγικό! Είναι, 
όµως, αληθές. 
Όταν ένα έθνος 
και δύο κράτη, Ελ-
λάδα και Κύπρος, 
συγκλονίζονται 

από σκάνδαλα, και οι Κυ-
βερνήσεις τους παραπαίουν, 
χωρίς να έχουν αξιόπιστη 
αντιπολίτευση, πώς να αντι-
µετωπίσουν την αυτοκρατο-
ρική Τουρκία του Ερντογάν; 
Πώς; Όταν δεν µπορούν να 
κάνουν κουµάντο στα του 
οίκου τους;

Συνέχεια στη σελίδα 2

Ο σουλτάνος 
της Ευρώπης…  

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Κουρδικό κράτος στην Τουρκία: 

Ιδού η απάντηση στην αξίωσή της 
για λύση δύο κρατών 

ΣΕΛΙ∆Α 7

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΛΟΚΑΣΙ∆ΗΣ 
Κυπριακό: επιτόπιο τροχάδην 

ΣΕΛΙ∆Α 27

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

∆ιπλασιάζονται οι κρατήσεις 
στα κατεχόµενα, ενώ υπάρχει µειωµένη 
κίνηση στις ελεύθερες περιοχές ΣΕΛΙ∆Α 21

ΑΠΟΚΑΛΥΠΤΙΚΟΙ ΧΑΡΤΕΣ: Παιχνίδια 
για τις ΑΟΖ  στην A. Μεσόγειο που 
αγγίζουν τον Interconnector ΣΕΛΙ∆EΣ 4-5

Οι ιστοί της τουρκικής 
αράχνης στραγγαλίζουν 
τριμερή, Κύπρο και Αιγαίο

Τ

ΑΠΑΡΑ∆ΕΚΤΟ: 
Συγκλονιστικές 
µαρτυρίες ντροπής 
µιας σύγχρονης 
ευρωπαϊκής πολι-
τείας από παιδιά 
που µεγάλωσαν σε 
παιδικές στέγες 

Εφόσον δεν 
µιλούν οι αρµό-
διες Υπηρεσίες, 

να µιλήσει ο 
Πρόεδρος και οι 

Υφυπουργοί του, 
που έχουν την 

πολιτική ευθύνη 

Στεγνώνουν 
τα φράγµατα, 
ασφυκτιούν 
οι αγρότες 

ΣΕΛΙ∆Α 17

Αδήλωτοι 
το 8% των 

εργαζοµένων
Ένας στους τρεις 

αλλοδαπούς 
εργάζεται 
παράνοµα

ΣΕΛΙ∆A 16

Η «Σ» ανοίγει σήµερα τον φάκελο «παιδικές στέγες». Τα 
«παιδιά του κράτους» καταθέτουν τις δικές τους µαρτυρί-
ες και µιλούν για τα δύσκολα χρόνια που πέρασαν όντας 

υπό την κηδεµονία του κράτους. Μέσα από τις µαρτυρίες τους 
αναδεικνύονται σοβαρά κενά και αδυναµίες του συστήµατος. Από 
τη µια η υποστελέχωση κι από την άλλη η έλλειψη κατάρτισης και 
εξειδίκευσης στο ήδη υπάρχον προσωπικό, είναι µερικά από τα 
προβλήµατα που χρονίζουν. Ακούει, όµως, κανείς;   ΣΕΛΙ∆ΕΣ 18-19

ΑΝΕΥΘΥΝΟ ΚΡΑΤΟΣ 
εγκαταλείπει τα παιδιά του

Αλαλούµ στη συγκυβέρνηση 
και ανανέωση µε πολιτικούς 

δεινόσαυρους στον ∆ΗΣΥ ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3 

ΠΑΙΚΤΕΣ ΠΟΥ ΕΓΡΑΨΑΝ ΙΣΤΟΡΙΑ

Πέτρος 
Κονναφής 

Κούλλης 
Παντζιαράς 

ΣΕΛΙ∆A 20

Πόλεμος συμφερόντων, 
αμαρτίες 
και ασφάλεια 
Ξεκαθαρίζουν τη θέση τους
οι ΗΠΑ για το Great Sea 
Interconnector ΣΕΛΙ∆Α 11 



Συνέχεια από την 1η σελίδα
Οι Κυβερνήσεις Αθηνών 

και Λευκωσίας βουλιάζουν στα 
εσωτερικά προβλήματα, χωρίς 
να έχουν σωσίβια σωτηρίας. Η 
απουσία της υγιούς και αποτε-
λεσματικής αντιπολίτευσης δεν 
καθιστά μόνο τις Κυβερνήσεις 
ευάλωτες αλλά και το κράτος το 
ίδιο χάνει το κύρος του διεθνώς. 
Η κατάσταση γίνεται ιδιαιτέρως 
επικίνδυνη όταν έχεις την Τουρ-
κία μέσα στο σπίτι σου, ως κατο-
χική δύναμη, και την Ελλάδα ως 
μητέρα πατρίδα και εγγυήτρια 
δύναμη να επιδίδεται, σε τεμε-
νάδες. Παράδειγμα προς απο-
φυγήν ο Υπουργός Εξωτερικών, 
Γιώργος Γεραπετρίτης, ο οποίος 
έχει μείνει πλέον στην ιστορία. 

Πώς, λοιπόν, οι Τούρκοι να 
σεβαστούν τους αυτόκλητους ρα-
γιάδες; Γι’ αυτό, άλλωστε, όταν 
επιτρέψαμε στον Τούρκο ΥπΕξ 
Χακάν Φιντάν να πατήσει το πόδι 
στο Άτυπο Συμβούλιο στις 30 
Αυγούστου, πώς μας συμπερι-
φέρθηκε; Όπως τον μάθαμε να 
μας μιλά. Ως αφέντης προς υπο-
τελείς. Τι μας είπε; Ότι θα πρέπει 
να κηρύξουμε αυτοδιάλυση, εάν 
θέλουμε να πάμε σε διάλογο. Και 
ήταν επί τούτου σαφής: Αξίωσε 
από εμάς την αναγνώριση του 
ψευδοκράτους στη βάση της ισό-
τιμης κυριαρχίας, εφόσον εμείς 
δεν του ξεκαθαρίσαμε ότι, εάν 
θέλει να κάνει βήμα στην ΕΕ, 
θα πρέπει να αναγνωρίσει την 
Κυπριακή Δημοκρατία. Και όχι 

μόνο κάτι τέτοιο δεν συνέβη, όχι 
μόνο λόγος δεν έγινε για κόστος, 
δηλαδή κυρώσεις, αλλά Λευκω-
σία και Αθήνα δήλωσαν έτοιμες 
να του δώσουν νέα δώρα, όπως 
η αναβάθμιση της τελωνειακής 
ένωσης. Και τι τους απάντησε; 
Ότι δεν δέχεται σύνδεση του 
Κυπριακού με την τουρκική 
ενταξιακή πορεία και ότι θέλει 
πλήρη ένταξη. Διότι με την ισχύ 
του είναι ήδη αφέντης επί της 
Κύπρου. Μας έχει δεδομένους. 
Και επιδιώκει με την είσοδό του 
στην ΕΕ να γίνει σουλτάνος της 
Ευρώπης!

Για να μην έχουν οι εταίροι 
μας την ψευδαίσθηση ότι τσιμπά 
από τα δώρα μας ή τα δικά τους, 
ο Ερντογάν στράφηκε προς το 
αντίπαλο της Δύσης, μπλοκ. Δη-
λαδή αυτό των BRICs (Βραζιλία, 
Ρωσία, Ινδία, Κίνα, Ν. Αφρική), 
υποβάλλοντας αίτηση ένταξης. 
Και τους αφήνει  όλους αμήχα-
νους. Και την ΕΕ και τις ΗΠΑ. 
Τους εκβιάζει. Δεν τους επιτρέπει 
να τον εκβιάζουν. 

Πού την είδαν, λοιπόν 
την προοπτική λύσης του 
Κυπριακού μέσω μιας τρι-
μερούς; Ποιος θα ασκήσει, 
όπως αρέσκονται εδώ και 50 
χρόνια να μας λένε, πιέσεις 
στην Τουρκία; Κανείς! Εάν θα 
ασκηθούν πιέσεις είναι προς 
τον αδύνατο. Εκεί, δηλαδή, που 
υπάρχει πρόσφορο έδαφος. 
Προς αυτούς, που κάνουν 
τεμενάδες…

ΘΕΣΗ 
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Η ∆ΗΠΑ ετοιµάζει 
επιστολή προς τον 

Πρόεδρο ζητώντας 
συµµετοχή στη λήψη 

αποφάσεων, την 
ώρα που το ∆ΗΚΟ 
διαφωνεί σφόδρα 
µε την κυβερνητι-
κή πολιτική για τη 
µεταρρύθµιση στη 

δοµή της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας 
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Μ
παίνει για 
τα καλά 
σε φουρ-
τούνες η 
σχέση των 
κομμάτων 
της συμπο-

λίτευσης με το Προεδρικό και δη 
με τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη. Η 
τακτική που ακολουθεί η Λευκω-
σία στον σχεδιασμό των κινήσεών 
της επί σειράς ζητημάτων και γενι-
κότερα οι αποφάσεις στο πλαίσιο 
της παραγωγής πολιτικής, πολλές 
φορές εκθέτουν τα κόμματα που 
στηρίζουν την Κυβέρνηση. Αυτό 
τουλάχιστον δηλώνουν στη «Σ» και 
αφήνουν να νοηθεί με δημόσιες 
παρεμβάσεις τους στελέχη κομ-
μάτων. Ο λόγος είναι το γεγονός 
ότι στα πλείστα, αν όχι σε όλα, ο 
Πρόεδρος δεν τους ενημερώνει, 
τους κρατά στο σκοτάδι, με απο-
τέλεσμα αυτοί να έρχονται προ 
τετελεσμένων. Αυτό δημιουργεί 
1) κακό στην εικόνα τους, 2) εσω-
τερικές διαφορές, με στελέχη να 
τοποθετούνται διαφορετικά στα 
καυτά ζητήματα.

Αυτά σε συνδυασμό, αποτελούν 
τους κύριους παράγοντες για τους 
οποίους τα κόμματα της συμπολί-
τευσης ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ 
έχουν χάσει την εκτίμηση του κό-
σμου, που τα θεωρεί τυχοδιωκτικά. 
Όλη αυτή η εικόνα παίρνει σάρκα 

και οστά και προσφέρει στους πο-
λίτες την ευκαιρία να καταλάβουν 
τι σημαίνει θέατρο του παραλόγου.

Η ΔΗΠΑ βάζει όρους 
και προϋποθέσεις στον 
Πρόεδρο 

Η ΔΗΠΑ είναι το κόμμα που 
στηρίζει περισσότερο απ’ όλα τις 
κινήσεις του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη στα πλείστα ζητήματα και 
είναι λίγες οι φορές που εκφράζει 
την αντίθεσή της. Ακόμα και για 
την  πρόσκληση Φιντάν στο Άτυπο 
Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσε-
ων της ΕΕ συμφώνησαν ότι ήταν 

μια καλή κίνηση στρατηγικής, για 
να στριμώξουμε την Τουρκία… Ε, 
τελικά, δεν ήταν. 

Υπάρχει και στη ΔΗΠΑ δυ-
σαρέσκεια για το γεγονός ότι δεν 
τυγχάνουν ενημέρωσης σχεδόν 
για τίποτα από το Προεδρικό. Για 
τον λόγο αυτό, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Σ», η ΔΗΠΑ ετοι-
μάζει σχετική επιστολή προς τον 

ένοικο του Προεδρικού, για να του 
κοινοποιήσει τη δυσαρέσκειά της 
και να του ζητήσει όπως συμμε-
τέχει ενεργά στη διακυβέρνηση, 
στην παραγωγή πολιτικής και στη 
λήψη αποφάσεων. Σε διαφορετική 
περίπτωση θα πρέπει να επαναξιο-
λογήσει τη θέση της. Για του λόγου 
το αληθές υπάρχουν μάλιστα στε-
λέχη του κόμματος, που δημοσίως 
έχουν διαφωνήσει με την τακτική 
με την οποία προσεγγίζει το Κυ-
πριακό η Λευκωσία. Ο βουλευτής 
της ΔΗΠΑ, Αλέκος Τρυφωνίδης, 
στο δελτίο ειδήσεων του ΣΙΓΜΑ, 
αναγνώρισε ότι με την πρόσκληση 
του Τούρκου ΥΠΕΞ στην ΕΕ τελικά 
δεν καταφέραμε τίποτα.

Όπως μαθαίνουμε, επίσης, 
ούτε η ΔΗΠΑ ήταν ενήμερη για 
την απόφαση της Κυβέρνησης να 
ετοιμάσει νομοσχέδιο που να αφορά 
την αλλαγή της μορφής της Ελε-
γκτικής Υπηρεσίας. Υπενθυμίζουμε 
εδώ ότι η Κυβέρνηση ανακοίνωσε 
πως θα αλλάξει τον θεσμό του Γε-
νικού Ελεγκτή, μετατρέποντάς τον 
σε Ελεγκτικό Συνέδριο. Σε αυτό θα 
συμμετέχουν ο Γενικός Ελεγκτής, ο 
Βοηθός Γενικός Ελεγκτής και τρία 
μέλη. Όλοι θα διορίζονται από τον 
Πρόεδρο και υπάρχει η σκέψη η 
θητεία τους να είναι τα 9 έτη. Στέ-
λεχος της ΔΗΠΑ μάς ανέφερε ότι 
αυτή η προσπάθεια της Κυβέρνησης 
θα μετατραπεί σε φιάσκο…

Το ΔΗΚΟ για το Κυπρι-
ακό δεν… αλλά για τον 
Ελεγκτή στέκεται σπαθί

Το ΔΗΚΟ βρίσκεται, πραγμα-
τικά, σε μια κατάσταση αφασίας. 
Σημαντικά και εμβληματικά στε-

ΕΛΛΕΙΨΗ ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΡΟΕ∆ΡΟ 

Αλαλούμ στη 
συγκυβέρνηση 
Βροχή τα παράπονα προς το Προεδρικό 
– Μετά το ΔΗΚΟ, ακολούθησε η ΔΗΠΑ 



Στην πρώτη συνεδρία του 
Πολιτικού Γραφείου του 
ΔΗΣΥ μετά τις εκλογές 

του περασμένου Ιουνίου, η Αννί-
τα Δημητρίου είχε προαναγγείλει 
τη σύσταση των δύο ομάδων που 
θα λειτουργούν συμβουλευτικά 
και θα βοηθούν το κόμμα στην 
παραγωγή πολιτικής.

Η Πρόεδρος του ΔΗΣΥ ανα-
κοίνωσε, λοιπόν, την ομάδα Συμ-
βούλων της στο Κυπριακό, με 
επικεφαλής τον πρώην Υπουργό 
Εξωτερικών, Ιωάννη Κασουλίδη, 
και κυρίως Σύμβουλο τον Πα-
ναγιώτη Δημητρίου. Αυτό που 
γίνεται με τον Ιωάννη Κασουλίδη 
είναι πραγματικά αστείο. Όπου 
υπάρχει ανάγκη, το κόμμα την 
Πινδάρου τον βάζει μπροστά. Λες 
και ως ο μακροβιότερος Υπ.Εξ 
της Κυπριακής Δημοκρατίας έχει 
καταφέρει να προσφέρει με τις 
ιδέες του διέξοδο στο δράμα του 
Κυπριακού Ελληνισμού. Αντι-
θέτως, έχει καταφέρει να ανοίξει 
τις ορέξεις του κατοχικού καθε-

στώτος, προσφέροντάς του την 
αναγνώριση που αυτό επιθυμεί, 
με ευφάνταστες ιδέες και ΜΟΕ. 

Με αυτούς, δηλαδή, θεωρεί 
η Αννίτα Δημητρίου ότι θα φέ-
ρει ανανέωση στο κόμμα; Αυτή 
είναι η απάντηση της Αννίτας 
τους δυσαρεστημένους Συνα-
γερμικούς, που πλέον ψηφίζουν 
ΕΛΑΜ; Αντί η κ. Δημητρίου να 
λάβει τα μηνύματα της βάσης 
του κόμματος, δείχνει ότι είτε 
είναι δέσμια των νοσταλγών του 
απορριφθέντος Σχεδίου Ανάν 
είτε και η ίδια είναι εκφραστής 
αυτής της πολιτικής και επιθυμεί 
οριστική ρήξη με τη λαϊκή Δεξιά.

«Ανανέωση» στον ΔΗΣΥ με 
δεινόσαυρους της πολιτικής
- με νοσταλγούς του Σχεδίου Ανάν

λέχη διαφωνούν με τις πολιτικές 
του Προέδρου, αλλά επιμένουν 
να ανεμίζουν τη σημαία ότι είναι 
κόμμα συγκυβέρνησης. Το πρώτο 
επεισόδιο έντονης διαφωνίας ήρθε 
στο Κυπριακό, με τρεις βουλευτές 
του κόμματος να αμφισβητούν ευ-
θέως την πολιτική της Λευκωσίας. 
Υπενθυμίζουμε ότι με επιστολή 
τους οι Χρίστος Ορφανίδης, Ζα-
χαρίας Κουλίας και Παύλος Μυ-
λωνάς έκαναν  λόγο για εν κρυπτώ 
υποχωρήσεις, που έχουν ως στόχο 
να εξυπηρετήσουν τα τουρκικά 
συμφέροντα! Η ηγεσία του ΔΗΚΟ 
σ’  εκείνη την περίπτωση δικαιο-
λόγησε την κυβερνητική πολιτική. 

Η απόφαση όμως της Κυβέρ-
νησης για τη μεταρρύθμιση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας… βρίσκει το 
ΔΗΚΟ να σηκώνει τα λάβαρα στον 
αγώνα υπέρ του Γενικού Ελεγκτή. 
Τόσο ο Πρόεδρος του κόμματος,  
Νικόλας Παπαδόπουλος, όσο και 
ο βουλευτής Χρύσης Παντελίδης. 
Ο κ. Παντελίδης τόνισε μάλιστα 
την έντονη και κάθετη διαφωνία 
του με την εν λόγω κυβερνητική 
πρωτοβουλία, σημειώνοντας επίσης 
την έλλειψη επικοινωνίας πριν λη-
φθεί απόφαση από το Υπουργικό. 
Αντίθετος με την απόφαση αυτή 
είναι και ο βουλευτής Ζαχαρίας 
Κουλίας, ένας από τους εκφραστές 
του λεγόμενου «σκληρού» ΔΗΚΟ. 

Άρα και τα ΔΗΚΟ εντός ΔΗΚΟ 
διαφωνούν. 

Αφού δεν συμφωνούν 
γιατί επιμένουν;

Εύκολη η απάντηση στο πιο 
πάνω ερώτημα, αλλά χάριν της 
κουβέντας ας το αναλύσουμε.

Το ΔΗΚΟ διαφωνεί, κατά βάση, 
σε δυο καυτά γι’ αυτό ζητήματα. Αυτό 
του Γενικού Ελεγκτή (έφτασε στο ση-
μείο να καταψηφίζει προϋπολογισμό) 
και στο Κυπριακό, έστω και αν οι 
φωνές του ενδοτισμού υπάρχουν, 
είναι φανερές και οι διαφωνίες. Αξίζει, 
πάντως,  να πούμε ότι το ζήτημα 
της μεταρρύθμισης της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας ήταν προεκλογική εξαγ-
γελία του Προέδρου. Άρα, τότε, δεν 
ήξερε το ΔΗΚΟ;

Η ΔΗΠΑ συμφωνεί, κατά βάση, 
στην πλειοψηφία των κυβερνητι-
κών πολιτικών, ωστόσο θέλει να 
συμμετέχει στη διακυβέρνηση και 
να ενημερώνεται. Πράγμα που δεν 
συμβαίνει μέχρι σήμερα και, αν δεν 
αλλάξει, ίσως το κόμμα να χρειαστεί 
να επαναξιολογήσει τον ρόλο του 
καθώς με αυτόν τον τρόπο εκτίθεται.

Η ΕΔΕΚ διαφωνεί, κατά βάση, 
στο πιο σημαντικό ζήτημα που 
αφορά τον τόπο, το Κυπριακό. 
Ούτε αυτή ενημερώνεται, ούτε 
συμμετέχει στη λήψη αποφάσεων. 
Αναμένεται ότι, σε κάποια στιγμή, 

το Κυπριακό θα αποτελέσει και 
γι’ αυτούς “deal breaker”. Άποψη 
του γράφοντος είναι, φυσικά, ότι 
το Κυπριακό θα έπρεπε να έχει 
οδηγήσει, ήδη, την ΕΔΕΚ να άρει 
τη στήριξή της προς την Κυβέρ-
νηση, αν είναι ένα τόσο καυτό και 
υπαρξιακό ζήτημα όπως το ίδιο 
το κόμμα το χαρακτηρίζει. Αφού 
διαφωνούν ακόμη και ως προς τη 
βάση λύσης… γιατί το κουράζουν;

Θέλουμε, όμως, να είμαστε δί-
καιοι και προς τον Πρόεδρο. Ο 
Νίκος Χριστοδουλίδης δεν είναι 
υποχρεωμένος να συμβουλεύεται 
τα κόμματα, που αυτά επέλεξαν να 
το στηρίξουν. Είναι εξάλλου αυτές 
οι λογικές που δεν επιτρέπουν στις 
κυβερνήσεις να προωθήσουν τα 
συμφέροντα των πολιτών και συχνά 
γινόμαστε δέσμιοι στα συμφέροντα 
των κομμάτων. Κάποιος θα υπο-
στήριζε επίσης ότι τα κόμματα δεν 
έχουν προσφέρει τίποτα ουσιαστικό, 
ιδίως στο Κυπριακό και, άρα, αφού 
είναι αποτυχημένα, γιατί να πρέπει 
ο Πρόεδρος να λογοδοτεί σ’ αυτά; 
Σε κάθε περίπτωση, όμως, εάν τα 
κόμματα της δήθεν συγκυβέρνη-
σης θέλουν να είναι αληθινά με 
τον κόσμο τους και με τον εαυτό 
τους, θα πρέπει να ξεφύγουν από 
τη λογική της καρέκλας, αλλιώς… 
η κατρακύλα δεν έχει τέλος. Και 
γι’  αυτούς και για τους πολίτες. 
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Ο
Τ ο ύ ρ κ ο ς 
Π ρ ό ε δ ρ ο ς 
Ταγίπ Ερντο-
γάν υιοθετεί 
και εφαρμό-
ζει στην πρά-
ξη διάφορες 

στρατηγικές για να επιτύχει τους 
στόχους του, μεταξύ των οποίων και 
αυτήν της αράχνης. Στήνει ιστούς 
και, αφού εγκλωβίζει τα θύματά του, 
είτε τα στραγγαλίζει είτε απειλεί ότι 
θα τα αποτελειώσει. Υπό αυτές τις 
περιστάσεις, έχει ήδη δημιουργήσει 
τις συνθήκες για να στραγγαλίσει 
την όποια προσπάθεια λύσης του 
Κυπριακού ή να επιτύχει εκείνο το 
οποίο επιδιώκει, εγκλωβίζοντας στους 
ιστούς της δικής του  αράχνης τόσο 
την Αθήνα όσο και τη Λευκωσία. 

Τρεις τουρκικές κινήσεις 
Το τελευταίο διάστημα, η Τουρ-

κία προχώρησε σε τρεις βασικές 
κινήσεις: 

Ο Υπουργός Εξωτερικών της 
χώρας Χακάν Φιντάν μετέβη στις 
Βρυξέλλες, στην άτυπη σύνοδο 
της ΕΕ, με τη σύμφωνο γνώμη των 
Αθηνών και της Λευκωσίας, για να 
καθαρίσει από τις αμαρτίες του ως 
εισβολέας. Και όχι μόνο. Η Τουρκία: 
Α) Αξίωσε και αξιώνει την πλήρη 
ένταξή της στην ΕΕ. Με τον τρόπο 
αυτό θέλησε να στείλει το μήνυμα 
ότι δεν μπορεί να είναι εναλλακτική 
επιλογή η αναβαθμισμένη τελω-
νειακή ένωση. Και επιδιώκει την 
πλήρη ένταξη, διότι προσδοκά με τον 
τρόπο αυτό να καταστεί η μεγαλύ-
τερη δύναμη στην ΕΕ, εφόσον με το 
μέγεθός της και δη τους συντελεστές 
ισχύος της και θεσμικά και άλλως 
πως θα ξεπεράσει ακόμη και αυτήν 
τη Γερμανία. Άρα, με τις κινήσεις 
αυτές δημιουργεί στρατηγικό βάθος, 
για να διευκολύνει την κατάργηση 
της βίζας σε Τούρκους πολίτες και 
την αναβαθμισμένη τελωνειακή 
ένωση. Β) Απαιτεί την αναγνώ-

ριση του ψευδοκράτους, διάλυση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και  
αποσύνδεση του Κυπριακού από 
την τουρκική ενταξιακή διαδικασία 
και τις κυπρογενείς υποχρεώσεις, 

αντί να αναγνωρίσει την Κυπρι-
ακή Δημοκρατία ως τμήμα του 
κεκτημένου, διότι αυτό καθορίζει 
η Αντιδήλωση της 21ης Σεπτεμ-
βρίου του2005. Πέραν του ΟΗΕ, 

θέτει και διά ζώσης εντός της ΕΕ 
τους κανόνες του παιχνιδιού για 
τις συνομιλίες, προτάσσοντας την 
ισότιμη κυριαρχία, που πηγάζει από 
την πολιτική ισότητα των δυο συνι-

στώντων κρατών μιας ομοσπονδίας, 
και παραπέμπει, ταυτοχρόνως, στα 
δύο κράτη. Ο ιστός της ομοσπον-
διακής αράχνης με τουρκικό χα-
ρακτήρα παγιδεύει τη διαδικασία 
λύσης, ακόμη και μια τριμερή στις 
τουρκικές διχοτομικές θέσεις ως 
προηγούμενο στάδιο της πλήρους 
τουρκοποίησης. 

Μετά το ταξίδι του Φιντάν στις 
Βρυξέλλες, η Τουρκία  αιτείται, επι-
σήμως, την ένταξή της στους BRICs 
(Brasil, Russia, India, China και 
μετά South Africa), που συνιστά 
ένα αντισταθμιστικό μπλοκ μεγάλων 
κρατών έναντι της ΕΕ και των ΗΠΑ. 
Ποιο είναι το εκβιαστικό τουρκικό 
μήνυμα προς την ΕΕ, κυρίως , αλλά 
και προς τις ΗΠΑ; Υπάρχουν κι 
αλλού πορτοκαλιές, που κάνουν 
πορτοκάλια.  Και επί τούτου είναι 
που αποτυπώνεται μια άλλη κλασική 
πολιτική της Άγκυρας, πέρα από 
εκείνην της αράχνης. Πρόκειται 
για την Πολιτική του Εκκρεμούς. 
Η Τουρκία κινείται άλλοτε προς τη 
Μόσχα και άλλοτε προς την Ουά-
σιγκτον, άλλοτε προς την ΕΕ και τις 
ΗΠΑ και άλλοτε προς τους BRICs, 
αναλόγως των συμφερόντων της, 
και εκβιάζει. Στήνει ιστούς στην 
Ασία, όχι μόνο μέσω των BRICs, 
των οποίων δεν είναι ακόμη μέλος, 
αλλά και μέσω των τουρκογενών 
κρατών που φθάνουν ώς την Κίνα.   

 Την περασμένη εβδομάδα, ο Αι-
γύπτιος Πρόεδρος Αμπντέλ Φατάχ 
αλ Σίσι επισκέφθηκε την Τουρκία. 
Ο άλλοτε εχθρός του Ερντογάν, εξε-

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Οι ιστοί 
της τουρκικής 
αράχνης
στραγγαλίζουν τριμερή, Κύπρο και Αιγαίο

ΠΑΙΧΝΙΔΙΑ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΟΖ ΣΤΗΝ AΝΑΤΟΛΙΚΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ ΠΟΥ ΑΓΓΙΖΟΥΝ ΤΟΝ INTERCONNECTOR

Αμήχανες η 
ΕΕ και οι ΗΠΑ 

παρακολουθούν 
την Τουρκία 

πώς οικοδομεί 
τη νέα τουρκική 

αυτοκρατορία 

Ο χάρτης αυτός αποτυπώνει: 1. Την ελληνική (γαλάζιο ανοικτό) και τουρκική δυνητική ΑΟΖ (βυσσινί). 2. Η μαύρη 
γραμμή μεταξύ δύο στιγμάτων καταγράφει τα σημεία από τα οποία εκτείνεται το τουρκολιβυκό μνημείο, το οποίο δεν 
είναι καθορισμένο επί θαλάσσιου χώρου. Η περιοχή, που κατά καιρούς αποτυπώνεται σε χάρτες, και ενώνει τις ακτές 
της Λιβύης και της Τουρκίας στο ύψος της Ρόδου, δεν είναι ακριβής. 3. Τα σημεία A, B, C, D, E συνιστούν τη γραμμή 
επί της οποίας καθορίστηκε μερικώς η ΑΟΖ μεταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου. 4. Η κόκκινη γραμμή καθρεφτίζει ό,τι η 
Άγκυρα θέλει να διεκδικεί ως ΑΟΖ, αφαιρώντας τα όποια δικαιώματα έχουν τα ελληνικά νησιά και η Κύπρος. 5. Δεξιά 
του 28ου και 26ου  Μεσημβρινού οι ΑΟΖ δεν καθορίστηκαν. Η ΟΑΖ καθορίστηκε μερικώς. Για να προχωρήσει η όποια 
συμφωνία της Αιγύπτου με άλλα κράτη, βλέπετε, η Τουρκία χρειάζεται διαβούλευση και με την Ελλάδα.   

Ο χάρτης δείχνει την πορεία του ηλεκτρικού καλωδίου από την 
Κύπρο στην Ελλάδα. Είναι πρόδηλον ότι η πορεία του διέρχεται 
από περιοχές, τις οποίες η Τουρκία θέτει υπό αμφισβήτηση, και δη 
από την περιοχή της Κρήτης, όπου υπάρχει και ο νοητός  χώρος 
του τουρκολιβυκού μνημονίου. Γίνεται, δε, λόγος για εξωτερικές 
απειλές, δηλαδή της Τουρκίας, τις οποίες θα πρέπει κάποιος να 
διασφαλίσει. Και επί τούτου προστίθενται και τα θέματα βιωσιμό-
τητας και κερδοφορίας, υπό την έννοια ότι κανείς δεν επενδύει 
επί ζημία.  Από την άλλη, κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει τη 
γεωπολιτική σημασία ενός τέτοιου έργου. Αλλά το ζητούμενο είναι 
πώς θα τύχει εκμετάλλευσης αυτή η γεωπολιτική σημασία. Διότι, 
εφόσον το Κυπριακό είναι πρόβλημα -εκτός των άλλων- γεωπολι-
τικό, εάν μια «λύση», όπως αυτή που ετοιμάζονται να συζητήσουν, 
αφήσει την Κύπρο στα χέρια της Τουρκίας, τότε αυτή είναι που θα 
ελέγχει την περιοχή στο πλαίσιο της Γαλάζιας πατρίδας και αυτή 
είναι που θα αποκομίζει τα οφέλη είτε μέσω Κύπρου είτε με διάφο-
ρους άλλους τρόπους. Άρα, όταν γίνεται λόγος για τη γεωπολι-
τική σημασία του έργου, αυτή θα πρέπει να είναι συναφής με την 
πολιτική των Αθηνών και της Λευκωσίας έναντι της Τουρκίας. Και, 
ως εκ τούτου, τα όποια οφέλη θα χρησιμοποιηθούν ως εργαλεία 
βιώσιμης λύσης και όχι διχοτόμησης.      
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λίσσεται σε φίλο. Και ο ένας πλέκει 
το εγκώμιο του άλλου σε μια σχέση 
λυκοφιλίας, την οποία, όμως, χρη-
σιμοποιεί ο Τούρκος Πρόεδρος. 
Πώς; Με τον εξής τρόπο: Α) Με 
τον εξαγνισμό από την ΕΕ, τώρα 
επιτυγχάνει έναν δεύτερο, μέσω 
του Σίσι, ο οποίος καθαρίζει τα βρό-
μικα χέρια τού Ερντογάν, διότι τον 
αποδέχεται και αυτόν και τη χώρα 
του, όπως ελέχθη, παράγοντα με τον 
οποίο μπορεί να οικοδομηθεί στα-
θερότητα και ειρήνη στην περιοχή. 
Προς επίρρωση  τούτου, στηρίζει 
η Αίγυπτος τις προσπάθειες τής 
Τουρκίας να τα βρει στη Συρία με 
τον Άσαντ. Αλλά, καμιά νύξη δεν γί-
νεται για τον τερματισμό της κατοχής 
συριακού εδάφους από τον τουρκικό 
στρατό. Θίγει μόνο το ζήτημα της 
αποχώρησης ξένων στρατευμά-
των από τη Λιβύη, διότι εκεί είναι 
τα συμφέροντά του, και ξεχνά την 
κατοχή της Κύπρου, για να μην τα 
χαλάσει με τον Τούρκο Πρόεδρο, 
ο οποίος αφήνει το καρφί τού Σίσι 
για τον  στρατό του στη Λιβύη να το 
πάρει το ποτάμι. Διότι έχει άλλα πιο 
σημαντικά θέματα, όπως είναι τα 15 
δις δολάρια εμπορικές συναλλαγές, 
η προσδοκώμενη πώληση drones 
στην Αίγυπτο και η αποκόλλησή 
της από  τη σχέση της με την Κύ-
προ και την Ελλάδα, στο πλαίσιο 
των ενεργειακών πολιτικών  της και 
του καθορισμού ΑΟΖ. Β) Με την 
αποδοχή του ηγετικού ρόλου στην 
Τουρκία στο θέμα των Παλαιστινίων 
και γενικότερα στον μουσουλμανικό 
κόσμο. Ο Σίσι αντιλαμβάνεται την 
απήχηση την οποία έχει ο Ερντο-
γάν με τη στάση του στον ισλαμικό 
κόσμο και μεταξύ των Σουνιτών και 
δεν θέλει να επιτρέψει η σχέση αυτή 
να γίνει μονοπωλιακή και να περά-
σει στις χώρες της Αφρικής, όπου η 
Αίγυπτος έχει συμφέροντα, αλλά ο 
Ερντογάν έχει ήδη στήσει δικούς του 
ιστούς συμφερόντων, με την πώληση 
στρατιωτικού υλικού, από οχήματα 
ώς drones. Συν του γεγονότος ότι 
διαθέτει στρατιωτικές Βάσεις όπως 
αυτή στη Σομαλία.  

Από τα Βαλκάνια ώς την 
Αφρική… και η Αίγυπτος 

Οι ιστοί της τουρκικής αράχνης 
έχουν ήδη περάσει στα Βαλκάνια, 
από τις Βάσεις στην Αλβανία ώς 

την εμπλοκή στο Κοσσυφοπέδιο, 
στα Σκόπια, στη Βοσνία Ερζεγοβί-
νη, στην τουρκική μειονότητα της 
Βουλγαρίας και φτάνουν ώς την 
Κύπρο, τη Συρία, την Παλαιστίνη 
και την Αφρική.  Η Τουρκία τραβά 
μια κάθετη γραμμή από την Αλβανία 
στη Λιβύη και,  εφόσον ελέγχει την 
Ανατολική Μεσόγειο μέσω Κύπρου, 
επεκτείνει την τουρκική λίμνη, που 
εκτείνεται αρχικά από τη  Μαρ-
μαρίδα ώς την Αλεξανδρέττα και 
αλλού. Από τη Λιβύη ώς το Σουέζ 
και πέραν αυτού.    

Τι παιχνίδι θέλει η Τουρκία να 
παίξει με την Αίγυπτο; Να ανατρέψει 
όσα με βάση το Διεθνές Δίκαιο της 
Θάλασσας δικαιούνται Ελλάδα και 
Κύπρος. Και να επεκτείνει τη νοητή 
ζώνη του τουρκολιβυκού μνημονίου 
σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο, 
αποκόπτοντας την Κύπρο από την 
Ελλάδα και μεταφέροντας το κύριο 
βάρος του γεωπολιτικού παιχνιδιού 
στη γραμμή Κρήτη, Κάρπαθος (Κά-
σος)  Ρόδος, που συνιστούν τις πύλες 
του ανατολικού Αιγαίου. Αυτή είναι η 
μία στρατηγική κίνηση της Τουρκίας. 
Η άλλη είναι το κλείσιμο της πύλης 
μέσω των Δαρδανελλίων, και η τρίτη 

είναι η αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Αιγαίου, που παραπέμπει 
στην τραγική περίπτωση, κατά την 
οποία αποχώρησε το ’67 η Ελληνι-
κή Μεραρχία από την Κύπρο και 
η νήσος μετατράπηκε σε βορά στα 
χέρια της Τουρκίας. Ο τουρκικός 
έλεγχος των πυλών του Αιγαίου θα 
φέρει ασφυξία και την πτώση του, 
που θα είναι εύκολη εάν συνδυαστεί 
με την αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Αιγαίου. Γιατί; Διότι η 
πρώτη γραμμή αμύνης θα μετακι-
νηθεί από τα νησιά στην ηπειρωτική 
χώρα και η Τουρκία πολύ εύκο-
λα θα διχοτομήσει το Αιγαίο στον 
25ο Μεσημβρινό. Εάν όμως πέσει 
η Κύπρος, μέσω μιας λύσης, ομο-
σπονδίας ή συνομοσπονδίας, τότε 
σε μειονεκτική θέση θα βρεθούν και 
η Αίγυπτος και το Ισραήλ, καθότι η 
Τουρκία θα μιλά από θέση ισχύος. 

Η «ευκαιρία» της «λύσης»…  
Πώς, λοιπόν, γίνεται λόγος για 

ευκαιρία στο Κυπριακό, όταν: 1) Η 
λεγόμενη λύση θα είναι διχοτομική, 
ανεξαρτήτως εάν την ονομάσουν 
ομοσπονδία δύο συνιστώντων κρα-
τών με πολιτική ισότητα. Το γεγονός 

ότι η Τουρκία πάτησε σε αυτήν τη 
μορφή διευθέτησης για να αξιώνει 
ισότιμη κυριαρχία με δύο κράτη, 
ουδόλως μπορεί να καθαγιάσει 
την προηγούμενη ομοσπονδιακή 
φόρμουλα των δυο συνιστώντων 
κρατών με πολιτική ισότητα. 2) Η 
Τουρκία έχει επιτύχει με τη δική μας 
συγκατάθεση να εξαγνιστεί μέσω 
της ΕΕ και να χρησιμοποιεί τη φίλη 
προς εμάς Αίγυπτο, για να αναδει-
χθεί σε παράγοντα «σταθερότητας 
και ειρήνης». 3) Στις κινήσεις της 
Τουρκίας προς τους BRICs, η ΕΕ 
και οι ΗΠΑ εμφανίζονται  αμήχανες. 
Ποιος, λοιπόν, θα πιέσει και γιατί 
την Τουρκία, εάν πιέσει σε τριμερή 
και συνομιλίες για το Κυπριακό; 
Οι ΗΠΑ, η ΕΕ, η Ρωσία ή η Κίνα;  

Τρία αντίδοτα μέσω ΕΕ
Αντί του εξευμενισμού έναντι της 

Τουρκίας, που συνιστά πολιτική, η 
οποία είτε οδηγεί σε νέα αδιέξοδο 
είτε στην αποδοχή της διάλυση 
του κυπριακού κράτους, Αθήνα 
και Λευκωσία θα μπορούσαν να 
ξεκινήσουν εκ νέου την πολιτική 
τους επί τη βάσει των εξής στρα-
τηγικών κινήσεων:  

Σύνδεση της ρωσικής εισβολής 
με την εισβολή της Τουρκίας στην 
Κύπρο και τη διαρκή κατοχή. 

Την ενεργοποίηση των συ-
μπερασμάτων του 2019 για την 
επιβολή κυρώσεων εφόσον η 
Άγκυρα συνεχίσει να κατέχει την 
Κυπριακή Δημοκρατία και δεν την 
αναγνωρίζει και δεν αρχίζει την 
αποχώρηση του Αττίλα. 

Την υποβολή αιτήματος στην ΕΕ 
και δη στα κράτη μέλη για τη στρατι-
ωτική στήριξη της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, ως κράτους μέλους, που είναι 
θύμα εισβολής και διαρκούς κατοχής. 
Αυτό περιλαμβάνει τα ακόλουθα: Α) 
Συμπερίληψη στα συμπεράσματα 
του Συμβουλίου ότι η όποια νέα 
επιθετική δράση της Τουρκίας σε 
βάρος της Κύπρου ή της Ελλάδας θα 
ενεργοποιήσει αυτόματα το άρθρο 
42,7 των Συνθηκών, που προνοεί 
τη στρατιωτική στήριξη των κρατών 
μελών τής ΕΕ. Κάτι ανάλογο συμβαίνει 
αυτήν τη στιγμή στην πράξη με την 
Ουκρανία, παρότι δεν είναι κράτος 
μέλος όπως η Κύπρος. Μια τέτοια 
απόφαση συνιστά σαφή διπλωματική 
αποτροπή, συναφή με την ασφάλεια 
στην Ανατολική Μεσόγειο. Β) Την 
επιβολή εμπάργκο στρατιωτικού υλι-
κού προς την Τουρκία ενόσω κατέχει 
την Κύπρο. Γ) Την πώληση και την 
παραχώρηση στρατιωτικού υλικού 
στην Κυπριακή Δημοκρατία από τα 
κράτη μέλη για την ασφάλειά της και 
για την αποτροπή και αντιμετώπιση 
της τουρκικής απειλής στη βάση του 
δικαιώματος της αυτοάμυνας (άρθρο 
51 του Χάρτη των Ην. Εθνών). Όπως, 
δηλαδή, συνέβη με την Ουκρανία.

Και ας μην ισχυρίζονται Αθήνα 
και Λευκωσία ότι αυτά δεν μπορούν 
να γίνουν. Διότι, μια χαρά συμβαί-
νουν με την Ουκρανία και αλλού. 
Όπως είναι οι Βαλτικές χώρες ή η 
Φινλανδία. Απλώς, η εύκολη «λύση» 
είναι να ρίχνεις μονομερώς ευθήνες 
σε ΕΕ χωρίς να διεκδικείς. Άλλωστε, 
πότε αυτές ήταν επίσημες θέσεις 
μας επί τη βάσει στρατηγικού σχε-
διασμού; Κολλημένοι στο σχέδιο 
Α, εγκλωβιστήκαμε στο δίκτυ της 
«τουρκικής ταραντούλας», αναμέ-
νοντας το τελευταίο θανατηφόρο 
τσίμπημα, αρνούμενοι να δούμε το 
σχέδιο Β. Την εναλλακτική επιλογή, 
μια γεύση της οποίας καταγράφεται 
ανωτέρω…  

Η Τουρκία επιδιώκει να κατανέμει την Κυπριακή και Ελληνική ΑΟΖ, εάν καταφέρει να φέρει την Αίγυπτο με τα νερά της. 
Θέλει για την ίδια το 41% της Κυπριακής ΑΟΖ και προσφέρει το 17% στην Αίγυπτο. Ταυτοχρόνως, θεωρεί ότι η Ελλάδα θα 
πρέπει να χάσει περί το 16% από την ΑΟΖ της. Από αυτό το ποσοστό, η Τουρκία λαμβάνει το 14% και η Αίγυπτος το 2%.  

Πρόκειται για χάρτη που δείχνει τα όρια των ΑΟΖ της Κύπρου, της Ελλάδας, της Τουρκίας, της 
Αιγύπτου και άλλων κρατών στη βάση του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας. 

Ο χάρτης αποτυπώνει με πράσινο διάγραμμα την Αιγυπτιακή ΑΟΖ
όπως προκύπτει από τη συμφωνία με την Ελλάδα. 



Σ
ΗΜΕΡΑ, 8η Σεπτεμ-
βρίου,  όπως  κάθε 
χρόνο  η  Εκκλησία 
μας εορτάζει το Γε-
νέθλιον  της Πανα-
γίας, όπως ορίζεται 
στις Θεομητορικές 

εορτές  της Ορθοδοξίας.  Από  το 
2018 καθιερώθηκε στην Κύπρο 
αυτήν την ημέρα να εορτάζεται επι-
σήμως από την Εθνική Φρουρά 
η Παναγία ως η προστάτιδα των 
Ενόπλων Δυνάμεων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Με απόφαση τότε 
της Ιεράς Συνόδου, η Παντάνασσα 
τιμάται πλέον κάθε 8η Σεπτεμβρίου 
ως η Εθνοφρουρούσα Παναγιά μας.

-  Η  απόφαση  ακολουθεί  τις 
ιστορικές παραδόσεις του Έθνους, 
καθώς ο νεότερος Ελληνισμός συ-
νέδεσε κρίσιμες στιγμές της εθνι-
κής ύπαρξής του με την Υπεραγία 
Θεοτόκο.  Όλως  ιδιαιτέρως  την 
25η Μαρτίου του Ευαγγελισμού της 
Παρθένου, με το άγγελμα έναρξης 
της Επανάστασης του 1821. Και την 
15ην Αυγούστου της Κοιμήσεως 
της Θεοτόκου, με τον ύπουλο και 
άνανδρο τορπιλισμό του Εύδρομου 
«Έλλη» (καταδρομικού πλοίου) του 
ελλα-δικού μας Πολεμικού Ναυτι-
κού, ανήμερα του πανηγυρισμού 
της Παναγίας της Τήνου, 15η Αυ-
γούστου  1940,  από  υποβρύχιο 
της φασιστικής  Ιταλίας, φοβερή 
ιεροσυλία, η οποία απετέλεσε το 
προμήνυμα της ιταλικής εισβολής 
της 28ης Οκτωβρίου 1940.

- Με την εικόνα της Μεγαλόχα-
ρης στο κέντρο του σταυρού τής 
γαλανόλευκης σημαίας του έθνους 
και με βαθιά την πίστη στη βοήθεια 
της Παναγιάς οι ανδρειωμένοι πρό-
γονοί μας τότε κατανίκησαν τους 
εισβολείς του Μουσολίνι, που οι 
μεραρχίες τους επιτέθηκαν από την 
Αλβανία. Βιώνοντας ότι πολεμούσαν 
τον υπέρ πάντων αγώνα Υπό Την 
Σκέπη Της, οι ήρωες του Σαράντα 
απελευθέρωσαν και τα ελληνικά 
εδάφη της Βορείου Ηπείρου και 
η μικρή Ελλάς προσέφερε στον 
αγώνα των ελευθέρων λαών την 
πρώτη νίκη κατά του Άξονα των 
Ναζιστών του Χίτλερ και των Φα-
σιστών  του Μουσολίνι,  στον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο.

ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΟ είναι το 
απόσπασμα  από  επιστολή  ενός 
πολεμιστή στο μέτωπο, στον ελλη-
νο-ιταλικό πόλεμο 1940-41, προς 
την σύζυγό του, στο βραβευμένο 
από την Ακαδημία Αθηνών μνημει-
ώδες βιβλίο «Μαρτυρίες ’40-’41», 
των Κώστα Ν. Χατζηπατέρα και 
Μαρίας  Σ.  Φαφαλιού,  εκδόσεις 
Κέδρος 1982, στην σελίδα 28:

«Δεν θέλω να μου στείλης φα-
νέλες και κάλτσες. Προτιμώ να μου 
φτιάξης  και  να μου στείλης μια 
σημαία. Στο μέσον της να βάλης 
τον Ντίνο να μου ζωγραφίση μια 

Παναγία της Τήνου. Θέλω να την 
χαρίσω στον λόχο μου. Θα παρα-
ξενεύεσαι γιατί δεν με ήξερες για 
θρήσκο, αλλά, απ’ όσα βλέπουν τα 
μάτια μου, πιστεύω και  εγώ ότι 
μια θεϊκή δύναμις συντροφεύει 
τον  στρατό  μας.  Άλλως  τε,  πώς 
μπορούσα να μείνω μόνος  εγώ 
ασυγκίνητος μέσα στο κύμα της 
πίστεως, που έχει όλος ο στρατός 
μας προς την Παναγία της Τήνου;».

ΤΗΝ ΠΑΝΑΓΙΑ ως προστά-
τιδα  εορτάζουν  επίσης κάθε 21 
Νοεμβρίου, στα Εισόδια της Θεοτό-
κου, κι οι ελλα-δικές μας Ένοπλες 
Δυνάμεις μαζί και η ΕΛΔΥΚ μας 
στην Κύπρο.

ΕΦΕΤΟΣ ο εορτασμός συμπί-
πτει και με τα 60χρονα της Εθνικής 
Φρουράς, 1964-2024. Η Κυπριακή 
Δημοκρατία, αποκρούοντας την 
ένοπλη Τουρκανταρσία του 1963-
64 που εκτόξευσε η Τουρκία με 
όργανό της την διοικούμενη από 
αξιωματικούς του «Γραφείου Ει-
δικού Πολέμου» του τουρκικού 

στρατού τρομοκρατική - πρώτα επί 
των Τούρκων Κυπρίων - οργάνωση 
ΤΜΤ, αποφάσισε τότε, Ιούνιο του 
1964,  την συγκρότηση  της Ε.Φ. 
Υπό  την  άμεση  προστασία  της 
ελλα-δικής μας Μεραρχίας,  την 
οποία έστειλε στην Κύπρο η τότε 
κυβέρνηση της Ένωσης Κέντρου 
του Γεωργίου Παπανδρέου και, 
φευ, την απέσυρε, υποκύπτοντας 
σε τελεσίγραφο της Τουρκίας του 
Νοεμβρίου 1967, μετά την μάχη 
της Κοφίνου, η πραξικοπηματική 
Χούντα της 21ης Απριλίου 1967.

ΥΠΕΣΤΗ πρώτη και τραγικότερη 
η Ε.Φ. την υποτροπιάζουσα φρικτή 
προγονική εμφύλια πανούκλα. Την 
αποκορύφωση της οποίας επισώ-
ρευσε κακουργηματικώς σε βάρος 
του σύνολου Ελληνισμού, η επτά-
χρονη ανθελληνική δικτατορία της 
Χούντας των Αθηνών 1967-1974. 
Με ολέθρια κατάληξη το προδοτι-
κό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 
1974 και τις προδομένες κυπρι-
ακές Θερμοπύλες κατά την τουρ-

κική  εισβολή  της  20ής  Ιουλίου 
έως  16η  Αυγούστου  1974.  Με 
εκατοντάδες  ηρωικούς  νεκρούς 
πολεμιστές,  αγνοουμένους,  αιχ-
μαλώτους, αναπήρους, στα εκ των 
προτέρων σκοπίμως προδομένα 
από τη Χούντα πεδία των μαχών 
στην Κερύνεια, στον Πενταδάκτυ-
λο, στον Καραβά και στην Λάπηθο, 
στην Μόρφου, στην Καρπασία, στην 
Αμμόχωστο, βίωσε και συνεχίζει 
να βιώνει την αθεράπευτη έκτοτε 
ατίμωση που υποφέρει επί μισό 
ήδη αιώνα ο Ελληνισμός.

ΜΕΣΑ από τα ερείπια της τρα-
γωδίας  του  1974  ξαναστάθηκε 
σιγά-σιγά τα επόμενα χρόνια στα 
πολυτραυματισμένα πόδια της η 
Ε.Φ. Με εναγώνιες προσπάθειες να 
αποκτήσει στοιχειωδώς απαραίτητη 
ισχύ. Ώστε να είναι ικανή να πείθει 
τις εντός των τειχών πλέον ταγμένες 
επιθετικά υπέρτερες δυνάμεις του 
Αττίλα εισβολέα – κατακτητή, ότι 
δεν θα ήταν πλέον ένας περίπατος 
άνευ κόστους, η προέλασή τους 

στις ελεύθερες περιοχές του νη-
σιού. Η προσπάθεια της Αμυντικής 
Θωράκισης της Κ.Δ. πέρασε δια-
χρονικά από «χίλια μύρια κύματα» 
αδυναμιών και ανεπαρκειών του 
κυπριακού κράτους,  παλαιόθεν 
ανομολόγητων φοβικών συνδρό-
μων  διαδοχικών  κυβερνήσεων 
Ελλάδος  και  Κύπρου  και  μέσα 
από πλήθος εξωγενών συμπλη-
γάδων, ιδίως από τις θωπεύουσες 
ως πολύτιμη σύμμαχό  τους  την 
Τουρκία ισχυρότερες χώρες.

ΕΜΠΡΑΚΤΗ ανόρθωση ελπί-
δων για την επίτευξη πανεθνικής 
πειστικής αποτρεπτικής στρατιω-
τικής ισχύος, με αλματώδη αύξη-
ση των δυνατοτήτων της Ε.Φ. και 
ενθουσιώδη παλλαϊκή προθυμία, 
υπήρξαν από το 1994 οι προσπά-
θειες υλοποίησης του Δόγματος 
Ενιαίου Αμυντικού Χώρου Ελλάδος 
- Κύπρου, που συναποφάσισαν οι 
κυβερνήσεις Ανδρέα Παπανδρέου 
των Αθηνών και Γλαύκου Κληρίδη 
της Λευκωσίας. Ήταν τα χρόνια που 
κάθε Κύπριος έφεδρος και εθνο-
φύλακας αισθανόταν προσωπική 
προσβολή εάν δεν τύγχανε να κλη-
θεί η μονάδα του να συμμετάσχει 
στις ετήσιες ασκήσεις Νικηφόρος 
- Τοξότης της Ε.Φ. με την ελλα-δική 
μας Πολεμική Αεροπορία και το 
Πολεμικό Ναυτικό, που διεξήγοντο 
στην Κύπρο. Μετά όμως από την 
ταπεινωτική  εξορία  των  αντιαε-
ροπορικών S-300 της Ε.Φ. στην 
Κρήτη, που επέβαλε  το 1998 η 
κυβέρνηση Σημίτη των Αθηνών, 
εξαϋλώθηκε τα επόμενα χρόνια 
και το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα, στις 
επιχειρήσεις υποταγής της Κύπρου 
στο βρετανικής τεχνουργίας Σχέδιο 
Ανάν του 2002, το οποίο απέρριψε 
με το Δημοψήφισμα του 2004 το 
76% του λαού.

ΕΚΤΟΤΕ οι πληγές δεν επου-
λώθηκαν επαρκώς. Ενώ στις κατά 
καιρούς διακηρύξεις των κυβερ-
νώντων, η Άμυνα και η Ασφάλεια 
και η επί τούτων συνεργασία Κύ-
πρου και Ελλάδας ενθρονίζονται 
σε πρωτεύουσας σημασίας θέση, 
στην πράξη αργοπορεί, χωλαίνει 
και παραμελείται το καθήκον αμφο-
τέρων των κρατών για την αναγκαία 
πρόσκτηση επαρκούς αποτρεπτι-
κής ισχύος. Ιδίως στις κατά ξηρά, 
θάλασσα και αέρα δυνάμεις στο 
κυπριακό μέτωπο απέναντι στην 
καραδοκούσα πάνοπλη τουρκι-
κή βουλιμία. Οι προσευχές προς 
την Εθνοφρουρούσα Παναγία δεν 
αρκούν. «Κριτής κι αφέντης είν’ 
ο Θεός / και δραγουμάνος του ο 
λαός», λένε οι κορυφαίοι στίχοι του 
Νίκου Γκάτσου στον «Τσάμικο» του 
Μάνου Χατζιδάκι. Κι αυτός ο λαός 
καθήκον έχει, να πείσει επιτέλους 
τους ηγέτες του να ενδυναμώσουν 
με επάρκεια τις ένοπλες δυνάμεις 
της Κύπρου.

ΕΙΡΗΣΘΩ 6 08.09.2024

Η Εθνοφρουρούσα Παναγιά   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ
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δα των Ενό-
πλων Δυ-

νάμεων της 
Κυπριακής 

Δημοκρατί-
ας. Με από-

φαση τότε 
της Ιεράς 

Συνόδου, η 
Παντάνασ-
σα τιμάται 

πλέον κάθε 
8η Σεπτεμ-
βρίου ως η 
Εθνοφρου-
ρούσα Πα-
ναγιά μας 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο
ι τουρκικοί στό-
χοι εναντίον 
της Κύπρου 
είναι κρυστάλ-
λινοι. Από τη 
δεκαετία του 
1950 η Τουρ-

κία έχει ξεκαθαρίσει ωμά ότι τελικός 
σκοπός της πολιτικής της είναι η 
πλήρης κατάληψη και έλεγχος της 
νήσου. Οι δύο εκθέσεις Νιχάτ Ερίμ 
(Νοέμβριος-∆εκέμβριος 1956), η 
έκθεση της ΜΙΤ για επανάκτηση 
της Κύπρου και το «Στρατηγικό 
Βάθος» του Νταβούτογλου κωδι-
κοποιούν, με εφιαλτική ενάργεια, 
την αρπακτική στοχοθεσία της 
Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου. Οι 
Τούρκοι, ανεξαρτήτως ηγετών και 
ιδεολογιών, διατηρούν αταλάντευ-
τα την ίδια, διαχρονικά, πολιτική 
στοχοθεσία για την τουρκοποίη-
ση-ισλαμοποίηση του κυπριακού 
Ελληνισμού. Το ενδιαφέρον της 
Τουρκίας είναι καθαρά γεωπο-
λιτικό και στρατηγικό – όχι οι Τ/
κύπριοι – επειδή θεωρεί το νησί 
ως πολύτιμη στρατιωτική βάση 
άσκησης πολιτικής περιφερειακής 
και παγκόσμιας δύναμης. 

Η ηγεσία της Κύπρου και της 
Ελλάδος – επειδή η Τουρκία θε-
ωρεί και τις δύο ως ενιαίο εχθρικό 
χώρο – θα έπρεπε μετά την κολοβή, 
υδροκέφαλη ανεξαρτησία να συ-
ναποφασίσουν και να προσδιορί-
σουν μια μακράς πνοής στρατηγική 
αντιμετώπισης και ανακοπής της 
επιθετικής πολιτικής της Άγκυρας, 
δι’ όλων των μέσων. Αντ’ αυτού, 
πλεονάζουν οι φλυαρίες, οι πολιτι-
κές φιλοδοξίες και ασυναρτησίες, 
το «άλλα αποφασίζομεν και άλλα 
πράττετε», οι εκατέρωθεν υπονο-
μεύσεις, αλλοπρόσαλλες τοποθε-
τήσεις, παχυλή και εγκληματική 
άγνοια του Τούρκου, της ιστορίας, 
της νοοτροπίας και της πολιτικής 
του. Το πραξικόπημα της χούντας 
άνοιξε διάπλατα την πόρτα στην 
τουρκική εισβολή, που άρχισε 
να προετοιμάζεται αμέσως μετά 
τον Νοέμβριο του 1967, με την 
αποχώρηση από την Κύπρο της 
πανίσχυρης ελληνικής μεραρχί-
ας. Οι εγκληματικές ευθύνες του 
Μακαρίου, του ΑΚΕΛ και άλλων 
είναι ασήκωτες.

Τον Νοέμβριο του 1983, ο Τ/κ 
ηγέτης Ντενκτάς, κατ’ εντολήν της 
Άγκυρας, ανακηρύσσει την «Τουρ-
κική ∆ημοκρατία της Βόρειας 
Κύπρου», που οι ρίζες της ανευ-
ρίσκονται στο 1963 (14/9/1963, 
έγγραφο Ντενκτάς-Κουτσιούκ, που 
προειδοποιούσε τον Μακάριο με 
ανακήρυξη της «Τ∆ΒΚ», αν προ-
χωρούσε στην τροποποίηση του 
Συντάγματος). Πριν από τη δεύτερη 
φάση της τουρκικής εισβολής, ο 
Ντενκτάς, καθ’ υποκίνηση των Εγ-
γλέζων, ζητά διζωνική ομοσπονδία 

(12/8/1974), την οποία η ελληνι-
κή πλευρά αποδέχτηκε πρώτα διά 
της ομιλίας Κληρίδη στην γκαλερί 
«Αργώ» (6/11/1974) και στη συ-
νέχεια στη σύσκεψη των Αθηνών 
(30/11-1/12/1974), υπό τον Κα-
ραμανλή και τον Μακάριο. Μετά 
το δημοψήφισμα του 2004 και τις 
συνομιλίες στο Crans Montana, η 
αγγλοτουρκοδιζωνική ομοσπονδία 
εξεμέτρησε το ζην. Οι Τούρκοι την 
απέρριψαν οριστικά και τα τελευταία 
τρία χρόνια απαιτούν αμετακίνητα 
λύση δύο κρατών και αναγνώριση 

του κατοχικού μορφώματος.
Την εποχή του σχεδίου Ανάν 

είχα γράψει μιαν ανάλυση γιατί η 
Τουρκία δεν αποδέχεται τη διζω-
νική και στη δική της επικράτεια, 
διά της δημιουργίας δύο ζωνών, 
μίας τουρκικής και μίας κουρδικής, 
αφού οι Κούρδοι είναι η μεγαλύ-
τερη εθνική ομάδα στη χώρα με 
υπολογιζόμενο πληθυσμό πέραν 
των 25 εκ. Η ελληνική πλευρά 
απορρίπτει σθεναρά λύση δύο 
κρατών και εμμένει γελοιωδώς 
στην τουρκοδιζωνική, που οδηγεί 

σε δύο συνιστώντα κρατίδια, διά της 
κατάλυσης – και όχι της μετεξέλι-
ξης – της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Η Τουρκία δεν την αναγνωρίζει 
και την θεωρεί ως «εκλιπούσα», 
διά του γνωστού εξ 105 σελίδων 
εγγράφου των Νταβούτογλου-Τσα-
βούσογλου (23/6/2014).

Μέχρι σήμερα, κανένας ηγέ-
της ή πολιτικός της Κύπρου δεν 
αντέδρασε στην τουρκική αξίωση, 
αντιστρέφοντάς την: Γιατί η Τουρ-
κία δεν δέχεται τη δημιουργία δύο 
κρατών στην επικράτειά της, ενός 

τουρκικού και ενός κουρδικού; Το 
ερώτημα δεν είναι ρητορικό, αλλά 
αυτόχρημα ρεαλιστικό. Στην Κύπρο 
η τ/κ μειονότητα είναι το 18% του 
πληθυσμού, η ελληνική πλειοψηφία 
είναι 82%. Ανόητοι και ευήκοοι 
ξένων, ηγέτες μας, σύρθηκαν στις 
τουρκικές αξιώσεις και δέχθηκαν 
εκ περιτροπής προεδρία, κατήρ-
γησαν την παγκόσμια αρχή ένας 
άνθρωπος, μία ψήφος και αναγνώ-
ρισαν στον Τούρκο εισβολέα και 
κλέφτη, δικαίωμα στις περιουσίες 
μας, εκτός πολλών άλλων ολέθριων 

υποχωρήσεων. Ο Πρόεδρος και 
η πολιτική ηγεσία γιατί δεν αντι-
στρέφουν τις τουρκικές αξιώσεις; 

Όσα πολλά η Τουρκία απαιτεί 
να ισχύσουν για την τ/κ μειονότητα, 
γιατί δεν τα παραχωρεί και στους 
Κούρδους; Πριν από λίγο καιρό 
(3/5/2024) δημοσιεύτηκε (στο 
australianoutlook) μια ανάλυση 
από τον ∆ρα Loqman Radpey, με 
τίτλο: «Η προοπτική μιας λύσης 
δύο κρατών για το Κουρδιστάν». 
Οι Κούρδοι κατοικούν στα σύνο-
ρα με τη Ρωσία, Τουρκία, Ιράκ, 
Ιράν και Συρία. Από το 1980 το 
Κουρδικό Εργατικό Κόμμα διεξά-
γει απελευθερωτικό αγώνα κατά 
της τουρκικής θηριωδίας-κατοχής. 
Εκατοντάδες κουρδικά χωριά εκ-
θεμελιώθηκαν από τον τουρκικό 
στρατό. ∆εκάδες χιλιάδες Κούρ-
δοι και Τούρκοι σκοτώθηκαν. Στο 
τουρκικό Κουρδιστάν διεξάγεται 
εθνοκάθαρση και γενοκτονία.

Ο ξένος αναλυτής υποστηρίζει 
πως η δημιουργία ενός κουρδι-
κού κράτους στα σύνορα των πιο 
πάνω χωρών θα αποκαθιστούσε 
την ειρήνη και τη σταθερότητα σε 
αυτήν την περιοχή της Ευρασίας, θα 
καταπολεμούσε την τρομοκρατία, 
τη  μετακίνηση και μετανάστευ-
ση πληθυσμών και θα τερμάτιζε 
αχρείαστες συγκρούσεις. Τέτοια 
προοπτική δεν συμφέρει στην 
Τουρκία επειδή εκμεταλλεύεται 
την παρουσία Κούρδων μαχητών 
στη Β∆ Συρία και στο Βόρειο Ιράκ 
για να επεκτείνει την κατάκτηση 
συριακών και ιρακινών εδαφών 
και να δικαιολογεί συχνές εισβο-
λές του τουρκικού στρατού. Έχει 
εκτοπίσει τους γηγενείς Κούρδους 
και, κατά το θλιβερό πρότυπο των 
κατεχομένων μας, εποικίζει αυτές 

τις περιοχές με Τουρκομάνους, 
Σύριους και άλλους υποταχτικούς 
της. Σε άλλη ανάλυσή του στο «The 
Middle East Forum Observer» 
(19/7/2024), ο ίδιος αναλυτής 
υποβάλλει στους Κούρδους να 
αντλήσουν μαθήματα από την 
τουρκική κατοχή της Κύπρου.

Μετά την δήθεν ειρηνική (!) ει-
σβολή στη Συρία (Αύγουστος 2016 
και Οκτώβριος 2019), η Τουρκία, 
κατά το πρότυπο των κατεχομένων 
μας, εγκαθίδρυσε δομές, υπηρεσίες 
και σύμβολα στις καταληφθείσες 
κουρδικές περιοχές με εκκαθάριση 
του αυτόχθονος πληθυσμού. Οι 
Τούρκοι δεν είναι αφελείς. Πρώ-
τον, γνωρίζουν και δεν ξεχνούν ότι 
είναι εισβολείς-κατακτητές στην 
σημερινή Τουρκία. ∆εύτερον, η 
πολιτική και στρατιωτική ηγεσία 
διασαλπίζει καθημερινά ότι θα 
υπερασπιστεί μέχρις εσχάτων 
την εδαφική ακεραιότητα ενός 
τόπου που δεν τους ανήκει. Τρί-
τον, δεν θα αποδεχτούν ποτέ τον 
εδαφικό διαμελισμό της χώρας και 
τη δημιουργία δύο κρατών, ενός 
τουρκικού και ενός κουρδικού. 
∆εν αντέχουν αυτόν τον εφιάλτη.

Η Τουρκία απαιτεί λύση δύο 
κρατών στην Κύπρο. Γιατί δεν την 
εφαρμόζει και στην επικράτειά 
της; Να ιδρυθούν ένα τουρκικό 
και ένα κουρδικό κράτος. Ουδείς 
Έλληνας ηγέτης έθεσε ποτέ τέτοιο 
θέμα στους Τούρκους, από ψοφο-
δεϊσμό και τουρκοφοβία. Για να 
μη χαλάσει το… κλίμα και να μη 
διαταραχθούν τα «ήρεμα νερά» 
των ελληνοτουρκικών σχέσεων. 
Το Μόναχο, η Ουκρανία, η Μέση 
Ανατολή, δεν έχουν διδάξει τίποτε 
απολύτως στην ηγεσία του Ελλη-
νισμού… 

Κουρδικό κράτος στην Τουρκία: Ιδού η απάντηση
στην αξίωσή της για λύση δύο κρατών στην Κύπρο ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Η Τουρκία απαιτεί λύση δύο κρατών 
στην Κύπρο. Γιατί δεν την εφαρµόζει και 

στην επικράτειά της; Να ιδρυθούν ένα 
τουρκικό και ένα κουρδικό κράτος. Ου-
δείς Έλληνας ηγέτης έθεσε ποτέ τέτοιο 
θέµα στους Τούρκους, από ψοφοδεϊσµό 

και τουρκοφοβία. Για να µη χαλάσει το… 
κλίµα και να µη διαταραχθούν τα «ήρεµα 

νερά» των ελληνοτουρκικών σχέσεων. 
Το Μόναχο, η Ουκρανία, η Μέση Ανατολή, 
δεν έχουν διδάξει τίποτε απολύτως στην 

ηγεσία του Ελληνισµού… 

08.09.2024
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Τι μπέρδεμα κι αυτό με το 
καλώδιο της ηλεκτρικής διασύν-
δεσης Κύπρου-Κρήτης! Ξεκίνησε 
να ξετυλίγεται ως καλώδιο και 
κατέληξε μπουρδουκλωμένο 
και δεμένο σε γόρδιο δεσμό. 
Και ναι μεν φαίνεται να κατέ-
ληξαν σε κάποια συμφωνία 
για το ρυθμιστικό πλαίσιο (την 
ώρα που γράφεται το κείμενο 
δεν υπάρχει κάτι οριστικό), αλλά 
ο φορολογούμενος πολίτης (που 
στο τέλος θα κληθεί, όπως πάντα, 
να πληρώσει τα σπασμένα τυχόν 
λανθασμένων αποφάσεων) είναι 
ακόμη επιφυλακτικός, μετά τα 
όσα αντιφατικά είχε ακούσει κατά 
το διάστημα που προηγήθηκε. 
Όταν αισθάνθηκε να πνίγεται 
σε ένα πέλαγος σύγχυσης, βα-
θύτερο από αυτό στο οποίο θα 
ποντιστεί (ελπίζουμε να ποντιστεί) 
το καλώδιο. 

Έβλεπε δισεκατομμύρια να 
πετάνε γύρω του και δεν ήταν 
σίγουρος αν αυτά θα καταλήξουν 
στην τσέπη του ή αν θα φύγουν 
από την τσέπη του.

Ωστόσο, κανένας δεν μπορεί 
να του δώσει ξεκάθαρες διαβε-
βαιώσεις ότι αυτό το γιγαντιαίο 
έργο δεν θα μείνει τελικά με-
σοδότζιν. 

Και εδώ ανοίγει ένα μεγάλο 
κεφάλαιο, που θα έπρεπε να ήταν 
ήδη κλειστό. Το γεωπολιτικό ρί-
σκο. Κι όταν λέμε γεωπολιτικό 
ρίσκο, εννοούμε, βεβαίως, τις 
τουρκικές αντιδράσεις, με την 
επίκληση της λεγόμενης «Γα-
λάζιας Πατρίδας» και του πα-
ράνομου τουρκολιβυκού μνη-
μονίου. Η Ελλάδα, ειδικότερα, 
στις πολυάριθμες στενές επαφές 
που διατηρεί με την Τουρκία, 
έπρεπε να είχε θέσει επιτακτικά 
το θέμα της ηλεκτρικής διασύνδε-

σης Κύπρου-Κρήτης, τονίζοντας 
ότι δεν είναι υπό την αίρεση της 
Άγκυρας. Πολύ περισσότερο, που 
ο φορέας υλοποίησης του έρ-
γου (ΑΔΜΗΕ) είναι ελληνικών 
συμφερόντων. 

Και η Ευρωπαϊκή Ένωση, που 
χρηματοδοτεί μέρος του πρό-
τζεκτ, έπρεπε να είχε ζητήσει 
σαφώς από την Τουρκία (και 
αυτό θα έπρεπε να είχε γίνει 
και στην πρόσφατη συνάντηση 
με τον Τούρκο ΥπΕξ) να μην 
επιχειρήσει παρεμπόδιση της 
πόντισης του καλωδίου. Αν δεν 
εξασφαλιστεί αυτή η παράμετρος, 
τι καθόμαστε και τσακωνόμαστε 
μεταξύ μας για το κόστος του 
έργου και να λέει ο ένας το μακρύ 
του και ο άλλος το κοντό του; 

Είναι σαν να αρχίζεις να 
χτίζεις πολυκατοικία και όταν 
φθάνεις στο ρετιρέ, να έρχεται 
ο γείτονας και να σου την ανα-
τινάζει. Τι κάνεις σε τέτοια πε-
ρίπτωση; Κάθεσαι και κλαις επί 
των ερειπίων; Ή προειδοποιείς 
τον γείτονα, προτού  επιχειρήσει 
να ανατινάξει την πολυκατοι-
κία, ότι θα τον ανατινάξεις εσύ 
πρώτος; Οι επιλογές ανήκουν 
στους ιδιοκτήτες της πολυκα-
τοικίας (Ελλάδα και Κύπρος).

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Έβγαζε αφρούς από το στόμα του 
ο Τατάρ. Περισσότερους αφρούς 
απ’ ό,τι βγάζει η θάλασσα της σκλα-
βωμένης Αμμοχώστου. Τόσο πολύ 
εξοργίστηκε, επειδή το Netflix 
αποφάσισε να προβάλει, από τις 
20 Σεπτεμβρίου, την κυπριακή 
τηλεοπτική σειρά «Famagusta». 
Αγρίεψε ο ψευδοπρόεδρος, επει-
δή καταρρέουν τα τουρκικά ψεύδη 
περί «ειρηνευτικής επιχείρησης» 
στην Κύπρο και εκατομμύρια θεατές 
σε ολόκληρο τον κόσμο θα έχουν 
την ευκαιρία να δουν τα αληθινά 
γεγονότα της βάρβαρης τουρκικής 
εισβολής και της συνεχιζόμενης 
για 50 χρόνια κατοχής.

Έξαλλος εμφανίστηκε και ο 
αντιπρόεδρος του κυβερνώντος 
την Τουρκία κόμματος Δικαιοσύ-
νης και Ανάπτυξης, Ομέρ Τσελίκ, 
ο οποίος ανέφερε σε ανάρτησή 
του ότι «η ειρηνευτική επιχεί-
ρηση στην Κύπρο, ο ηρωικός 
Τούρκος στρατιώτης, η ειρήνη 
και η δικαιοσύνη δεν μπορούν 
να στοχοποιούνται μέσα από αυτήν 
τη σειρά». Η ειρήνη, βεβαίως, κατά 
την τουρκική εκδοχή. Όπως στη 
φράση «Rest In Peace», για τους 
εκλιπόντες (και ειδικά την «εκλι-
πούσα» Κυπριακή Δημοκρατία). 
Η σειρά «Famagusta», σύμφωνα 
με τον Τσελίκ, στοχοποιεί και «τον 
ηρωικό Τούρκο στρατιώτη». Ναι. 

Που έδειξε τον «ηρωισμό» του με 
ειδεχθείς δολοφονίες αμάχων, την 
εν ψυχρώ εκτέλεση αιχμαλώτων, 
βιασμούς γυναικών, άλλες ωμό-
τητες, καταστροφές, λεηλασίες, 
εκδίωξη, μέσω του τρόμου που 
σκόρπισαν αυτοί οι «ηρωισμοί» 
του, διακόσιων χιλιάδων ανθρώπων 
από τις πατρογονικές τους εστίες.

Θα έλεγα, μάλιστα, ότι θα ήταν 
ευχής έργον να γυριζόταν και ένα 
prequel της σειράς «Famagusta», 
που να μας μεταφέρει στην πρώτη 
κατάκτηση της πόλης από τους 
Τούρκους, το 1571. Τότε που ο 
Λαλά Μουσταφά, ύστερα από 
11μηνη σκληρή πολιορκία της 
Αμμοχώστου, ειδοποίησε τους 
ηρωικούς υπερασπιστές της ότι 
δεχόταν τους όρους που του είχαν 
υποβάλει για παράδοση της πό-

λης σ› αυτόν και μάλιστα οι δυο 
πλευρές υπέγραψαν και σχετική 
συμφωνία. Όταν κάπου 300 υπε-
ρασπιστές της Αμμοχώστου πήγαν 
στη σκηνή του Λαλά Μουσταφά για 
να του παραδώσουν τα κλειδιά της 
πόλης, αυτός, παραβιάζοντας κάθε 
όρο της συμφωνίας, τους έσφα-
ξε σχεδόν όλους και υπέβαλε σε 
φρικτά πολυήμερα βασανιστήρια 
τον αρχηγό τους, Μαρκαντώνιο 
Βραγαδίνο, προτού πεθάνει κι αυ-
τός καθώς τον έγδερναν ζωντανό. 
Ακολούθησαν βαρβαρότητες κατά 
του τοπικού πληθυσμού. Αυτά για 
την τότε πρώτη «ειρηνευτική επι-
χείρηση» των Τούρκων. 

Την ιστορική αλήθεια δεν μπο-
ρούν να την γδάρουν ζωντανή ούτε 
ο Τατάρ ούτε και ο Τσελίκ.

ΜΠΟΞΕΡ

Κι αν ο Ερντογάν 
πει «καλώδιο γιοκ»;

Τρία χρόνια συμπληρώθηκαν, 
στις 2 Σεπτεμβρίου, από τον θάνατο 
του Μίκη Θεοδωράκη. Με αφορ-
μή την επέτειο, η στήλη θυμίζει 
κάποιες μεγάλες τραγουδιστικές 
επιτυχίες του μεγάλου Έλληνα μου-
σικοσυνθέτη με κάπως... αλλιώτικο 
τρόπο. Με παρωδίες που σχετίζο-
νται με θέματα της επικαιρότητας.

Και ξεκινάμε με το πιο επίμα-
χο θέμα της εποχής, εκείνο της 
ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύ-
πρου-Κρήτης, με μια παρωδία 
του πασίγνωστου τραγουδιού 
«Είναι μεγάλος ο καημός»:

Είναι μεγάλος ο γιαλός,
είναι μακρύ το κύμα,
μακρύ και το καλώδιο,
μα και πολύ... το χρήμα.
Είναι μεγάλος ο καημός
και η ανησυχία
μήπως την πάθουμε ξανά
με κάποια μας βλακεία.
Η επόμενη παρωδία έχει να 

κάνει με τη συμπεριφορά της Τουρ-
κίας προς την τουρκοκυπριακή 
κοινότητα: 

Η μάνα σου είναι τρελή
και σε κλειδώνει μοναχή,
να ’χεις παρέα τον Αττίλα,
να σου φοράει και μαντήλα.
Η τρίτη παρωδία, της «Ρω-

μιοσύνης», αφορά κάποιους σε 
Ελλάδα και Κύπρο που θέλουν 
τον Ελληνισμό να συμβιβάζεται 

με τις επεκτατικές διαθέσεις της 
Τουρκίας:

Τη Ρωμιοσύνη μην την κλαις,
εκεί που πάει να σκύψει,
τη σκύβουν περισσότερο,
μέχρι να υποκύψει.
Η επόμενη παρωδία σχετίζεται 

με τη ρύπανση στις παραλίες της 
Λεμεσού:

Στο περιγιάλι το κρυφό
κι άσπρο σαν περιστέρι,
μαύρους αφρούς θα φέρει
λυμάτων οχετός.
Εν αναμονή της περίφημης με-

ταρρύθμισης της Δικαιοσύνης, η 
απονομή της οποίας αργεί πάρα 
πολύ, σκαρώσαμε την ακόλουθη 
παρωδία:

Της Δικαιοσύνης ήλιε νοητέ
κι εξουσία εσύ δικαστική,
μη παρακαλώ σας, μη
λησμονάτε την... ώρα μου.
Και φυσικά δεν θα μπορούσαμε 

να μην περιλάβουμε και το αθάνατο 

«Χρυσοπράσινο φύλλο», που έχει 
γίνει κάτι σαν «εθνικός ύμνος» για 
την πρώην νήσο των Αγίων και 
νυν των... Φαγίων:

Γη της λεμονιάς, 
της ελιάς,
γη της κάθε είδους
σκανδαλιάς,
Κύπρος των μεγάλων 
συμφερόντων
των αφορολόγητων 
αρχόντων,
των πολιτικών 
που ακατάσχετα μιλούν
και τους ψηφοφόρους 
ξεγελούν,
γη της πόζας, 
χώρα του μεζέ,
της φιλοσοφίας
του σικκιμέ,
γη της σούβλας, 
νήσος του οφτού,
με τη συνοδεία, 
πάντα, του ποτού.
Γη των ακινήτων
που πετούν
και συνταξιούχων 
που επαιτούν.
Κύπρος των αγώνων
των καναπέδων
και των χουλιγκάνων
των γηπέδων.
Μαυρογέρημο φύλλο
πνιγμένο στο πέλαγοοοο.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

«Μαυρογέρημο φύλλο πνιγμένο στο πέλαγο»

Στο Netflix οι «ειρηνευτικές» βαρβαρότητες Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

«Οι βιασμοί της Μαζάν»: Αποτροπιασμό σε ολόκληρη τη Γαλλία, και όχι μόνο, 
έχει προκαλέσει  η δίκη που ξεκίνησε για την υπόθεση φρίκης με έναν Γάλλο 
συνταξιούχο, τον Dominique, που κατηγορείται ότι στρατολόγησε δεκάδες 
αγνώστους μέσω διαδικτύου για να βιάσουν τη σύζυγό του, Gisele Pelicot, 
στο σπίτι τους στην Προβηγκία, αφού την νάρκωνε. Η Αστυνομία υπολογίζει 
ότι έγιναν συνολικά 92 βιασμοί από 72 άνδρες, ωστόσο 51 ταυτοποιήθηκαν 
και δικάζονται μαζί με τον κύριο ύποπτο και σύζυγο της Gisele. 
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Δεν έπεσα και από τα σύννεφα 
όταν είδα την πρόσφατη αναφο-
ρά της Στατιστικής Υπηρεσίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Eurostat), 
όπου εμφανιζόμαστε ουραγοί με-
ταξύ των υπολοίπων Ευρωπαίων 
στο διάβασμα βιβλίων. Συγκεκρι-
μένα, η Κύπρος βρίσκεται στην 
προτελευταία θέση, μόνο πάνω 
από τη Ρουμανία.

Δεν διαβάζουμε, λέει. Μα γιατί να 
διαβάσουμε; Αφού όλοι... τα ξέρου-
με όλα. Και έχουμε άποψη για όλα.

Ένα σχετικό κυπριακό γκάλοπ:
-Πότε ήταν η τελευ-

ταία φορά που ανοίξατε βιβλίο;
-Σήμερα το πρωί.
-Μπράβο. Και τι διαβάσατε;
-Τον τηλεφωνικό κατάλο-

γο. Έψαχνα να βρω το τηλέφω-
νο... μιας αστρολόγου! 

Η συνηθισμένη εικόνα που αντι-
κρίζουμε σε τουριστικές  μας περι-
οχές είναι η εξής: Οι ξένοι με ένα 
βιβλίο στο χέρι. Και οι Κυπραίοι με 
ένα κινητό στο χέρι, ή ένα τσιγάρο, 
ή ένα φραπέ. 

Οι ίδιες διαπιστώσεις μπορούν 
να γίνουν και για τα ευρύτερα πο-
λιτιστικά μας ενδιαφέροντα. Για 
παράδειγμα, στις επισκέψεις σε 
μουσεία και γκαλερί είμαστε και 
εδώ μεταξύ των ουραγών στην 
Ευρώπη.

Για κοίτα, ρε παιδί  μου. Εκα-
τομμύρια ξένοι καταφθάνουν στο 
νησί μας για να θαυμάσουν έναν 
μοναδικό πολιτισμό πολλών χι-
λιάδων χρόνων κι εμείς ούτε που 
καταδεχόμαστε να επισκεφθού-
με... τους «ρότσους». Δεν έχουμε 
χρόνο για να περιηγηθούμε τα 
μουσεία μας. Έχουμε, ωστόσο, 
άφθονο χρόνο για να αναλύσουμε 
με κάθε λεπτομέρεια τις φάσεις του 
ποδοσφαιρικού αγώνα που πα-
ρακολουθήσαμε το προηγούμενο 
βράδυ, να ασκήσουμε κριτική στην 
τακτική του προπονητή, να περι-
γράψουμε σε ριπλέι όλα τα γκολ 
και να θάψουμε και τον διαιτητή. 

Αλλά και στο εξωτερικό που πάμε, 
τα ίδια. Οι περισσότεροι από τους 
Κυπραίους, αντί να πάνε να θαυ-
μάσουνε κανένα μνημείο ή κανένα 

έργο τέχνης, προτιμούν να πραγμα-
τοποιήσουν επιδρομές στα γύρω 
καταστήματα και να ξοδέψουν και 
το τελευταίο τους ευρώ στα ψώνια 
(τα οποία να επιδεικνύουν όταν 
επιστρέψουν στα πάτρια εδάφη). 

Εντάξει, μωρέ. Είμαστε ουραγοί 
στην ανάγνωση βιβλίων και στις 
επισκέψεις στα μουσεία. Είμαστε 
όμως πρώτοι αλλού. Πρώτοι στο... 
Βιβλίο Ρεκόρ Γκίνες με τη μεγα-
λύτερη φλαούνα, τον μεγαλύτερο 
γύρο, το μεγαλύτερο λουκούμι, τη 
μεγαλύτερη ουρά νυφικού, τη με-
γαλύτερη εναλλασσόμενη αλυσίδα 
ανθρώπων που κρατούν τους καρ-
πούς τους, τα περισσότερα ποτήρια 
στο κεφάλι χορευτή και διάφορα 
άλλα. Εδώ, χτυπάμε τα ρέστα μας, 
γατάκια Ευρωπαίοι!

ΜΠΟΞΕΡ

Αν θα ταξιδέψετε στον αυτοκι-
νητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού, 
μη βάλετε ποτέ στοίχημα ότι θα 
φθάσετε στον προορισμό σας 
έγκαιρα. Κατήντησε συχνότατο 
φαινόμενο να κλείνει για πολλές 
ώρες η ζωτική αυτή οδική αρτηρία, 
κυρίως λόγω ανατροπής βαρέων 
οχημάτων. 

Στο τελευταίο περιστατικό, ανα-
τράπηκε κοντά στη Μονή ένα σκυ-
βαλοφόρο, με κατεύθυνση προς 
Λευκωσία, και ο δρόμος έμεινε 
κλειστός κάπου... 12 ώρες! Κατα-
λαβαίνετε τι χάος δημιουργήθηκε. 
Αν κάποιος είχε, ας πούμε, ένα 
σημαντικό ραντεβού, όχι μόνο το 
έχασε, αλλά ήταν και υποχρεωμέ-
νος να κάθεται τόσες ώρες μέσα 
στο αυτοκίνητο και να ατενίζει τα 
σκουπίδια με τα οποία γέμισε ο 
αυτοκινητόδρομος. Ο οποίος έχει 
καταντήσει... ακινητόδρομος!

Μα τι γίνεται, κύριε Βαφεάδη 
μου; Κατάρα έχει πέσει στον αυ-
τοκινητόδρομο που συνδέει τις 
δυο μεγαλύτερες πόλεις μας; Κάθε 
τρεις και λίγο χιλιάδες αυτοκίνητα 
που τον χρησιμοποιούν υποχρε-
ώνονται να ακινητοποιηθούν, όταν 
ανατρέπεται κάποιο φορτηγό και 
συχνά κλείνουν όλες οι λωρίδες 
κυκλοφορίας. 

Εγώ φαντάστηκα την ακόλουθη 
σκηνή. Ο δρόμος να μοιάζει με 
βομβαρδισμένο τοπίο, γεμάτος 
με συντρίμμια φορτηγού και 

μπετονιέρας που συγκρούστη-
καν. Οδηγός αυτοκινήτου που έχει 
ακινητοποιηθεί, παίρνει τηλέφωνο 
συνεργάτη του:

-Ρε φίλε, εν ν’ αρκήσω να έρτω. 
Εττουμπάραν θκυο φορτηγά τζι 
εκολλήσαμεν στον δρόμον Λευ-
κωσίας-Λεμεσού. Εκλείσαν τζι οι 
θκυο λωρίδες κυκλοφορίας.

-Εσύ σε ποιαν λωρίδαν είσαι; 
-Στην λωρίδαν... της Γάζας!
Το νέο δυστύχημα φέρνει και 

πάλι στο προσκήνιο το θέμα της 
διακίνησης βαρέων οχημάτων 
στους αυτοκινητοδρόμους, σε 
συνάρτηση με την ασφάλεια, την 
τήρηση των νόμων, αλλά και τους 
επαρκείς ελέγχους.

Η συμβουλή μου, πάντως, προς 
τους οδηγούς που χρησιμοποιούν 
τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσί-

ας-Λεμεσού είναι να έχουν πάντα 
μαζί τους νερό, τρόφιμα, κανένα 
γκαζάκι για καφέ, κανένα κουτί 
πρώτων βοηθειών, να φοράνε... 
πάνες, αφού δεν υπάρχουν του-
αλέτες στον αυτοκινητόδρομο, να 
έχουν μαζί τους σταυρόλεξα κ.λπ.

Το τελευταίο δυστύχημα, αλλά 
και πολλά άλλα των οποίων γίνα-
με μάρτυρες τους προηγούμενους 
μήνες, μας έδωσαν την εντύπωση 
ότι στους δρόμους μας κυριαρχούν 
πλέον τα... τρελά φορτηγά. Κι αν τύ-
χει και αποκλειστείς, εξαιτίας τους, 
για δώδεκα ώρες στον αυτοκινη-
τόδρομο, σίγουρα θα καταλήξεις 
κι εσύ... τρελός οδηγός! Όχι με τα 
«φρένα σπασμένα», όπως τραγουδά 
ο Πάριος στο «Τρελό φορτηγό», 
αλλά με τα... «νεύρα σπασμένα»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο... ακινητόδρομος Λευκωσίας-Λεμεσού

Ναι, αλλά είμαστε πρώτοι στο Γκίνες!
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ART AERI  
Κιμ Μπέισινγκερ

ΗΚιμ Μπέισινγκερ εί-
ναι Αμερικανίδα ηθο-
ποιός βραβευμένη με 

Όσκαρ. Γεννήθηκε στην Άθενς 
της Τζόρτζια, στις 8 Δεκεμβρί-
ου του 1953, δεύτερο από τα 
πέντε παιδιά μιας οικογένειας 
καλλιτεχνών. Ο πατέρας της ήταν 
μουσικός της τζαζ και η μητέρα 
της χορεύτρια μπαλέτου, σε πολ-
λές ταινίες της Έστερ Ουίλιαμς.

Ως παιδί η Μπέισινγκερ ήταν 
ντροπαλή, κάτι που ώθησε τους 
γονείς της να την εγγράψουν σε 
σχολή χορού για ν’ αποκτήσει 
κοινωνικότητα. Στα δεκαέξι της, 
ήδη με ύψος 1,70 μ., είχε με-
ταμορφωθεί σε μια πανέμορ-
φη κοπέλα, που σάρωνε τους 
τίτλους καλλιστείων ομορφιάς 
για την ανάδειξη της «Junior 
Miss», μέχρι και τους τελικούς 
του διαγωνισμού, στη Νέα Υόρ-
κη. Το 1970 τής προσφέρθη-
κε συμβόλαιο στο πρακτορείο 
μοντέλων Ford και τρία χρό-
νια μετά ήταν ένα πετυχημένο 
Top Model, με αμοιβή 1.000 
δολαρίων ημερησίως. Φωτο-
γραφήθηκε για τα εξώφυλλα 
δεκάδων περιοδικών, ενώ εμ-
φανίσθηκε ως τραγουδίστρια σε 
κλαμπ του Greenwich Village, 
με το ψευδώνυμο «Chelsea». 
Οι γυμνές όμως φωτογραφίες 
της για το περιοδικό Playboy 
απογείωσαν την καριέρα της 
και την κατέστησαν σύμβολο 
του σεξ. Έγινε περιζήτητη εν μιά 
νυκτί, με τεράστιες απολαβές.

Στα 1976 η Μπέισινγκερ 
μετακόμισε στο Λος Άντζελες, 
με σκοπό να διακριθεί στο Χό-
λιγουντ. Αρχικά έλαβε μέρος 
στο επιτυχημένο σίριαλ της τη-
λεόρασης «Charlie’s Angels» 
και ακολούθως υποδύθηκε 
μια πόρνη στην τηλεοπτική 
μεταφορά της ταινίας «Όσο 
υπάρχουν άνθρωποι» (From 
Here to Eternity), το 1979. 
Ιδιαίτερα όμως γνωστή έγινε 
παίζοντας στο πλευρό του Σον 
Κόνερι, το 1983, στο «Ποτέ μην 

ξαναπείς ποτέ» (Never Say Never 
Again). Ακολούθησε -την ίδια 
χρονιά- το «Ένας άνδρας για 
όλες τις γυναίκες» (The Man 
Who Loved Women) με τον 
Μπαρτ Ρέινολντς , το «Ο Καλύτε-
ρος» (The Natural, 1984), όπου 
τιμήθηκε με Χρυσή Σφαίρα, το 
«Τρελός για Έρωτα» (Fool for 
Love, 1985), το ιδιαίτερα αισθη-
σιακό «Εννιάμισι Εβδομάδες» 
(Nine 1/2 Weeks, 1986), με 
συμπρωταγωνιστή τον Μίκι 
Ρουρκ), το «Χωρίς Οίκτο» (No 
Mercy, 1986), το «Ραντεβού στα 
Τυφλά»  (Blind Date, 1987) και 
πολλά άλλα, που εκτόξευσαν 
την καριέρα και τις αποδοχές 
της στα ύψη, καθώς το 2000 
έφτασε να λάβει 5 εκατομμύρια 
δολάρια για τη συμμετοχή της 
στην ταινία «Ονειρεύτηκα την 
Αφρική» (I Dreamed of Africa). 
Τρία χρόνια πριν, είχε τιμηθεί 
με Όσκαρ Β’ Γυναικείου Ρόλου, 
για την ερμηνεία της στο «Λος 
Άντζελες, Εμπιστευτικό» (L.A. 
Confidential, 1997). Οι πλούσιες 
απολαβές της τής επέτρεψαν, στα 
μέσα της δεκαετίας του ’80, να 
αγοράσει μια ολόκληρη πόλη, 
το Braselton, της πολιτείας όπου 
γεννήθηκε, καταβάλλοντας το 
ποσό των 20 εκατομμυρίων δο-
λαρίων. Ωστόσο, στη συνέχεια 
αναγκάσθηκε να το πουλήσει.

Η Μπέισινγκερ παντρεύτηκε 
δυο φορές αλλά και ισάριθμες 
χώρισε, με τους Ρον Σνάιντερ (από 
το 1980 έως το 1989) και Άλεκ 
Μπάλντουϊν (1993-2002), με τον 
οποίο απέκτησε ένα παιδί. Θεω-
ρείται από τις ωραιότερες γυναίκες 
ηθοποιούς όλων των εποχών. Μά-
λιστα ένα άλλο σύμβολο του σεξ, 
η Πάμελα Άντερσον, εξέφρασε 
τον θαυμασμό της προς αυτήν 
όταν η ίδια διεκδικούσε επίσης 
τον ρόλο για το «Λος Άντζελες, 
Εμπιστευτικό» που τελικά πήρε 
η  Μπέισινγκερ.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Μ
ε αφορμή 
πρόσφατα 
α ό ρ ι σ τ α 
και μονό-
π λ ε υ ρ α 
δ η μ ο σ ι -
εύματα και 

δηλώσεις πρώην και νυν πολιτι-
κών αξιωματούχων, που αφορούν 
προκλήσεις και εγκλήματα των 
Ελλήνων σε βάρος των  Τούρ-
κων, κρίνεται σκόπιμο όπως τα 
πράγματα τοποθετηθούν σε μια 
ιστορική και χρονολογική διάταξη, 
χωρίς να παραπλανάται ο λαός 
και όχι μόνο.

∆υστυχώς, οι εν λόγω δηλώ-
σεις αφορούσαν απομονωμένα 
χρονολογικά περιστατικά, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται 
εσφαλμένες εντυπώσεις εις βάρος 
των Ελλήνων της Κύπρου και μετά 
το 1960 εις βάρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

Πάρα το ότι στις 20/06/1950 ο 
τότε νέος Υπουργός Εξωτερικών 
της Τουρκίας, Μεχμέτ Φουάτ,  
είχε δηλώσει «για την Τουρκία 
δεν υφίσταται ζήτημα Κυπριακού».

Στην πράξη θα δούμε πώς τα 
πράγματα άλλαξαν και διαφορο-
ποιήθηκαν.

Σύμφωνα με τον Βρετανό δη-
μοσιογράφο, Κρίστοφερ Χίτσενς, 
«είναι σημαντικό να θυμόμαστε ότι 
πριν το 1955 δεν υπήρχε ιστορικό 
εσωτερικής κακίας στην Κύπρο», 
πράγμα που αποδεικνύει ότι τα 
εγκλήματα αρχίσαν να γίνονται και 
με βρετανικό δάκτυλο μεσούντος 
του αγώνα της ΕΟΚΑ.

Ως γνωστόν, με την έναρξη του 
Εθνικοαπελευθερωτικού Αγώνα 
της Ε.Ο.Κ.Α. οι Βρετανοί αρχίζαν 
να πιέζουν τους Τούρκους για 
την Κύπρο, χωρίς οι πρώτοι να 
έχουν αρχικά το αποτέλεσμα που 
περίμεναν, δηλαδή οι Βρετανοί 
προσπαθούσαν να εξάψουν το 
ενδιαφέρον των Τούρκων για 
την Κύπρο.

Κατά τη διάρκεια της δεκαετίας 
του ’50, η σοβινιστική τουρκοκυ-
πριακή ηγεσία σε συνεργασία με 
την κυβέρνηση Μεντερές, ο οποίος 
ήταν πιστός υπηρέτης των Βρετα-
νών αποικιστών, εργάζονταν προς 
την κατεύθυνση να διασπάσουν 
την ενότητα των κατοίκων του νη-
σιού. Το τουρκικό κράτος άρχισε 
να οργανώνεται και να μεθοδεύ-
ει τρόπους ανάκτησης όλης της 
Κύπρου. Πρώτη ενέργεια της 
Τουρκίας ήταν η ανάθεση στον 
καθηγητή Νιχάτ Ερίμ της σύντα-
ξης των εκθέσεών του για έλεγχο 
όλης της Κύπρου, ενώ αμέσως 
μετά άρχισε να εκπαιδεύει στην 
Τουρκία Τ/κ, άνδρες και γυναίκες, 
προκειμένου ν’ αναλάβουν δράση 
άμα χρειαστεί.

Η πρώτη οργάνωση του Φαζίλ 
Κουτσιούκ έγινε υπό την επωνυμία 

«Η Κύπρος είναι τουρκική» και 
αργότερα έγινε τίτλος του κόμματός 
του. Αξίζει να σημειωθεί η σπου-
δή του ιδίου του Φ. Κουτσιούκ να 
χαλκεύσει τον Αύγουστο του 1955 
την είδηση, περί δήθεν «σχεδια-
σμού γενοκτονίας των Τ/κ από το 
κουμμουνιστικό ΑΚΕΛ μετά την 
ολοκλήρωση του συνεδρίου του»,   
άξιον απορίας γιατί το ΑΚΕΛ το 
αποσιώπησε.

Ουσιαστικά, με την έναρξη του 
Αγώνα της ΕΟΚΑ άρχισε η επίση-
μη Τουρκία να σχεδιάζει κατά της 
Κύπρου. Αναλυτικά όλες οι λεπτο-
μέρειες για τις εκπαιδεύσεις, τους 
εξοπλισμούς, με ονοματεπώνυμα 
εκπαιδευτών και εκπαιδευομένων, 

με ημερομηνίες, χώρους επιβίβα-
σης-αποβίβασης και στρατόπεδα 
εκπαίδευσης των Τούρκων της 
Κύπρου, αναφέρονται στο βιβλίο 
του Τούρκου Συνταγματάρχη Ισμα-
ήλ Τάνσου, με τίτλο «In the reality 
no one was asleep», που δείχνει 
ξεκάθαρα ποιες ήταν οι προθέσεις 
των Τ/κ. Σύμφωνα με τον ίδιο, εκ-
παιδεύτηκαν 5.000 μαχητές της 
ΤΜΤ σε Κύπρο και Τουρκία και 
μεταφέρθηκαν από την Τουρκία 
όπλα και πυρομαχικά, με στόχο 
μακροπρόθεσμα τη δημιουργία 
10.000 μάχιμων Τ/κ στρατιωτών. 
Γνωστή η περίπτωση του πλοιαρίου 
«Ντένις», που ελέγχθηκε και κρα-
τήθηκε από το βρετανικό ναυτικό 
τον Οκτώβριο του 1959, πριν από 

τη λήξη δηλαδή του αγώνα της 
Ε.Ο.Κ.Α. και ήταν φορτωμένο με 
25 τόνους πυρομαχικά (6 χιλιά-
δες βόμβες, 500 τυφέκια και ένα 
εκατομμύριο φυσίγγια). Φυσικά, 
εκτός από το εν λόγω πλοιάριο, 
υπήρξαν κι άλλα πολλά, ως επί το 
πλείστον ψαροκάικα, με τα οποία ο 
τουρκικός στρατός μετέφερε στην 
Κύπρο όπλα και πολεμοφόδια από 
την Τουρκία.

Κατά τη διάρκεια του Εθνι-
κοαπελευθερωτικού Αγώνα της 
Ε.Ο.Κ.Α. και ενώ σαφέστατα σε προ-
κήρυξη του ∆ιγενή διακηρυσσόταν 
ότι οι Τούρκοι δεν αποτελούσαν 
στόχο της οργάνωσης, εντούτοις 
οι Άγγλοι τούς εργοδοτούσαν ως 

επικουρικούς αστυνομικούς και 
τους κατηύθυναν σε τρομοκρατικές 
ενέργειες εναντίον αθώων Ελλήνων 
και δη μαθητών και γυναικών. Να 
σημειωθεί ότι η πλειοψηφία των 
Τ/κ επικουρικών ήταν μέλη της 
τρομοκρατικής οργάνωσης ΒΟΛ-
ΚΑΝ, που αργότερα μετονομάστηκε 
σε ΤΜΤ. Η ΤΜΤ ήταν οργανωμένη 
και στελεχωμένη από Τούρκους 
αξιωματικούς υπό την καθοδήγηση 
και οργάνωση του Γραφείου Ειδι-
κού Πολέμου (ΓΕΠ) του Τουρκικού 
Επιτελείου Στρατού. Η αποστολή 
της ΤΜΤ, η οποία πολύ γρήγορα 
μετατράπηκε σε μυστικό στρατό 
στην Κύπρο, ήταν η πρόκληση 
ανθελληνικών ενεργειών, οχλα-
γωγιών, δολοφονιών, εμπρησμών 

και άλλων εγκλημάτων κατά Ε/κ 
και Τ/κ, έτσι ώστε να αποδειχθεί 
ότι υπήρχε έχθρα. Πολλοί Τ/κ, που 
δολοφονήθηκαν από την ΤΜΤ, 
ήταν υπέρ της ελληνοτουρκικής 
φιλίας και μέλη της ΠΕΟ. Η ΤΜΤ 
ενεργούσε κατά τρόπον ώστε να 
αποδοθούν οι δολοφονίες και οι 
άλλες τρομοκρατικές της ενέργειες 
σε πολιτικές σκοπιμότητες και να 
μπει στο στόχαστρο η Ε.Ο.Κ.Α. Ο κα-
τάλογος των δολοφονιών της ΤΜΤ 
δημοσιεύτηκε την 15η Οκτωβρίου 
1955, από την τ/κ εφημερίδα «ΖΑ-
ΦΕΡ ΚΙΒΡΙΣΛΙ ΤΟΥΡΚΕΒΙΤΙΡ». 
Την 30ή Αυγούστου 1957, με τίτλο 
«ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗΣ 
ΤΩΝ Τ/Κ ΑΡΙΣΤΕΡΩΝ». Αξίζει 
να σημειωθεί ότι τέσσερεις Τ/κ 
έχασαν τη ζωή τους από έκρηξη 
βόμβας που κατασκεύαζαν στην 
Ομορφίτα.

Το δεύτερο εξάμηνο του 1958, 
εκτός των εμπρησμών, είχαν δο-
λοφονηθεί από την ΤΜΤ έξι Τ/κ  
και είχαν πραγματοποιηθεί ακόμα 
10 απόπειρες δολοφονίας.

Γνωστή σε όλον τον κόσμο η 
περίπτωση της σφαγής και αποκε-
φαλισμού των οκτώ Κοντεμενιωτών 
από Τ/κ στο χωριό Κιόνελι, η οποία 
ήταν κατευθυνόμενη από τους 
Βρετανούς,  καθώς είχαν αφήσει 
τους Ε/κ αβοήθητους στον τουρκι-
κό όχλο. Της σφαγής των Ε/κ στο 
Κιόνελι προηγήθηκε η τουρκική 
προβοκάτσια με την τοποθέτηση 
από ανθρώπους του Ντενκτάς βόμ-
βας στο τουρκικό γραφείο Τύπου, η 
οποία αποδόθηκε από τους Τούρ-
κους ως επίθεση της Ε.Ο.Κ.Α. Την 
αλήθεια για το εν λόγω έγκλημα 
ομολόγησε ο ίδιος ο Ραούφ Ντεν-
κτάς σε συνέντευξή του στο κανάλι 
«4» της βρετανικής τηλεόρασης το 
1984. Υπερηφανευόμενος, μάλι-
στα, ο εν λόγω τρομοκράτης στον 
έκπληκτο δημοσιογράφο, πόσο 
χρήσιμη αποδείχθηκε εκείνη η 

βόμβα σε τουρκικό στόχο, ώστε να 
χρησιμοποιήσει τις μάζες των Τ/κ 
εναντίον των Ελλήνων της Κύπρου 
κατά τον Αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α.

Αλησμόνητες θα μείνουν οι 
δηλώσεις και τα γραφόμενα στο 
βιβλίο του πρώην μέλους της ΤΜΤ 
και συνεργάτη του Ντενκτάς, Αρίφ 
Χασάν Ταχσίν: «Όσοι βαδίζουν 
στον ίδιο δρόμο, δεν μπορούν να 
φθάσουν σε διαφορετικά σημεία». 
Στο οποίο καταγράφονται βαρβα-
ρότητες και βιαιότητες από τους 
Τούρκους κατά των Ελλήνων, ότι θα 
χρειαστούν πολλοί νεκροί Τούρκοι 
και ότι με αυτούς θα ακουστεί η 
φωνή των Τούρκων στο εξωτερικό.

Στη συνέχεια αυτού να μην 
ξεχνάμε τον τουρκικό όχλο, που 
επιτέθηκε κατά των κατοίκων του 
προαστίου Άγιος Λουκάς στη Λευ-
κωσία, καίγοντας την ιστορική εκ-
κλησία, σπίτια και μαγαζιά Ελλήνων 
διώκοντάς τους βιαίως.

Τα ψεύδη και η προπαγάνδα 
της Τουρκίας δεν έχουν ούτε αρχή, 
ούτε τέλος, και ένα άλλο τρανό πα-
ράδειγμα είναι η ιστορία της μπα-
νιέρας, όπου δήθεν Ελληνοκύπριοι 
σκότωσαν μια μητέρα και τα παιδιά 
της, πνίγοντάς τα στην μπανιερά 
του σπιτιού τους. Τραβήχτηκαν 
φωτογραφίες και δημοσιεύθηκαν 
από τον τουρκικό Τύπο και στο 
εξωτερικό, με σκοπό την υπόσκα-
ψη του κύρους των Ελλήνων. Την 
αλήθεια, όμως, ομολόγησε ο ίδιος 
ο φωτορεπόρτερ Αχμέτ Μπαράν 
το 1985,  όταν ήταν υπεύθυνος του 
τουρκικού πρακτορείου ειδήσεων 
«Anatolu», λέγοντας ότι το έγκλημα 
το έκανε ο σύζυγος της Τουρκάλας, 
ο οποίος βρισκόταν σε κατάσταση 
αμόκ, και ότι αυτός ο ίδιος πήρε 
της φωτογραφίες.

Παραπέμπω τους λαλίστατους 
ελληνόφωνους και μονόπλευρους 
δικηγόρους των Τούρκων κατα-
κτητών, όπως πριν μιλήσουν, να 
μελετήσουν τις ακόλουθες τουρ-
κικές πηγές και συνεντεύξεις Τ/κ:

1. Ismail Tansu “IN REALITY 
NO ONE WAS ASLEEP, a secret 
underground organization, with 
State suppor’’, 2007.

2. Κεμάλ Γιαμάκ (Στρατηγός 
εα), «Ίχνη που Μείναν στη Σκιά, 
κι εμείς που Γίναμε Σκιές», 2006.

3. Τη συνέντευξη του ∆ρος 
Ιχσάν Αλή στο ΡΙΚ, την 28η Σε-
πτεμβρίου 1965.

4. Τα απομνημονεύματα του 
∆ρος Ιχσάν Αλή.

5. Το βιβλίο του Τούρκου 
συγγραφέα Αχμέτ Αλτάν, με τίτλο 
«Πώς το Κυπριακό Μετατράπηκε 
σε Εθνική υπόθεση της Τουρκίας 
– Σεπτεμβριανά και Κυπριακό», 
2001.

6. Το Ημερολόγιο του Νιχάτ 
Ερίμ.

7. Τις Εκθέσεις Νιχάτ Ερίμ.
*Συνταγματάρχης ε.α. 

Απάντηση στους δικηγόρους των Τούρκων

Κρίνεται σκόπιµο όπως τα πράγµατα 
τοποθετηθούν σε µια ιστορική και χρονο-
λογική διάταξη, χωρίς να παραπλανάται ο 

λαός και όχι µόνο

ΑΠΟΨΗ 
ΑΝΤΗΣ 
ΛΟΪΖΟΥ*
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Ο
πόλεμος με-
γάλων συμ-
φερόντων και 
τα κτυπήματα 
κάτω από τη 
μέση σε σχέση 
με την τελική 

απόφαση για υλοποίηση του Great 
Sea Interconnector συνεχίζονται. 
Παρά τις προσπάθειες του Υπουρ-
γού Ενέργειας για οριστικοποίηση 
της απόφασης, που φέρνει σε αμη-
χανία τη Λευκωσία απέναντι στις 
πιέσεις της Αθήνας, η Κυβέρνηση 
Χριστοδουλίδη κουβαλά «αμαρτί-
ες» της προηγούμενης Κυβέρνησης 
και το θρίλερ παρατείνεται.

Τα πράγματα αναμένεται να 
ξεκαθαρίσουν ενδεχομένως την 
ερχόμενη Τρίτη, μετά τη σύσκε-
ψη όλων των μερών, στην Κύπρο. 
Στη σύσκεψη θα συμμετέχουν οι 
Υπουργοί Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, Οικονομικών και ο 
Υφυπουργός παρά τω Προέδρω 
εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημο-
κρατίας, ο Υπουργός Ενέργειας εκ 
μέρους της Ελληνικής Κυβέρνη-
σης, εκπρόσωπος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, εκπρόσωποι του 
Α∆ΜΗΕ, της εταιρείας NEXANS 
και η Νομική Υπηρεσία της Κυ-
πριακής ∆ημοκρατίας. 

Αν και όλοι αναγνωρίζουν τη 
γεωπολιτική σημασία του Great 
Sea Interconnector (GSI), ωστόσο 
προβάλλονται κατά καιρούς ενστά-
σεις για 3 ζητήματα: τις τεχνικές 
προκλήσεις υλοποίησης (οι οποίες 
καθησυχάστηκαν με τις σχετικές 
μελέτες), τις οικονομικές προεκτά-
σεις και επιβάρυνση πριν από την 
υλοποίηση για τους καταναλωτές 
και τέλος ενδεχόμενες ενστάσεις, 
που προβάλλουν κάποιοι, της 
Τουρκίας. Στην παρούσα ανάλυ-
ση θα σταθούμε στην τελευταία 
διάσταση. Έχει ενδιαφέρον πως, 
παρά τις συχνές  αναφορές από 
κόμματα, πολιτικούς και αξιωμα-
τούχους για τον κίνδυνο η Τουρκία 
να εμποδίσει την υλοποίηση του 
έργου, εντούτοις η Άγκυρα τηρούσε 
όλα αυτά τα χρόνια μια ύπουλη 
σιωπή για το θέμα. 

Τι προβλέπει το ∆ίκαιο 
της Θάλασσας

Σε γενικό πλαίσιο, ένα  κράτος 
δεν μπορεί να παρεμποδίσει την 
πόντιση καλωδίων στην υφαλο-
κρηπίδα του, παρα μόνο σε περι-
οχές περιβαλλοντικά ευαίσθητες 
ή σε περιοχές όπου διενεργεί 
δικές του δραστηριότητες. Ου-
σιαστικά, αυτό στο οποίο μπορεί 
να προβάλει ενστάσεις είναι η 
πορεία των καλωδίων και όχι 
η πόντισή τους. 

Αυτό προβλέπει το άρθρο 79 
της Σύμβασης των Ηνωμένων 
Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
(UNCLOS), που ορίζει ότι «Όλα 
τα κράτη έχουν το δικαίωμα να 
τοποθετούν υποθαλάσσια καλώδια 
και αγωγούς στην υφαλοκρηπίδα, 
σύμφωνα με τις διατάξεις αυτού 
του άρθρου» και «η οριοθέτηση 
της πορείας για  τοποθέτηση τέ-
τοιων αγωγών και υποθαλάσσιων 
καλωδίων στην υφαλοκρηπίδα 
υπόκειται στη συγκατάθεση του 
παράκτιου κράτους».

Αυτό το δεύτερο σημείο είναι 
που επικαλούνται οι περισσότε-
ροι, προκειμένου να υποδείξουν 
πως  απαιτείται η συναίνεση της 
Τουρκίας για τη διαδρομή των 
υποβρυχίων καλωδίων στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, στην υφαλο-
κρηπίδα που διεκδικεί. Ωστόσο, 
μέχρι τώρα η Τουρκία, η οποία 
δεν έχει υπογράψει το ∆ίκαιο της 
Θάλασσας, τηρεί μια στάση περί-
εργης σιωπής και αποστάσεων, 
συγκεκριμένα για το θέμα του 
ηλεκτρικού καλωδίου, σε αντίθεση 
με την οργή που  καταδεικνύ-
ει κατά καιρούς για τον αγωγό 
EastMed.

Η µοναδική δήλωση 
της Τουρκίας 

Στο διαδίκτυο, οι επίσημες δη-
λώσεις και τοποθετήσεις Τούρκων  
αξιωματούχων για το θέμα είναι 
ανύπαρκτες. Μόνο τον Μάρτιο του 
2021, η Τουρκίας εξέφρασε έντονες 
επιφυλάξεις για τον προκάτοχο του 
έργου, το EuroAsia Interconnector. 
Σύμφωνα με ανώνυμες, μάλιστα,  δι-
πλωματικές πηγές, που μίλησαν στο 
Anadolu (15/3/21): «Η Άγκυρα έστειλε 
διπλωματική επιστολή στις πρεσβείες 
της Ελλάδας και του Ισραήλ, καθώς και 
στην Αντιπροσωπία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, λέγοντας ότι οποιαδήποτε 
περαιτέρω ενέργεια δεν θα πρέπει να 
λάβει χώραν χωρίς να ζητήσει άδεια 
από την τουρκική κυβέρνηση».

Υπενθυμίζεται ότι, στις 8 Μαρτί-
ου, το Ισραήλ, η Ελλάδα και Κυπρι-
ακή ∆ημοκρατία υπέγραψαν ΜΟU 
για το EuroAsia Interconnector 
(τον προκάτοχο του GSI).

H διπλωματική επιστολή ανέφερε 
ότι το ηλεκτρικό δίκτυο διέρχεται 
από τα χωρικά ύδατα που διεκδικεί 
η Τουρκία. «Η οπτική τεκμηρίωση 
του έργου έδειξε ότι η προγραμμα-
τισμένη διαδρομή του υποθαλάσσι-
ου καλωδίου ηλεκτρικής ενέργειας 
περιλαμβάνει την υφαλοκρηπίδα 
της Τουρκίας στην Ανατολική Με-
σόγειο», πρόσθεσαν οι ίδιες πηγές.

Η Τουρκία επικαλείται το ∆ιε-
θνές ∆ίκαιο και ισχυρίζεται πως, 
εάν απαιτείται προκαταρκτική με-
λέτη πριν από την τοποθέτηση των 
καλωδίων, πρέπει να ζητηθεί η 
άδεια της Τουρκίας. Εάν δεν είναι 
απαραίτητη μια προκαταρκτική 
μελέτη, τότε η Τουρκία θα πρέπει να 
ενημερωθεί εκ των προτέρων, πρό-
σθεσαν οι ίδιες τουρκικές πηγές.

Οι λόγοι της 
σιωπής της Άγκυρας

Η κυβέρνηση Ερντογάν, η οποία 
βρισκόταν στο χείλος του πολέμου με 
την Ελλάδα το 2020 για την οριοθέτη-
ση της Αποκλειστικής Οικονομικής 
Ζώνης στην Ανατολική Μεσόγειο, 
εδώ και αρκετό καιρό επιλέγει να 
παραμένει σιωπηλή. Τούρκοι μά-
λιστα αναλυτές σημειώνουν πως ο 
Ερντογάν δεν θέλει να προκαλέσει 
νέα κρίση με την ΕΕ, ειδικά μετά τις 
εκλογές του 2023, και να εκτεθεί σε 
οικονομικές κυρώσεις της ΕΕ, σε μια 
κρίσιμη οικονομικά συγκυρία για τη 
χώρα. Γνωρίζει, μάλιστα, ότι το έργο 
απολαμβάνει την ανοικτή υποστή-
ριξη τόσο της ΕΕ όσο και των ΗΠΑ. 
Η ΕΕ επιβεβαίωσε την υποστήριξή 
της στο έργο και χρηματοδοτικά, τόσο 
οικονομικά μέσω χορηγίας αλλά και 
πολιτικά, με την ετοιμότητά της να πα-
ρέμβει στην Τουρκία. Συγκεκριμένα, 
η ∆ιευθύντρια Πράσινης Μετάβα-
σης και Ενοποίησης Ενεργειακών 
Συστημάτων στη Γενική ∆ιεύθυν-
ση Ενέργειας της ΕΕ, Catharina 
SikowMagny, με επιστολή της σε 
Ελλάδα και Κύπρο, διαβεβαιώνει 
ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα χρη-
σιμοποιήσει όλα τα διπλωματικά 
μέσα που έχει στη διάθεσή της για 
να προστατεύσει το έργο από τον 
γεωπολιτικό κίνδυνο. Παράλληλα, 
η Αμερικανίδα Πρέσβης στην Κύ-
προ, Julie Davis Fisher, στο πλαίσιο 
του 4ου Metropolitan Economist  
Summit στη Θεσσαλονίκη, την 
Παρασκευή έστειλε ξεκάθαρο μή-
νυμα πως το έργο είναι εξαιρετικής 
γεωπολιτικής σημασίας τόσο για την 
Κύπρο όσο και για τις ΗΠΑ,  που 
αναζητούν σταθερότητα και ενερ-
γειακή ασφάλεια στην ταραγμένη 

περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου 
και της Μέσης Ανατολής.

Το ζήτηµα της ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης µε 
κατεχόµενα 

Επιπλέον, οι συζητήσεις για 
το GSI διεξάγονται σε μια χρονι-
κή συγκυρία, κατά την οποία η 
Άγκυρα επιχειρεί να “ωριμάσει’’ 
την ηλεκτρική διασύνδεση του 
ψευδοκράτους με την Τουρκία.

Ο Α∆ΜΗΕ σε συνεργασία με τον 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφο-
ράς Κύπρου (∆ΣΜΚ)  μπλόκαραν 
πρόσφατα το τουρκικό σχέδιο μέσω 
του ENTSO-E (Ευρωπαϊκού ∆ικτύου 
∆ιαχειριστών Συστημάτων Μεταφο-
ράς). Αυτό ερμηνεύτηκε και ως ένας 
από τους λόγους για τους οποίους 
η κυπριακή πλευρά προχώρησε 
σε κατ’ αρχήν συμφωνία για το GSI.

Την περασμένη ∆ευτέρα, ανα-
φερόμενος στο θέμα της ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης με την Τουρκία, 
ο κ. Τατάρ είπε ότι «την 1η Ιουλίου 
2022 είχαμε μια πολύ σημαντική 
πρόταση για τη σύνδεση της ηλεκτρι-
κής ενέργειας με την ΕΕ μέσω της 
Τουρκίας, με ένα διασυνδεδεμένο 
σύστημα. Συνεχίζουμε να ενημε-
ρώνουμε τα Ηνωμένα Έθνη, την ΕΕ 
και το Ηνωμένο Βασίλειο σχετικά 
με αυτό. Η ριζική λύση στο θέμα 
αυτό είναι η σύνδεση με την ΕΕ 
μέσω Τουρκίας, με καλώδιο τόσο 
για τον νότο όσο και για τον βορρά. 
Η Τουρκία απέχει 40 χιλιόμετρα, η 
Ελλάδα απέχει 1000 χιλιόμετρα».

Σε νέα δήλωσή του την Παρα-
σκευή ο κατοχικός ηγέτης επανέ-
λαβε τη θέση του, προσθέτοντας 
πως ο Great Sea Interconnector 
βρίσκεται σε κρίσιμο σημείο λόγω 
των τεχνικών δυσκολιών (μεγάλο 
βάθος και απόσταση). Ο Τατάρ ανέ-
φερε ότι η Τουρκία απέχει μόλις 
60 χιλιόμετρα από την Κύπρο 
και το βάθος της θάλασσας είναι 
μόλις χίλια μέτρα κι επομένως η 
σύνδεση με το διασυνδεδεμένο 
σύστημα μέσω της Τουρκίας είναι 
ένα εξαιρετικά σημαντικό και σω-
στό έργο για το μέλλον αυτού του 
νησιού. Στο ίδιο μήκος κύματος 
ήταν και η δήλωση του Τούρκου 
Αντιπροέδρου Τζεβντέτ Γιλμάζ, ότι 
«το λογικό είναι η ενοποίηση της 
Κύπρου ως ενιαίου συνόλου με 
την Ευρώπη και τον κόσμο μέσω 
Τουρκίας με χαμηλό κόστος που 
είναι πολύ πιο σωστό από τεχνικής 
άποψης».

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ 

Πόλεµος συµφερόντων, 
αµαρτίες και ασφάλεια 
Πώς ΗΠΑ και ΕΕ εξουδετερώνουν το «γεωπολιτικό ρίσκο» 
που επικαλούνται οι πολέµιοι της ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου - Ελλάδας 

GREAT SEA INTERCONNECTOR
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Τ
ο Υπουργείο 
Εξωτερικών της 
Βρετανίας, με αρ-
χιτέκτονα τον αξι-
ωματούχο του, Sir 
Ivone Kirkpatrick, 
διοργάνωσε την πε-

ριβόητη Τριμερή ∆ιάσκεψη (που 
δεν είχε τίποτα να κάνει με την 
Κύπρο) στις 27 Αυγούστου 1955 
και, παραβιάζοντας τη Συνθήκη της 
Λωζάννης και με τη βοήθεια της 
Ελλάδας και του αδύναμου αλλά 
φιλόδοξου Υπουργού Εξωτερικών, 
Στέφανου Στεφανόπουλου, επανέ-
φερε την Τουρκία πίσω ως ενδι-
αφερόμενο μέρος στο Κυπριακό. 
∆ούλεψαν στην Αθήνα γι’ αυτό, 
άνθρωποι του αγγλόφιλου κα-
τεστημένου, όπως ο Αθανάσιος 
Μποδοσάκης και ο Παναγιώτης 
Κανελλόπουλος. Ο Πρωθυπουργός 
Αλέξανδρος Παπάγος ήταν βαριά 
άρρωστος και δεν μπορούσε να 
παρευρεθεί. 

Έγραψε σε τηλεγράφημά του 
ο Βρετανός τότε πρέσβης στην 
Αθήνα, Sir Charles Peake: 

«…Πιστεύω, όμως, πως ο Έλλη-
νας Υπ. Εξωτερικών είναι γνήσια 
αποφασισμένος να προσπαθήσει 
να εξασφαλίσει επιτυχημένο απο-
τέλεσμα τουλάχιστον για να ενδυ-
ναμώσει τη θέση του τοπικά, όταν 
έλθει η ώρα ν’ αντικατασταθεί ο 
Στρατάρχης και Πρωθυπουργός 
Παπάγος… Έτσι, και νοουμένου 
ότι θα τον χειριστείτε με προσοχή, 
πολύ πιθανό να μην αποδειχθεί 
αδιάλλακτος σχετικά με τη συμ-
μετοχή της Τουρκίας στις συνο-
μιλίες… Οποιαδήποτε εισήγηση ή 
εντύπωση πως οι βρετανικές και 
τουρκικές αντιπροσωπίες είχαν 
προσυμφωνήσει μεταξύ τους… θα 
δυσανασχετούσε τους Έλληνες…». 

Και αφού τα κατάφερε ο Sir 
Ivone Kirkpatrick, ο Τούρκος τότε 
Υπ. Εξωτερικών Fatin R. Zorlu δή-
λωσε στη διάσκεψη ότι «η Τουρκία 
ουδέποτε θα συμφωνήσει η Κύ-
προς να περάσει στην Ελλάδα και 

αυτός ήταν ο λόγος που έφερναν 
ένσταση στην αρχή της αυτό-διά-
θεσης». Θεωρούσαν την Κύπρο 
ως γη δική τους,  «notre terre» 
ήταν οι λέξεις που χρησιμοποίησε. 
Ο Zorlu, μάλιστα, έδωσε και τις 
πρώτες ενδείξεις για τον εποικισμό 
της Κύπρου, που ξεκίνησε μετά 
τη δεύτερη τουρκική εισβολή του 
1974, όταν είπε ότι «στην Τουρκία 
υπήρχαν (τότε) 300.000 Τούρκοι 
με κυπριακή καταγωγή» και ότι «η 
Τουρκία θεωρούσε την Κύπρου 
προέκταση της Ανατολίας…» (Βλέ-
πε και έκθεση ∆ρος Νιχάτ Ερίμ, 
Νοέμβριος 1956). 

Τα γεγονότα
Τα γνωστά γεγονότα (Πογκρόμ) 

της 6ης Σεπτεμβρίου 1955 στην 
Κωνσταντινούπολη εναντίον των 
Ελλήνων τυχαία έλαβαν χώραν στις 
6 του μηνός. Για τις 9 Σεπτεμβρίου 
είχαν αρχικά σχεδιαστεί οι βαρ-
βαρότητες εκείνες. Και τούτο για 
να συνέπιπταν ΚΑΙ με την τελική 
άλωση της Σμύρνης το 1922. 

Αυτήν τη λεπτομέρεια την 
βρήκα μελετώντας τα βρετανικά 
αποδεσμευμένα έγγραφα όπως 
και το ότι απόρρητη ανάμειξη 
είχαν και οι Βρετανοί. Και ίσως 
να υπήρξα η πρώτη που το επι-
καλέστηκα (ότι είχαν σχεδιαστεί 
για τις 9 Σεπτεμβρίου) σε ραδι-
οφωνικές ανταποκρίσεις και τη-

λεοπτικές παρουσιάσεις. Όπως 
στο τηλεοπτικό πρόγραμμα του 
«Λόγου», ενωρίς τη δεκαετία του 
1990, μαζί με τον ιστορικό Γιάννη 
Σπανό για τα Σεπτεμβριανά. Και 
το κατέγραψα και στο βιβλίο μου 

«Από την Ένωση στην Κατοχή», 
που εξέδωσα το 1995 στη Λευ-
κωσία, με χρηματοδότηση του 
αείμνηστου μ. Αρχιεπισκόπου 
Κύπρου κ.κ. Χρυσοστόμου Α’, ο 
οποίος προλόγισε το βιβλίο. 

Παράλληλα, λοιπόν, με την 
Τριμερή διοργανώθηκε στην 
Κωνσταντινούπολη, σε μυστική συ-
νεργασία Βρετανών και Τούρκων, 
μια πρωτοφανής επίθεση βαρβα-
ρότητας εναντίον των Ελλήνων της 
Κωνσταντινούπολης, με στόχο να 
φοβέριζαν τους Αμερικανούς και 
το ΝΑΤΟ και έτσι να εξασφάλι-
ζαν την επιστροφή της Τουρκίας 
ως ενδιαφερόμενου μέρους στο 
Κυπριακό, με την όσο το δυνατόν  
λιγότερη αντίδραση από χώρες του 
ΝΑΤΟ και κυρίως την Αμερική. 

Επικαλούμενοι, οι σχεδιαστές, 
ότι τα γεγονότα τα προκάλεσαν οι 
Κομμουνιστές που τότε ήταν κόκ-
κινο πανί για τους Αμερικανούς. 
Αλλά πολύ γρήγορα εξουδετερώ-
θηκε το ψέμα εκείνο και έγραψαν 
αμερικανικά έντυπα ότι οι Βρετανοί 
ήταν υπεύθυνοι για τα γεγονότα. 
Και ότι σκόπιμα επανέφεραν την 
Τουρκία πίσω για ένα θέμα που 
αφορούσε αυστηρά την Ελλάδα 
και τη Μεγάλη Βρετανία. Κανένας 
δεν είχε ισχυριστεί ότι η τουρκική 
μειονότητα θα υπέφερε σε μια ελ-
ληνο-κυβερνώμενη Κύπρο. 

Το ελληνικό διάβηµα να 
µην απαντηθεί – Άστε το 
φάρµακο να δουλέψει 

Ενδεικτικά όταν η ελληνική 
Κυβέρνηση έστειλε διάβημα 
στο Λονδίνο καταγγέλλοντας τις 
αγριότητες των Τούρκων στην 
Πόλη, η οδηγία του βρετανού 
Πρωθυπουργού ήταν να ΜΗΝ 
ΑΠΑΝΤΗΘΕΙ το διάβημα της 
ελληνικής Κυβέρνησης. Και είπε 
αποκαλυπτικά «Άστε το φάρμακο 
να δουλέψει», «Let the medicine 
work». (Βιβλίο Φ.Α. «Από την Ένω-
ση στην Κατοχή», Λευκωσία, 1995). 

Τρία από τα κυριότερα βιβλία 
για τις τουρκικές βαρβαρότητες 
τον Σεπτέμβριο του 1955 είναι:

«The Mechanism of 
Catastrophe: The Turkish Pogrom 
Of September 6-7, 1955, And 
The Destruction Of The Greek 
Community Of Istanbul», 2005,  
του Σπύρου Βρυώνη (https://
www.amazon.co.uk/Mechanism-
C a t a s t r o p h e - S e p t e m b e r -
D e s t r u c t i o n - C o m m u n i t y /
dp/0974766038). 

«Riots against the Non-Muslims 
of Turkey: 6/7 September 1955 
in the context of demographic 

Για τις 9 Σεπτεµβρίου είχε 
προγραµµατιστεί το Πογκρόµ 
στην Κωνσταντινούπολη
H Τριµερής του Λονδίνου τον Αύγουστο του 1955,
η πρώτη παραβίαση της Λωζάννης και η προαγγελία εποικισµού 

Τα γνωστά γεγονότα (Πογκρόµ) της 6ης 
Σεπτεµβρίου 1955 στην Κωνσταντινούπολη 

εναντίον των Ελλήνων τυχαία έλαβαν χώραν 
στις 6 του µηνός

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δηµοσιογράφος 

Το απο-
καλυπτικό 
έγγραφο 
από την 
πρωθυ-
πουργική 
κατοικία 
προς το 
Φόρεϊν 
Όφις µε τις 
οδηγίες του 
Βρετανού 
Πρωθυ-
πουργού.

Anthony Eden και Harold Macmillan. 
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engineering», 2011, της Τουρκάλας 
ακαδημαϊκού Guven Dilek (Στα 
ελληνικά «Εθνικισμός, Κοινωνικές 
Μεταβολές και Μειονότητες»).

Έγραψε η Guven Dilek: «The 
events of 6/7 September were 
planned by the Democratic 
Party (DP) government of the 
period, and were accomplished 
with the participation of the 
Secret Service, the DP’s local 
administrations and organizations 
guided by the state such as student 
unions, youth associations, 
syndicates and the “Association 
of Turkish Cyprus”» (Kıbrıs 
Türktür Cemiyeti - KTC).

Σε μετάφραση «Τα γεγονότα 
της 6 και 7 Σεπτεμβρίου είχαν 
σχεδιαστεί από το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα (DP) που κυβερνούσε εκεί-
νη την περίοδο και είχαν εκτελεστεί 
με τη συμμετοχή των Μυστικών 
Υπηρεσιών (Τουρκίας), την τοπική 
διοίκηση του DP και οργανώσεις 
καθοδηγούμενες από το κράτος, 
όπως φοιτητικές συντεχνίες, ορ-
γανώσεις νεολαίας, συνδικάτα 
και την ‘‘Οργάνωση της Τουρκι-
κής Κύπρου’’ ((Kıbrıs Türktür 
Cemiyeti - KTC)» (https://journals.
openedition.org/ejts/4538). 

Και το δίγλωσσο βιβλίο (ελληνι-
κό και αγγλικό) «Αιματηρή αλήθεια 
– Bloody Truth» της Κίνησης για 
Ελευθερία και ∆ικαιοσύνη στην 
Κύπρο, που εκδόθηκε το 2009 
στη Λευκωσία.

Οι λόγοι για την όλη σκευωρία 
συνοψίζονται ως εξής:

Να φοβηθούν οι Έλληνες, να 
ενδώσουν στις αφόρητες πιέσεις 
και να δεχθούν την επαναφορά 
της Τουρκίας ως ενδιαφερόμε-
νου μέρους στο Κυπριακό, για 
να μπορέσουν να βάλουν μπρος 
τα διχοτομικά τους σχέδια. 

Να τρομοκρατηθούν οι παρα-
νοϊκά αντι-κομμουνιστές Αμερι-
κανοί και το ΝΑΤΟ για δήθεν 
ελληνο-τουρκικό πόλεμο και 
αποσταθεροποίηση της ανατο-
λικής πτέρυγας του ΝΑΤΟ.

Εξ ου και οι ανησυχίες του Αμερι-
κανού ΥΠΕΞ καθόλου δεν συγκίνησαν 
τον Harold Macmillan (ΥΠΕΞ), που 
στις 23 Σεπτεμβρίου 1955 έγραψε: 
«Αν αφήσουμε τα πράγματα μόνα 
τους, όλα θα πάνε καλά». 

Στις 29 Ιουνίου 1956, η New 
York Times είχε γράψει, μεταξύ 
άλλων, μια επισήμανση που κρά-
τησε στον χρόνο και είναι σήμερα 
σχετική όσο ποτέ: «…Εκείνες οι τα-
ραχές για τις οποίες η Βρετανία 
πρέπει να φέρει μέρος της ευθύ-
νης… Η ανεύθυνη συμπεριφορά 
της Τουρκίας επιβάλλει μία σε 
βάθος αναθεώρηση του ρόλου 
της Τουρκίας από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, όσον αφορά την ασφά-
λεια του ελεύθερου κόσμου». 

Στις δε 28 Ιουνίου 1956, μια 
μέρα νωρίτερα, ο Ray Alan είχε 
γράψει στο περιοδικό «Reporter» 
για την Τριμερή του Λονδίνου 
στις 30 Αυγούστου 1955: «Ο Sir 
Anthony Eden σκοπίμως έφερε 
μέσα την Τουρκία, σε μια υπόθε-
ση που αφορούσε αυστηρώς την 

Ελλάδα και τη Βρετανία… Ούτε οι 
Τούρκοι, ούτε κανένας άλλος είχε 
ποτέ ισχυριστεί πως η τουρκική 
μειονότητα θα υπέφερε σε μια 
ελληνο-κυβερνώμενη Κύπρο».

Λόγω της σοβαρότητας των κα-
ταστάσεων, οι ηθικοί αυτουργοί 
κράτησαν την επικοινωνία τους 
αυστηρώς απόρρητη και σε πρω-
θυπουργικά επίπεδα. Πράγμα που 
επιβεβαιώνεται με τις εκθέσεις των 
διπλωμάτων, οι οποίοι αφού δεν 
γνώριζαν οτιδήποτε, η ανήσυχη 
στάση τους και το ενδιαφέρον τους 
να ανακαλύψουν τους αίτιους των 
βάρβαρων επιθέσεων εναντίον 
των Ελλήνων, είχαν κυριολεκτι-
κά εξοργίσει τον Πρωθυπουργό 

Sir Anthony Eden και τον ΥΠΕΞ 
Harold Macmillan. 

Ο Βρετανός Πρωθυπουργός 
αρνιόταν κατηγορηματικά να δοθεί 
απάντηση στα ελληνικά διαβήμα-
τα, ζητούσε κάποιος να φιμώσει 
τους Βρετανούς διπλωμάτες που 
σκάλιζαν με τις εκθέσεις τους «για 
να αφεθεί το φάρμακο να κάνει τη 
δουλειά του». 

Οι εκθέσεις
Με κάθε λεπτομέρεια κατέγρα-

ψαν όμως οι Βρετανοί διπλωμά-
τες τις τουρκικές βαρβαρότητες. 
Σε δύο από τις εκθέσεις εκείνες 
ξεχωρίζω τις πιο κάτω αναφορές 
του διπλωμάτη Michael Stewart: 

«Αυτά έγιναν με μέθοδο και απο-
φασιστικότητα που θα δικαίωνε 
κάθε καθώς πρέπει βάρβαρο» 
(Credit to any thorough-going 
barbarian) .

«…Το επεισόδιο της Θεσσαλονί-
κης (Τούρκος τοποθέτησε βόμβα 
και κατηγορήθηκαν οι Έλληνες) 
τούς έδωσε την ευκαιρία που 
αναζητούσαν για να εκφράσουν 
με έναν περίεργα βάρβαρο και 
αχρείαστο τρόπο το μίσος τους 
εναντίον των Ελλήνων...».

«…Το σχέδιο ήταν το ίδιο και στη 
Σμύρνη… επιθέσεις εναντίον των 
Ελλήνων αξιωματικών στο αρχηγείο 
του ΝΑΤΟ. Το ελληνικό Προξενείο, 
η κύρια ελληνική εκκλησία, οι ελ-
ληνικοί δρόμοι, ιδιωτικά σπίτια και 
καθετί το ελληνικό είχαν υποστεί 
επίθεση, καεί ή καταστραφεί..».

Κοµµουνιστές και ο σύν-
δεσµος «Η Κύπρος είναι 
τουρκική»

Στις εκθέσεις του ο διπλωμάτης 
έγραψε: «…Το να φορτώσουμε το 
βάρος στους κόκκινους πράκτορες 
φαίνεται πολύ εύκολο και καθόλου 
πειστικό όταν έχουμε επανειλημμέ-
νες δηλώσεις για τόσα χρόνια της 

τουρκικής κυβέρνησης ότι μονάχα 
ελάχιστοι κομμουνιστές υπάρχουν 
στη χώρα και σχεδόν ανίκανοι για 
οτιδήποτε. Την ίδια εντύπωση έχει 
και αυτή η Πρεσβεία... Το πιο πι-
θανό είναι ο σύνδεσμος ‘‘Η Κύπρος 
είναι Τουρκική’’. Ο σύνδεσμος 
πρέπει να ευθύνεται…».

Ο σύνδεσμος όμως και ο αρ-
χηγός του, κάποιος Hikmet Bill, 
χρηματοδοτείτο από την τουρκική 
κυβέρνηση, ενώ παράλληλα και 
το Φόρεϊν Όφις γνώριζε γι’ αυτόν 
που ήθελε να έλθει σε επαφή και 
με τον βουλευτή William Yates…

(O WY υπηρέτησε το Φόρεϊν 
Όφις στη Μέση Ανατολή, στις 
στρατιωτικές μυστικές υπηρε-
σίες στο Κανάλι του Σουέζ. Το 
1955 εξελέγη βουλευτής με το 
Συντηρητικό Κόμμα, το 1956 
εξελίχτηκε στον μεγαλύτερο 
επικριτή της κυβέρνησης και 
την κατηγόρησε για διεθνή 
συνωμοσία, με αποτέλεσμα να 
παραιτηθεί από Πρωθυπουργός 
ο Anthony Eden με την αποκά-
λυψη της μυστικής συμφωνίας 
μεταξύ Βρετανίας, Γαλλίας και 
Ισραήλ «Πρωτόκολλο των Σε-
βρών»… Αργότερα πολιτεύθηκε 
και στην Αυστραλία πέθανε το 
2010). 

Καμία ανάμειξη δεν είχαν οι 
Κομμουνιστές, όπως κατέγρα-
ψαν και οι Βρετανοί διπλωμάτες 
και όμως ορισμένοι, «όπως τους 
Αζίζ Νεσίν, Χασάν Ιζεττίν Ντινα-
μό, Χουλουσί Ντοσντουγρού, Ασίμ 
Μπεζιρτζί, Ασλάν Καινάρνταγ, πα-
ρέμειναν για μήνες υπό κράτηση 
χωρίς καμιά δικαιολογία» (από την 
«Ελευθεροτυπία» της Κύπρου,  
12.4.1994). 

Οι Βρετανοί αποτρέπουν 
έρευνα του ΝΑΤΟ

Στις 9 Σεπτεμβρίου 1955, ο 
λόρδος Ismay (πρώτος ΓΓ της 
Συμμαχίας και Βρετανός!) κάλε-
σε έκτακτη συνεδρία του ΝΑΤΟ, 
κατόπιν επικοινωνίας που είχε 
μαζί του ο Αμερικανός Στρατηγός 
Gruenther, όταν ο τελευταίος έμαθε 
από τον Ναύαρχο Fechteler για τις 
τουρκικές επιθέσεις στα ελληνικά 
σπίτια στη Σμύρνη…

Μετά τις συζητήσεις για τα 
γεγονότα, οι Βρετανοί απέτρεψαν 
οποιαδήποτε έρευνα του ΝΑΤΟ 
ως «ανεπιθύμητο για το Συμβούλιο 
να διεξάγει έρευνα για τα αίτια και 
τις λεπτομέρειες των ταραχών…». 
Στο τέλος αποφασίστηκε να μην 
εκδοθεί ούτε ανακοίνωση…

«…Από την ακροαματική διαδι-
κασία πέντε χρόνια αργότερα στη 
δίκη της Πλάτης αποδείχθηκε η 
προβοκάτσια της τουρκικής κυβέρ-
νησης…». Το άτομο που τοποθέτησε 
τη βόμβα στη Θεσσαλονίκη ήταν 
ο Οκτάι Ενγκίν, Έλληνας τότε υπή-
κοος και αργότερα νομάρχης στην 
πόλη Νεφσεχίρ  («Ελευθεροτυπία 
Κύπρου, 12.4.1994). 

Αμφότεροι Φ. Ζορλού και Α. 
Μεντερές, ΥΠΕΞ και Πρωθυπουρ-
γός της Τουρκίας,  εκτελέστηκαν. 
Οι τελευταίες λέξεις του Ζορλού 
ήταν «Ζήτω η Τουρκία».

«…Οπουδήποτε και αν πήγαν, µια κηλίδα 
αίµατος έδειχνε τα ίχνη του περάσµατός τους 
και σε όλη την έκταση της κυριαρχίας τους ο 

Πολιτισµός εξαφανιζόταν». 
(William Gladstone, Βρετανός Πρωθυπουργός, 

υπηρετήσας 4 θητείες, µεταξύ 1868 -1894. Από το 
βιβλίο του «The Bulgarian horror and the question 

of the East», 1876). 

08.09.2024

Το τηλε-
γράφηµα 
του Φ.Ο., 
9.9.1955, 
ενηµερώ-
νοντας ότι 
ο Λόρδος 
Ισµέι κάλε-
σε ειδική 
συνεδρία 
του ΝΑΤΟ 
µε σκοπό 
την αντιµε-
τώπιση των 
επεισοδίων.

Αυτός είναι 
ο διαβόητος 
Sir Ivone 
Kirkpatrick, ο 
πρωτεργάτης 
και παθητικά 
ανθέλληνας 
καταστροφέας 
της Κύπρου. 
Τον ακολού-
θησαν στα βή-
µατά του ο Sir 
Crispin Tickell 
και ο James 
Callaghan…

Η αναφορά για «Credit to any 
thorough-going barbarian». Από το 
βιβλίο Φ.Α. «Από την Ένωση στην 
Κατοχή», Λευκωσία, 1995. 
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Μέρος Β’ 

Ο
δεύτερος ηρωο-
μάρτυρας που 
οδηγήθηκε 
στο ικρίωμα 
της αγχόνης 
με τον Αντρέα 
Ζάκο και τον 

Ιάκωβο Πατάτσο, στις 9 Αυγούστου 
1956, ήταν το λεβεντόπαιδο της 
Γαληνής, Χαρίλαος Μιχαήλ, 23 
μόλις χρόνων. Είχε πάρει κι αυτός 
μέρος στην ενέδρα στο Μερσινάκι, 
στις 15 Δεκεμβρίου 1955, κατά την 
οποία έπεσε ο πρώτος αντάρτης 
της ΕΟΚΑ, Χαράλαμπος Μούσκος, 
πρωτοξάδελφος του Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου. 

Η άδικη θανατική καταδίκη του 
βοά από τη μαρτυρία του ταγμα-
τάρχη Μπράιαν Κουμπ, που τον 
είχε συλλάβει στην ίδια ενέδρα με 
τον Αντρέα Ζάκο: «Δεν μου ήταν 
δυνατό να τον συσχετίσω με την 
κατοχή ή χρήση οποιουδήποτε 
όπλου». Κι όμως ο Βρετανός δι-
καστής, αδίσταχτα κι εκδικητικά, 
του επέβαλε τη θανατική ποινή με 
βάση τους Κανονισμούς Έκτακτης 
Ανάγκης. 

Οι γονείς, οι σύντροφοι στον 
Αγώνα και όλοι όσοι τον γνώρισαν 
στις Κεντρικές Φυλακές ως μελ-
λοθάνατο μιλούν με τα καλύτερα 
λόγια για το πάντα ανοιχτόκαρδο 
γελαστό παιδί, που ούτε η κατα-
δίκη του στην εσχάτη των ποινών 
δεν έκαμψε το ηθικό του. Ο συγ-
χωριανός και σύντροφός του στο 
βουνό, Στυλλής Ξαπόλυτος, που τον 
έζησε από κοντά από παιδί μέχρι 
τη σύλληψή του, θα μαρτυρήσει: 

«Τον Απρίλιο του 1956 μού 
υπεδείχθη ότι έπρεπε να αυξήσω 
τον αριθμό των μελών της ομάδας 
μου από τρεις, σε περισσότερους. 
Μεταξύ άλλων πρόσθεσα και τον 
Χαρίλαο, ο οποίος ποτέ δεν έλειψε 
από καμιά ενέργεια της ομάδας, 
ούτε και αρνήθηκε διαταγή. Ήταν 
πάντοτε πρόθυμος. Ειδοποιηθήκα-
με να είμαστε έτοιμοι να βγούμε 
στο βουνό στις 16 Νοεμβρίου. 
Θα φεύγαμε από το μαγαζί του 
Τεύκρου Λοΐζου στο Ξερό. 

»Στις έξι το απόγευμα της επο-
μένης μεταφέρεται στα βουνά ο 
Ζάκος, για να ενωθεί με την ομάδα 
του Μάρκου Δράκου, που είχε 

δραπετεύσει από το φρούριο της 
Κερύνειας. Ενωθήκαμε με τον Χρί-
στο Ελευθερίου και τον Μούσκο. 
Πήγαμε στο σπίτι του Γεώργιου 
Νικολάου στον Πύργο Τηλλυρί-
ας. Από εκεί με τη βοήθεια του 
Βρυωνίδη, πεθερού του Γιώργου, 
οδηγούμεθα σε μια σπηλιά στο 
δάσος, όπου μένουμε. Σύνδεσμος 
και τροφοδότης μας ήταν ο Βρυ-
ωνίδης». 

Στο Μερσινάκι… 
Για τη δράση της ομάδας μέχρι 

τη μοιραία ενέδρα στο Μερσινάκι 
θα εξιστορήσει ο Ξαπόλυτος: «Δευ-
τέρα, 28.11.1956. Εφοδιαστήκαμε 
με τρόφιμα και χειροβομβίδες και 
τραβήξαμε για το Μερσινάκι, έτοι-
μοι για επίθεση, αν ήμασταν τυχεροί 
να κινηθούν οι Άγγλοι, οι οποίοι, 
ας σημειωθεί, δεν τολμούσαν να 
κινηθούν νύχτα.

»Την επομένη ήλθε κοντά μας 
ο Ζάκος και έφυγε ο Ελευθερίου. 
Τις μέρες που ακολούθησαν, με 
υπεύθυνο τον Ανδρέα Ζάκο και 
φρουρό μας τον Χαρίλαο Μιχαήλ,  
ναρκοθετήσαμε τον δρόμο Κά-
μπου, στην τοποθεσία Σαντάλια. 
Παραμονή της ενέδρας, στις 14 
Δεκεμβρίου 1955, έρχονται και 

ενώνονται μαζί μας και τα παιδιά 
της ομάδας Κύκκου. Με αρχηγό 
της αποστολής τον Μάρκο Δράκο, 
ψάχνουμε να βρούμε κατάλληλο 
μέρος να κτυπήσουμε στον δρόμο 
Ξερού προς Πάφο. Καθίσαμε κά-
που για φαγητό και ξεκούραση. Ο 
Μούσκος καθάριζε και ξανακαθά-
ριζε το όπλο του. Στα πειράγματά 
μας, μας λέει: “Άστε με, ρε παιδιά, 
να το καθαρίσω και πάλι. Ποιος 
ξέρει τι θα γίνει;”». 

Αφού πήραν τις θέσεις τους, οι 
αντάρτες περίμεναν τον εχθρό. Στις 
έντεκα και μισή ο Ξαπόλυτος, που 
ήταν παρατηρητής, κι ο Χαρίλαος, 
που ήταν δίπλα του, άκουσαν το 
βουητό αυτοκινήτου, αλλά τους 
ξέφυγε και πέρασε το γεφύρι που 
έπρεπε να ανατινάξουν. Ο Μάρκος, 
ο Αντρέας Πολυβίου και ο Μού-
σκος άρχισαν να βάλλουν εναντίον 
του στρατιωτικού αυτοκινήτου που 
απομακρυνόταν. Γίνεται μάχη. Οι 
αντάρτες κτυπούν το στρατιωτικό 
λαντ-ρόβερ, πληγώνουν θανάσι-
μα τον οδηγό και το αυτοκίνητο 
ακυβέρνητο πέφτει σε χαντάκι. Ο 
συνεπιβάτης, ταγματάρχης Μπρά-
ιαν Κουμπ, βγαίνει από το όχημα 
και αρχίζει να κτυπά τους αντάρτες. 
Στην ανταλλαγή πυρών ο Μούσκος 
πέφτει νεκρός και τραυματίζονται 
ο Δράκος και ο Ζάκος. Ο Δράκος 
καταφέρνει ν’ απομακρυνθεί. Απο-
μακρύνονται και οι άλλοι, εκτός 
από τον Ζάκο και τον Χαρίλαο. Ο 
έμπειρος Κουμπ κατορθώνει να 
τους συλλάβει. 

Για το άκουσμα της σύλληψης 
του Χαρίλαου θα πει η μάνα του: 
«Το μαύρο μήνυμα μού το έφερε 
ο άντρας μου. Του το έδωσε ο Τεύ-
κρος Λοΐζου, που είχε κατάστημα 

στο Ξερό. Από το κατάστημα του 
Τεύκρου, που ήταν δίπλα από τον 
αστυνομικό σταθμό, είδε ο άντρας 
μου με τα ίδια του τα μάτια τον 
Χαρίλαό μας, που τον έφερε ο Άγ-
γλος -Μπράιαν Κουμπ- και τον 
παρέδωσε σε άλλους Εγγλέζους, 
οι οποίοι τον πήραν στη Λεύκα. 
Εστράφην ο άντρας μου, ήρτεν και 
με βρήκεν που έκλεγα. Το είχα 
ακούσει για τη μάχη στο Μερσινάκι. 
Μου είπε: “Έγινε μάχη στο Μερσι-
νάκι. Ο Ζάκος είναι πληγωμένος. Ο 
Μούσκος είναι νεκρός. Ο Δράκος 
είναι πληγωμένος, αλλά τους έφυγε. 
Τον γιο μας τον συνέλαβαν”. Πή-
γαμε στη Λεύκα. Δεν μας άφησαν 
να τον δούμε. Τον μετέφεραν στη 
Λευκωσία. Μας επέτρεψαν να τον 
δούμε στις σαράντα μέρες».  

«Μάμα, είναι για την 
πατρίδα μου που πάω»

Από τις 15 Δεκεμβρίου, που 
συνέλαβαν τους δύο, μέχρι τις 9 
Αυγούστου, που τους εκτέλεσαν, 
οι γονείς τους πήγαιναν καθημερι-
νά και τους έβλεπαν. Ο Χαρίλαος, 
πάντοτε ψύχραιμος, έλεγε στη μάνα 
του που έκλαιγε: «Μάμα, είναι για 
την πατρίδα μου που πάω. Να 
το έχεις ευχαρίστηση και να το 
κρατείς καύχημα». Όπως είπαν 
όσοι τον γνώριζαν, και ιδιαίτερα 
οι μελλοθάνατοι και οι κατάδικοι 
αγωνιστές στις Κεντρικές Φυλακές, 
παρά το νεαρό της ηλικίας του, συ-
μπεριφερόταν σαν ώριμος άντρας. 
Η μάνα του θα πει για τη συμπε-
ριφορά του την τελευταία ημέρα 
της επίσκεψής τους στις Κεντρικές 
Φυλακές, παραμονή της εκτέλεσής 
του: «Την τελευταία ημέρα που 
πήγαμε τον έβγαλαν έξω από 
το κελί των μελλοθανάτων. Τον 
φιλήσαμε με δακρυσμένα μάτια. 
Ήταν η αδελφή του μικρή, εννέα 
χρονών, τρίτη τάξη του Δημοτικού. 
Την έπιασε πάνω του, το ένα της 
πόδι από τη μια και το άλλο από 
την άλλη, την έσφιξε στην αγκάλη 
του και έδωσε τρεις γυρούς λέγο-
ντας: “Είχα μεγάλο πόθο για σένα 
μονάκριβή μου αδελφή, αλλά αφού 
τα έφερεν η τύχη έτσι, έχεις άλλους 
τέσσερεις αδελφούς”. Τον αγκαλιά-
σαμε και οι τρεις μαζί την ίδια ώρα, 
τον φιλούσαμε, τον φιλούσαμε, τον 
φιλούσαμε. Ο πατέρας του βρήκε 
τη δύναμη και του είπε, ενώ τον 
αγκαλιάζαμε: “Θάρρος, παιδί μου, 
ώς το μεσάνυκτον έχουν ακόμα 
ώρες πολλές. Κάτι μπορεί να γίνει”. 
Ο Χαρίλαός μου κτύπησε το πόδι 
του χαμαί και μας είπε: “Έχω το 
θάρρος να πατήσω την αγχόνην, 
πατέρα”».

Στο άκουσμα της απάντησης 
του μελλοθάνατου γιου της, η 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Συμπληρώθηκαν 
68 χρόνια από τη 
θυσία των τριών 
αρχαγγέλων της 

δικής μας λευ-
τεριάς, Αντρέα 

Ζάκου, Χαρίλαου 
Μιχαήλ και Ιάκω-

βου Πατάτσου, 
που βάδισαν στην 

αγχόνη ψέλνοντας 
τον Εθνικό μας 

Ύμνο 

ΤΡΙΠΛΗ ΘΥΣΙΑ

Όταν οι ήρωες 
υπέγραφαν την ελευθερία
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Οι γονείς, οι σύ-
ντροφοι στον Αγώ-

να και όλοι όσοι 
τον γνώρισαν στις 

Κεντρικές Φυλα-
κές ως μελλοθά-

νατο μιλούν με τα 
καλύτερα λόγια 

για το πάντα ανοι-
χτόκαρδο γελαστό 
παιδί, που ούτε η 

καταδίκη του στην 
εσχάτη των ποι-

νών δεν έκαμψε το 
ηθικό του

μάνα έγειρε. Λιποθύμησε. Ο 
Άγγλος που ήταν εκεί της έγει-
ρε νερό, την συνέφερε και την 
έβγαλε στην αυλή. Εκείνη την 
ώρα έμπαινε η μάνα του Ζάκου, 
που είχαν το ίδιο όνομα. Να πώς 
θα αφηγηθεί αργότερα η μάνα του 
Χαρίλαου τη συνάντηση των δυο 
τραγικών μανάδων: «Αφροδίτη 
μου, μου είπε -η μάνα του Ζάκου-, 
έδωσες τους τελευταίους χαιρε-
τισμούς; Αχ, Αφροδίτη μου, της 
απάντησα, δεν κιάρω -δεν έχω τη 
δύναμη- να τους αποχαιρετήσω. 
Έκλαια… Άκουσα μια φωνή: “Θεία”, 
εγύρισα πάνω. Είδα τα πόδια των 
μελλοθανάτων κρεμασμένα από 
το παραθυράκι. Τα χτυπούσαν και 
φώναζαν. Ήταν ο Μιχαήλ Κουτσό-
φτας, ο Αντρέας Παναγίδης και ο 
Στέλιος Μαυρομμάτης. Μου είπεν 
ο Στέλιος δυνατά: “Θέλουμε τζι 
εμείς, θεία, να πάμε τωρά, μαζί με 
τον Χαρίλαο”. Άκουσεν ο γιος μου 
τα κλάματά μου μέσα στο κελί του, 
που τον έκλεισαν. Μπήκε η μάμα 
του Ζάκου μέσα. Της είπε ο γιος 
μου: “Σαν βγεις έξω, πες της μάμας 
μου να μην κλαίει. Δεν μπορώ να 
την ακούω να κλαίει”. Ήρτεν έξω 
η Αφροδίτη και μου είπε: “Σιώπα, 
ακούει σε ο γιος σου και λυπάται. 
Το πρόσωπο του γιου σου είναι 
τριαντάφυλλο, έχει θάρρος”». 

Το τελευταίο γράμμα
Το τελευταίο γράμμα του Χα-

ρίλαου στους γονείς του φέρει 
ημερομηνία 7 Αυγούστου 1956. 
Γράφτηκε, δηλαδή, δυο μέρες 
πριν από την εκτέλεσή του. Και 
η επιστολή κλείνει με την ευχή 
πολύ σύντομα ν’ αποκτήσουν την 
ελευθερία τους. Παραθέτουμε το 
πλήρες κείμενο της επιστολής: 

«Αγαπητοί μου γονείς, 
»Όταν θα διαβάζετε το γράμμα 

μου αυτό, εγώ θα έχω σβήσει για 
πάντα από τη ζωή. Μη νομίσετε, 
όμως, ότι αυτό με λυπεί. Αντίθετα, 
επειδή γνωρίζω για ποιο σκοπό θα 
εκτελεστώ, αισθάνομαι τον εαυτό 
μου ισχυρό και γαλήνιο και είμαι 
έτοιμος να τα αντιμετωπίσω όλα 

με αφάνταστη ψυχραιμία. Τι κι αν 
ζήσω 50 και 60 χρόνια, πάλι θα 
πεθάνω και μάλιστα άδοξα. Δεν 
θέλω να λυπάστε καθόλου για μένα. 
Έχετε πολλά παιδιά και δεν πρέπει 
να λυπηθείτε, που θα θυσιάσετε 
ένα για τη λευτεριά της Κύπρου 

μας. Τις ατέλειωτες ώρες μου τις 
περνώ διαβάζοντας θρησκευτικά 
βιβλία και τραγουδώντας εθνικά 
τραγούδια. Ας μη με κολακεύει η 
μητέρα μου, ότι ζήσω και θα ξανάρ-
θω στο σπίτι,  γιατί έχω δώσει κιό-
λας την ψυχή μου στους ουρανούς. 
Ζήσετε ευτυχισμένοι με τα άλλα 
μου αδέλφια και ο Παντοδύναμος 
Θεός θα σας δίνει κουράγιο για ν’ 
αντέξετε σε όλες τις δοκιμασίες που 
σας περιμένουν. Λυπούμαι που θ’ 
αφήσω πίσω μου αγαπημένα μου 
πρόσωπα. Τι να γίνει, όμως, που 
ήταν θέλημα Θεού να με χάσετε; 

»Αυτά έχω να σας γράψω, κλείω 
δε το γράμμα μου με τον τελευταίο 
θερμό μου ασπασμό και με την 
ευχή, όπως πολύ σύντομα απο-
κτήσετε εκείνο για το οποίο εγώ 
πεθαίνω».

Έχουν περάσει από την ημέρα 
της θυσίας των τριών παλληκαριών 
68 ολόκληρα χρόνια, αλλά η μνή-
μη τους αγέραστη θα παραμένει 
και ο κυπριακός Ελληνισμός θα 
τους τιμά και θα τους ευγνωμονεί, 
γιατί ποτέ δεν ξεχνά ότι έδωσαν 
τη νεανική ζωή τους στον βωμό 
της λευτεριάς, που ακόμα δεν μας 
αγκάλιασε όλους. Μεγάλο τμήμα 
της Κύπρου μας στενάζει κάτω από 
την μπότα του εισβολέα Αττίλα. 

Στο επόμενο: Ιάκωβος Πατάτσος 

08.09.2024



Ν
α κτυπήσουν 
την αδήλω-
τη εργασία 
στη ρίζα της 
επιδιώκουν 
η Επιτροπή 
Εργασίας της 

Βουλής σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Εργασίας, ετοιμάζο-
ντας τρία σημαντικά νομοσχέδια. 

Το πρόβλημα τα τελευταία χρό-
νια φαίνεται πως επιτείνεται όλο 
και περισσότερο, με αποτέλεσμα 
να επηρεάζονται αρνητικά οι το-
μείς της οικονομίας και το Ταμείο 
Συντάξεων. 

Επιπλέον δεν αποτελεί μυστικό 
ότι η παράνομη εργασία συνδέεται 
άρρηκτα με το ζήτημα του μετανα-
στευτικού. Είναι γνωστό ότι κατά 
διαστήματα Σύροι έφταναν μέσω 
κυκλωμάτων στην Κύπρο για να 
εργαστούν κατά κύριο λόγο στις οι-
κοδομές, ενώ σε άλλες περιπτώσεις 
έλεγχοι που πραγματοποιούνταν 
σε εργοστάσια οδηγούσαν στη σύλ-
ληψη δεκάδων αλλοδαπών που 
διέμεναν παράνομα στην Κύπρο. 

Υπολογίζεται ότι περίπου το 
30% των αλλοδαπών εργάζο-
νταν παράνομα το 2023, ενώ το 
ποσοστό ανεβαίνει στο 35% για το 
2024. Επιπλέον, από τους περίπου 
34.000 αλλοδαπούς που βρίσκονται 
στη χώρα ως κάτοχοι διεθνούς ή 
συμπληρωματικής προστασίας ή 
ως αιτητές ασύλου, μόνο το 24% 
καταβάλλουν εισφορές στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το 80% 
των ελέγχων που πραγματοποιεί η 
Υπηρεσία Επιθεωρήσεων είναι στη 
βάση των στοχευμένων ελέγχων 
σε συγκεκριμένους οικονομικούς 
κλάδους. Το 10% αφορά ελέγχους 
που γίνονται στη βάση καταγγελιών 
από πολίτες, ενώ υπάρχει ακόμη 
ένα 10% που αφορά διάφορες άλ-
λες επιθεωρήσεις. 

Εξώδικο 1.000 ευρώ 
\για κάθε περίπτωση

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ερ-
γασίας, Ανδρέας Καυκαλιάς, μίλησε 
στη «Σ» για τα όσα προνοούν τα 
τρία νομοσχέδια που ετοιμάζονται, 
ενώ επεσήμανε την ανάγκη για 
αυξημένους ελέγχους.

Αρχικά εξήγησε ότι τα τρία 
νομοσχέδια πραγματεύονται το 
κεφάλαιο αδήλωτη εργασία και 
την πάταξή της. «Τα νομοσχέδια 
ουσιαστικά προβλέπουν τη δημι-
ουργία συστήματος ηλεκτρονικής  
απογραφής του συνόλου των ερ-
γαζομένων», είπε. 

Πρόσθεσε ότι το σύστημα θα 
το «τρέχει» το Υπουργείο Εργα-
σίας, ενώ την ίδια ώρα προβλέπει 
την αυστηροποίηση των ποινών. 
«Πλέον εισάγεται η επιβολή εξώ-
δικου προστίμου ύψους 1.000 
ευρώ για κάθε περίπτωση που 

θα καταγράφεται ως αδήλωτη 
εργασία», ανέφερε. 

Ο κ. Καυκαλιάς τόνισε ότι, σε 
περίπτωση που υπάρξει επανάλη-
ψη του αδικήματος, θα επιβάλλεται 
επιπλέον πρόστιμο 1.000 ευρώ. 

Ακόμη ανέφερε ότι ο Υπουργός 
Εργασίας θα έχει το σύνολο των 
εργαζομένων στο πληροφοριακό 
σύστημα, με διάταγμα και εξουσία 
να ζητά συγκεκριμένα στοιχεία 
σε ό,τι αφορά τα δεδομένα των 
εργαζομένων, όπως η φύση της 
εργασίας και οι ώρες. «Μαζί με 
την αδήλωτη εργασία είναι και η 
υποδηλωμένη εργασία. Έχουμε 
φαινόμενα όπου εργοδότες δη-
λώνουν διαφορετικά δεδομένα 
για τις ώρες εργασίας των εργο-
δοτουμένων τους», είπε. 

Στη συνέχεια ανέφερε ότι 
πρόθεση της Επιτροπής είναι να 
οδηγηθούν τα νομοσχέδια στην 
Ολομέλεια της Βουλής περί το τέλος 
Σεπτεμβρίου με πρώτη εβδομάδα 
του Οκτώβρη. 

Επιπλέον, σημείωσε ότι βλέπουν 
θετικά τα νομοσχέδια, όπως κάθε 
κίνηση νομοθετική και πολιτική, 
η οποία στοχεύει στην αντιμετώ-
πιση της αδήλωτης εργασίας. 
«Έχουμε ζητήματα τα οποία θα 
συζητήσουμε και την επόμενη 
εβδομάδα και αφορούν στην κατ’ 
άρθρον συζήτηση των νομοσχεδί-
ων, όμως η προσέγγισή μας είναι 
ότι τα νομοσχέδια κινούνται προς 
τη σωστή κατεύθυνση. Θέλουμε 
να δώσουμε εργαλεία στο κράτος 
και να ενισχύσουμε το νομοθετικό 
πλαίσιο, για να μπορέσει η εκτε-
λεστική εξουσία να αντιμετωπίσει 
αυτό το φαινόμενο». 

«Το 8% των εργαζομέ-
νων είναι αδήλωτοι»

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής 
υπογράμμισε ότι θα πρέπει να 
επιδειχθεί η μέγιστη πολιτική 
βούληση από πλευράς της εκτε-
λεστικής εξουσίας, με αύξηση των 
επιθεωρήσεων και των ελέγχων, 
ώστε ν’ αποκτήσει πραγματική αξία 
η αλλαγή της νομοθεσίας. 

Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι οι 
έλεγχοι που κάνουν οι αρμόδιες 
Αρχές έδειξαν πως το 8% είναι η 
αδήλωτη εργασία. «Μεγαλύτερο 
είναι το πρόβλημα στην οικοδομι-
κή βιομηχανία, όπου η αδήλωτη 
εργασία ανέρχεται στο 12%. 

Ερωτηθείς ποια άλλα επαγγέλμα-
τα επηρεάζονται από την παράνομη 
εργασία, απάντησε «όλοι οι τομείς 
εμπλέκονται και είναι αντιμέτωποι 
με αυτό το φαινόμενο». 

«Χάνονται 10 εκατομμύ-
ρια ευρώ κάθε χρόνο»

Πρόσθεσε ότι στοιχεία που 
δόθηκαν από τις συνδικαλιστικές 
οργανώσεις αναφέρουν ότι το 40% 
των εργαζομένων αμείβονται με 
ποσά κάτω από τις συλλογικές 
συμβάσεις και το 25% αμείβονται 
με ποσά κάτω από τον κατώτατο 

μισθό. «Είναι ξεκάθαρο ότι η αδή-
λωτη εργασία είναι μια κατάσταση 
η οποία επιτείνει την απορρύθ-
μιση των εργασιακών σχέσεων, 
ενισχύει φαινόμενα εκμετάλλευσης 
εργαζομένων, ενώ την ίδια ώρα 
επηρεάζονται αρνητικά οι σωστοί 
εργοδότες, καθώς δημιουργείται 
αθέμιτος ανταγωνισμός».

Επιπλέον, τόνισε ότι με αυτήν την 
κατάσταση δημιουργούνται αρνητικές 
επιπτώσεις στις συντάξεις των εργαζο-
μένων, αλλά και στην απώλεια εσόδων 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλί-
σεων. «Ο Υπουργός μάς ανέφερε 
ότι οι απώλειες ανέρχονται στα 10 
εκατομμύρια τον χρόνο». Διευκρίνισε  

πως η αδήλωτη εργασία δεν βοηθά 
στο να γίνεται σωστή διαχείριση των 
μεταναστευτικών ροών.

 
«Πόλος έλξης για τους 
παράνομους στην Κύπρο»

Την άμεση σύνδεση του προ-
βλήματος της αδήλωτης εργασίας 
με το ζήτημα του μεταναστευτικού 
προβάλλει το ΕΛΑΜ. Ο βουλευτής 
του κόμματος, Σωτήρης Ιωάννου, μι-
λώντας στη «Σ», ανέφερε ότι επιφέρει 
πρόβλημα στην κυπριακή οικονομία 
καθώς στερεί έσοδα από το ίδιο το 
κράτος. «Υπάρχουν συνέπειες και 

στους εργαζομένους γιατί ρίχνει τους 
μισθούς, ενώ την ίδια ώρα αποτε-
λεί πόλο έλξης για όσους βρίσκο-
νται παράνομα στην Κύπρο, για να 
μπορέσουν να επιβιώσουν», τόνισε. 

Πρόσθεσε ότι δουλεύουν 
παράνομα και έχουν μια πηγή 
εισοδήματος καθιστώντας την 
Κύπρο έναν ελκυστικό προορι-
σμό. «Γνωρίζουν ότι μπορούν να 
έρθουν και να δουλεύουν παράνο-
μά ή νόμιμα». Σημείωσε ότι στην 
οικοδομική βιομηχανία υπάρχει 
πιο λίγος έλεγχος,  με αποτέλεσμα 
να παρατηρούνται αυξημένα πο-
σοστά παράνομης εργασίας. 

«Το κράτος να καταπολε-
μήσει το πρόβλημα από 
τη ρίζα του»

Ο κ. Ιωάννου ανέφερε ότι το 
ΕΛΑΜ  συμφωνεί με τα νομοσχέ-
δια. «Πιστεύουμε ότι είναι μεγάλη 
μάστιγα το ζήτημα του μεταναστευτι-
κού. Πληγώνει και τους ίδιους τους 
εργαζομένους γιατί ο εργαζόμενος 
μετά δεν θα έχει ικανοποιητικές απο-
δοχές στη σύνταξη του», ανέφερε. 

Εξήγησε ότι είναι σημαντικό 
το ότι θα υπάρξει σύνδεση των 
προγραμμάτων  των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Γραφείου Εργα-
σίας με την υπηρεσία ασύλου. 

Υπογράμμισε ότι το κράτος θα 
πρέπει να καταπολεμήσει το πρό-
βλημα στη ρίζα του. «Θεωρούμε 
ότι είναι σημαντικό και γι’ αυτό 
ζητήσαμε να ενισχυθούν οι ομάδες 
οι οποίες ασκούν ελέγχους αλλά και 
να αυξηθούν οι εργαζόμενοι που 
στελεχώνουν τις αρμόδιες Υπηρε-
σίες, ώστε να έχει αποτέλεσμα η 
όλη προσπάθεια», κατέληξε.  

ΚΟΙΝΩΝΙΑ 16 08.09.2024

Αδήλωτοι το 8% 
των εργαζομένων
Ένας στους τρεις αλλοδαπούς εργάζεται παράνομα

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ

Από τους περίπου 34.000 αλλοδαπούς που 
βρίσκονται στη χώρα ως κάτοχοι διεθνούς ή 
συμπληρωματικής προστασίας ή ως αιτητές 

ασύλου, μόνο το 24% καταβάλλουν εισφορές 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 



Μ
ία από τις 
θερμότερες 
χ ρ ο ν ι έ ς , 
υ ψ η λ έ ς 
θ ε ρ μ ο -
κ ρ α σ ί ε ς , 
σ υ ν ε χ ό -

μενος καύσωνας, αλλεπάλληλες 
κίτρινες προειδοποιήσεις και, φυ-
σικά, βροχές με το σταγονόμετρο. 
Κάπως έτσι κύλησε το 2024 μέχρι 
στιγμής, οι παραπάνω ήταν τίτλοι 
ή σκόρπιες φράσεις που ακούγατε 
ή διαβάζατε. Και αν δεν ακούγα-
τε, ούτε διαβάζατε, προφανώς δεν 
χρειάζεστε σπουδές στη Μετεωρο-
λογία για να διαπιστώσετε ότι, όσον 
αφορά τη φετινή βροχόπτωση, δεν 
είχαμε την καλύτερή μας χρονιά.  

 
Στεγνώνουν τα φράγμα-
τα, σχεδόν 25% κάτω

Αν όλα τα παραπάνω μπορούν 
να χαρακτηριστούν ως υποθέσεις, 
πιο ασφαλή συμπεράσματα μπο-
ρούν να εξαχθούν μέσω των στα-
τιστικών στοιχείων που παρέχει το 
Υπουργείο Γεωργίας. Συγκεκριμέ-
να, η τελευταία επικαιροποίηση των 
αριθμών που παρέχει το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων (ημερομη-
νίας 2 Σεπτεμβρίου) και αφορούν 
τις ποσότητες νερού στα μεγάλα 
φράγματα παγκυπρίως, ουσιαστικά 
επιβεβαιώνει τις ανησυχίες μας. 
Χάριν υπολογισμού ελέγξαμε αρ-
χικά τα τρία μεγαλύτερα φράγματα 
που διαθέτει η χώρα μας, δηλαδή 
Κούρη, Ασπρόκρεμμου και Ευ-
ρέτου. Σε ό,τι αφορά το μακράν 
μεγαλύτερο (Κούρη), η σημερι-
νή αποθηκευμένη ποσότητα (σε 
Ε.Κ.Μ.) ανέρχεται στα 33,436, με 
την πληρότητα να φτάνει μόλις 
το 29,1%. Η αντίστοιχη περσινή 
μέτρηση κατέγραψε 58,078 ΕΚΜ 
και πληρότητα 50,5%. Παρόμοια η 
κατάσταση και στον Ασπρόκρεμμο,  
αφού η προ εβδομάδας καταμέ-
τρηση έγραψε 19,670 ΕΚΜ, με 
πληρότητα 37,5%, παρουσιάζοντας 
απώλεια σχεδόν 30% από την αντί-
στοιχη περσινή με 34,296 ΕΚΜ 
και πληρότητα 65,5%. Τέλος, στην 
Ευρέτου, ενώ πέρυσι υπήρχαν στο 
φράγμα 13,707 ΕΚΜ (πληρότητα 
57,1%), η πρόσφατη καταμέτρηση 
έδειξε μόλις 8,236 ΕΚΜ (πληρό-
τητα 34,3%). Τα συμπεράσματα 

επιβεβαιώνονται και αθροιστικά 
από τη συνολική ποσότητα νερού 
σε όλα τα φράγματα της Κύπρου, 
που ανέρχεται σε 92,159 ΕΚΜ με 
πληρότητα 31,7%, ενώ μόλις ένα 
χρόνο προηγουμένως το αποθε-
ματικό έφτανε στα 158,781 ΕΚΜ 
με την πληρότητα του 54,6% να 
δείχνει την απώλεια ποσοστού 
που αγγίζει το 23%. 

 
Ασκήσεις επί χάρτου με 
το… χειρότερο σενάριο

Όπως είναι φυσικό, η κατάστα-
ση έχει θορυβήσει τους αρμόδιους 
φορείς, και πρώτο απ’ όλους το 
Υπουργείο Γεωργίας. Η παρατε-
ταμένη ανομβρία, σε συνδυασμό 
με τη συνεχή μείωση στα αποθέ-
ματα νερού στα φράγματα αλλά 
και τις δυσοίωνες προβλέψεις για 
τη βροχόπτωση,  θέτει επί τάπητος 
διεργασίες για το χειρότερο σενάριο. 
Σύμφωνα με δηλώσεις που παρα-
χώρησε ο Διευθυντής του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων στον Alpha 
Κύπρου, στο κομμάτι της άρδευσης 
ο σχεδιασμός που επιχειρείται αφο-
ρά την πλήρη κάλυψη της χρονιάς. 
Συγκεκριμένα, μεγάλο κομμάτι της 
κάλυψης των αναγκών εξαρτάται από 
τις μονάδες αφαλάτωσης, όμως γί-
νονται διεργασίες για τοποθέτηση 
και επιπλέον μικρότερων κινητών 
μονάδων για να φτάσει η κάλυψη 
στο 100%. Πέραν αυτού, σε ανοιχτή 
γραμμή με τους νέους ΕΟΑ γίνεται 
προσπάθεια να μειωθούν στον βαθμό 
του δυνατού οι απώλειες των δικτύ-
ων, ενώ στον σχεδιασμό βρίσκεται 
η δημιουργία νέων γεωτρήσεων,  
που θα εξυπηρετούν κοινότητες 
οι οποίες δεν καλύπτονται από τα 
κυβερνητικά υδατικά έργα. 

Δύσκολη θα είναι η χρονιά 

για τους γεωργούς -ιδιαίτερα εάν 
συνεχιστούν οι ισχνές συνθήκες 
βροχόπτωσης- με τον κύριο Κα-
ζατζή να επιβεβαιώνει ότι φέτος 
θα υπάρξουν πιο μεγάλες περι-
κοπές για σκοπούς άρδευσης. 
Υπογράμμισε ότι οι αγρότες θα 
ενημερωθούν εγκαίρως για το 
πρόγραμμα περικοπών και τη 
διαθεσιμότητα νερού για καλύτερο 
προγραμματισμό,  ενώ, σε περίπτω-
ση που υπάρξουν ικανοποιητικές 
βροχές, θα γίνει νέα ενημέρωση για 
αυξημένη ποσότητα που θα διατεθεί 
για τον σκοπό αυτό. Τόνισε, παρά 
ταύτα, ότι ο σχεδιασμός γίνεται με 
βάση το χειρότερο σενάριο. 

 
Δύσκολη η κατάσταση 
στη Λεμεσό, καμπανάκι 
για Πάφο

Πολύ δύσκολη η κατάσταση στη 
Λεμεσό, αλλά καμπανάκι κινδύνου 
κυρίως για την επαρχία Πάφου 
έκρουσαν οι τοπικοί άρχοντες. Οι 
λιγοστές φετινές βροχές φέρεται 
να έχουν οδηγήσει τα διυλιστήρια 
Κανναβιού και Ασπρόκρεμμου 
-αλλά και τη μονάδα αφαλάτωσης 
όπως καταγγέλουν- να φτάσουν 
στο σημείο να μην μπορούν να 
καλύψουν τις ανάγκες της επαρ-
χίας, εάν συνεχιστεί και φέτος η 
ίδια κατάσταση. Ο κ. Καζατζής 
ουσιαστικά επιβεβαίωσε τις δυ-
σκολίες,  υποδεικνύοντας πως το 
πρόβλημα εστιάζεται στην άρδευ-
ση, λέγοντας πως «η αφαλάτωση 
της Πάφου λειτουργεί κανονικά σε 
συνεργασία με το διυλιστήριο του 
Ασπρόκρεμμου. Αυτήν τη στιγμή η 
ζήτηση καλύπτεται κατά το δυνατόν 
όσον αφορά πάντα την ύδρευση. 
Τα προβλήματα αυτήν τη στιγμή 
εστιάζονται κυρίως στην άρδευση. 

Στη ζήτηση υπάρχουν μεμονωμένα 
ενδεχομένως προβλήματα κατά 
διαστήματα λειτουργικά, τα οποία 
αντιμετωπίζονται ωστόσο». 

 
 Τι προβλέπουν τα μη-
ναλλάγια: Περισσότερη 
βροχή μεν, φοβού το 
χαλάζι δε 

Για την ανάγνωση των μηναλ-
λαγίων η «Σ» απευθύνθηκε στον 
Λεωνίδα Λεωνίδου, ο οποίος πα-
ρακολουθεί, μελετά και καταγράφει 
τα φαινόμενα για πάνω από μισό 
αιώνα. Για όσους δεν γνωρίζουν, 
τα μηναλλάγια βγαίνουν μετά από 
παρατήρηση του καιρού από τις 3 
μέχρι τις 15 Αυγούστου και, όπως 
εξηγεί, περίπου 48-50 λεπτά ανα-
λογούν σε μια ημέρα, ώστε με βάση 
τα σημάδια να υπολογισθούν οι 
καιρικές συνθήκες του χρόνου. Οι 
φετινές προβλέψεις έχουν διπλή 
ανάγνωση,  αφού από τη μια θα 
φέρουν πλούσιες βροχές, από 
την άλλη... φέρνουν θεομηνία και 
ακραία καιρικά φαινόμενα,  ενώ 
ο κ. Λεωνίδου υπογράμμισε πως 
τα συμπεράσματα οφείλονται στα 
κοινά ευρήματα και συγκλίσεις 
παλαιού και νέου ημερολογίου, 
καθιστώντας τα πιο επαληθεύσιμα. 

 
Δεκέμβριο 
τα πρώτα χιόνια

Αρχικά, σε ό,τι αφορά τον τρέχο-
ντα μήνα, ο κ. Λεωνίδου προέβλεψε 
βροχοπτώσεις το τετραήμερο 14-18 
Σεπτεμβρίου, αλλά και στα τελευ-
ταία στάδια (25-29/9). Αυτό που 
μας τόνισε είναι ότι, ιδιαίτερα τους 
θερμούς μήνες -όπως και κάποιους 
φθινοπωρινούς ή ανοιξιάτικους- η 
ατμόσφαιρα ποικίλλει αναλόγως 
της υψομετρικής διαφοράς από 

το έδαφος. Αυτό σημαίνει ότι αλ-
λάζουν τα στρώματα του αέρα και 
μπορεί να μεταβληθεί σε χαλάζι. Ο 
Οκτώβρης ξεκινά με αραιές βροχές 
(2,3 &4 του μήνα), ενώ καθολικές 
βροχές προβλέπει στο μέσο (14-
17/10), καθώς και στο τέλος (26, 
27& 28). Πανομοιότυπο σκηνικό και 
τον Νοέμβριο,  αφού εκκίνηση θα 
γίνει με βροχές (3-5), μετά στα μέσα 
(14-17) -συνήθως στη γιορτή του 
Αποστόλου Λουκά βρέχει, ανέφερε 
χαρακτηριστικά- αλλά και εκ νέου 26-
28 του μήνα. Καρμπόν η πρόβλεψη 
Δεκεμβρίου (4-7 βροχές), ενώ τα 
πρώτα χιόνια στα ορεινά -συνοδεία 
πολύ καλών βροχών- θα έρθουν 
18&19 του μήνα. Πρωτοχρονιά θα 
έχουμε ξανά βροχές (ξεκινώντας από 
τις 27/12), ενώ ο Ιανουάριος θα είναι 
ιδιαίτερα ψυχρός στο ξεκίνημά του. 
Από 3 μέχρι 6 του μήνα αλλά και 
από 14 μέχρι και 20 βροχές αλλά 
και χιόνια θα μας συνοδεύσουν, 
όπως και στο τέλος του Γενάρη. 
Στα μέσα Φεβρουαρίου (15-20) ο 
κ. Λεωνίδου αναμένει σημαντική 
βροχόπτωση, αλλά και μεγάλη χιο-
νόπτωση (μεγαλύτερη και από τον 
Ιανουάριο), ενώ από 27-28/2 μέχρι 
και το πρώτο δεκαήμερο Μαρτίου 
αναμένει συνεχόμενες βροχές. 

Δεκαήμερο με βροχές και χα-
λαζόπτωση στο κλείσιμο Μαρτί-
ου (15-25), ένα φαινόμενο όμως 
που αναμένει να συνεχιστεί για 
ανοιξιάτικους και καλοκαιρινούς 
μήνες. “Ακόμα και Ιούνιο, Ιούλιο”, 
ήταν η χαρακτηριστική αναφορά 
του, για να καταλήξει προβλέπο-
ντας ότι “το ερχόμενο καλοκαίρι 
θα είναι πολύ δύσκολο για τους 
γεωργούς των ορεινών περιοχών, 
λόγω της χαλαζόπτωσης και τους 
καλοκαιρινούς μήνες”. 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ 1708.09.2024

Στεγνώνουν τα φράγματα, 
ασφυκτιούν οι αγρότες
Η υψηλή ανομβρία της φετινής χρονιάς χτυπά το καμπανάκι 
κινδύνου με φόντο αλυσιδωτές κοινωνικοοικονομικές επιπτώσεις 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 
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Ο Γολγοθάς 
των «παιδιών 
του κράτους»
Συγκλονιστικές μαρτυρίες από άτομα που μεγάλωσαν σε παιδικές 
στέγες και ξενώνες του κράτους, αναδεικνύουν τα σοβαρά κενά 
και στρεβλώσεις του συστήματος – Ακούει, όμως, κανείς; 

Τ
ον τρόπο λειτουργίας 
των παιδικών δο-
μών και τη διαχεί-
ριση των παιδιών 
που βρίσκονται 
υπό την ευθύνη 
των Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας έφερε 
ξανά στο προσκήνιο η υπόθεση 
ληστείας του 64χρονου, στην οποία 
εμπλέκονται δύο ανήλικα κορίτσια 
που διέμεναν σε δομές. Οι παιδι-
κές στέγες αποτελούν διαχρονικά 
«ανοιχτή πληγή», αφού σε πολλές 
περιπτώσεις ανήλικοι που τελούν 
υπό την κηδεμονία του κράτους «το 
σκάνε» και δηλώνονται ως ελλεί-
ποντα πρόσωπα, ενώ, δυστυχώς, 
σε ουκ ολίγες υποθέσεις γράφτηκε 
τραγικός επίλογος.  

Η «Σ» ανοίγει σήμερα τον 
φάκελο «παιδικές στέγες», με 
σκοπό να αναδείξει τα προβλή-
ματα που προκύπτουν μέσα από 
μαρτυρίες. Συγκεκριμένα, συνε-
λέγησαν μαρτυρίες από «παιδιά 
του κράτους» τα οποία πέρασαν 
από τις στέγες αυτές σε μία χρονι-
κή περίοδο που φτάνει σε βάθος 
εικοσαετίας. Πρόκειται για τρεις 
διαφορετικές περιπτώσεις ατό-
μων που μεγάλωσαν σε κρατικές 
δομές σε διαφορετικές χρονικές 
περιόδους, μέσα από τις μαρτυ-
ρίες των οποίων αναδεικνύονται 
σοβαρά κενά και αδυναμίες του 
συστήματος, που όμως χρονίζουν. 
Συγκεκριμένα, η μία περίπτωση 
«αποφοίτησε» από τη στέγη πριν 
από 20 χρόνια, ενώ η πιο πρό-
σφατη περίπτωση αφορά νεαρό 
άτομο που μέχρι πριν από δύο 
χρόνια διέμενε σε εφηβικό ξενώ-
να. Οι μαρτυρίες  καταδεικνύουν 
από τη μια το τεράστιο πρόβλημα 
υποστελέχωσης των ΥΚΕ, αλλά 
από την άλλη και την έλλειψη 
κατάρτισης, εξειδίκευσης και 
εκπαίδευσης στο ήδη υπάρχον 
προσωπικό.

«Είχαμε περιστατικά 
βίας, κι οι λειτουργοί 
δυσκολεύονταν να μας 
προστατεύσουν» 

Ο«Χ», που έζησε με ανάδοχες 
οικογένειες από τη βρεφική 
του ηλικία, πέρασε τα εφη-

βικά του χρόνια, από 14 ετών μέχρι 
τα 18, σε στέγη. Μιλώντας σύμφωνα 
με τη δική του εμπειρία, είπε πως δεν 
υπάρχουν τα απαραίτητα εφόδια και 
οι υποδομές για να μπορέσουν να 
σε καλλιεργήσουν και να σε βοηθή-
σουν να ανελιχθείς, εκτός αν το έχεις 
μέσα σου εσύ ως άτομο: «Μπορείς 
πολύ εύκολα να παρασυρθείς. Δεν 
υπάρχουν φραγμοί και όρια για να 
σε βοηθήσουν μετέπειτα να ενταχθείς 
στην κοινωνία. Δεν είναι το ίδιο όταν 
είσαι σε μια οικογένεια. Δεν νιώθεις 
την ασφάλεια, αρχικά γιατί δεν μπο-
ρεί να ελεγχθεί η πληθυσμιακή ομά-
δα σε μία στέγη. Τα κριτήρια είναι 
κοινωνικοοικονομικά. Δηλαδή, δεν 
υπάρχει διαχωρισμός ανάμεσα στα 
άτομα που δεν έχουν οικογένεια ή 
έπρεπε να φύγουν από την οικογέ-
νειά τους και παράλληλα μπαίνουν 
και χρήστες ή άτομα με παραβατική 
συμπεριφορά. Δεν υπάρχει σωστή 
δομή. Εμείς είχαμε χρήστες, κλέφτες, 
ή είχαμε ακόμη και περίπτωση που 
ανήλικος, λόγω των σεξουαλικών του 
προτιμήσεων, έφευγε από τον χώρο 
και επέστρεψε πίσω με μεταδοτικά 
νοσήματα». 

Όσον αφορά τη δική του καθη-
μερινότητα στη στέγη, μας είπε πως 
τον περισσότερο καιρό τον περνούσε 
εκεί, ενώ είχε κάποιες ανάδοχες 
οικογένειες που τον φιλοξενούσαν 
παροδικά τα Χριστούγεννα ή το Πά-
σχα. Ο ίδιος αναφέρει: «Εγώ ως 
άτομο πάντα έθετα στόχους στη 
ζωή μου κι αυτό με βοήθησε στο 
ν’ ανταποκριθώ θετικά σε αυτό το 
περιβάλλον. Είχα κίνητρα για να 
μπορώ να προχωρήσω, παρά τις 
δυσκολίες. Για παράδειγμα, την 
πρώτη μέρα που μπήκα μέσα με 
έκλεψαν και η απάντηση των λει-
τουργών ήταν “πού βρήκες εσύ τα 
λεφτά;”. Είχαμε θέματα βίας, παρα-
βατικότητας και υπήρχε σοβαρή 
δυσκολία στο να προστατεύσουν οι 

λειτουργοί τον χώρο. Και στο “γιατί” 
δεν έχω απάντηση. Δεν είναι θέμα 
υποστελέχωσης. Είναι ζήτημα μη 
εκπαιδευτικής κατάρτισης και ελ-
λείψεων στα εφόδια που τους δίνει 
το κράτος». 

«Μας έδιναν χαρτζιλίκι 
20 ευρώ την εβδομάδα» 

«Σχολείο θυμάμαι πήγαινα με 
το λεωφορείο της γραμμής. Από 
χρήματα παίρναμε 20 ευρώ την 
εβδομάδα και συνήθως μας τα έδι-
ναν το Σαββατοκύριακο. Μάλιστα, 
το μέτρο αντιμετώπισης κάποιας 
παραβατικής συμπεριφοράς ήταν 
να μας περικόπτονται χρήματα. Αν 
π.χ. είχες διανυκτέρευση έξω, ή δεν 

καθάριζες τον χώρο σου, σου έκοβαν 
από το χαρτζιλίκι. Και θεωρητικά 
τα χρήματα που περικόπτονταν τα 
παίρνεις πίσω μετά, αν και εμείς δεν 
θα πήραμε ποτέ. Σε κάθε δωμάτιο 
μέναμε είτε μόνοι μας είτε με 2-3 
παιδιά. Το πρώτο διάστημα έμενα 
μόνος μου, γιατί ήμουν ο μόνος που 
πήγαινα σχολείο εκείνο το διάστημα. 
Αλλά μετά ήμουν σε δωμάτιο με 2-3 
παιδιά διαφορών ηλικιών.  

»Παλιά δεν είχαμε δραστηριό-

τητες εντός των δομών τα απογεύ-
ματα. Τώρα άλλαξαν τα πράγματα 
με ΜΚΟ που κάνουν δραστηρι-
ότητες τα απογεύματα 2-3 φορές 
την εβδομάδα. Όσο για τα ιδιαίτερα 
μαθήματά μου, το κόστος μού το 
κάλυπταν. Δεν είχα μεταφορικό 
μέσο βέβαια, πήγαινα είτε περπα-
τητός μεγάλες αποστάσεις είτε με 
το λεωφορείο. 

»Για να πάμε κάπου ενημερώ-
ναμε τους λειτουργούς για το πού 
θα πάμε και υπήρχαν κανονισμοί 
για τις ώρες που δικαιούμασταν 
να λείψουμε. Αν καθυστερούσαμε, 
είχαμε τηλεφωνική επικοινωνία 
και αν λείπαμε για 24 ώρες μάς 
δήλωναν ως ελλείποντα πρόσωπα 
στις Αρχές». 

«Στα 18 μου, μου είπαν 
να πάω στο καλό»

«Στα 18 μου πήγα στρατό και 
ακολούθως σπούδασα το επάγγελμα 
που ήθελα, το οποίο και εξασκώ 
σήμερα. Όταν ενηλικιώνεσαι, υπο-
χρεώνεσαι να φύγεις από τη στέγη. 
Όταν εγώ ενηλικιώθηκα έπρεπε να 
φύγω και όταν τους ρώτησα πού 
θα πάω, μου είπαν “όπου θέλεις, 
στο καλό”. Για έξι μήνες ενώ ήμουν 
στρατιώτης έμενα στο αυτοκίνητό 
μου, το οποίο το αγόρασα με μία 
δωρεά από έναν κύριο που με βο-
ήθησε. Μετά με φιλοξένησε μια 
κυρία για ένα χρονικό διάστημα. 
Όταν τελικά απολύθηκα από τον 
στρατό, σπούδασα με τη βοήθεια 
της Κυβέρνησης. Υπάρχει ένα 
κονδύλι 25 χιλιάδων ευρώ για 
πρώην παιδιά υπό φροντίδα του 
κράτους. Εγώ τα χρησιμοποίησα 
για να σπουδάσω. Το υπόλοιπο 
κόστος το κάλυψα εγώ. Δούλευα 
και πλήρωνα το πανεπιστήμιό μου. 
Πέραν αυτού του ποσού, δεν έχεις 
στήριξη, ούτε οικονομική ούτε άλλη, 
όταν ενηλικιωθείς. Μόνο το ΕΕΕ, 
όπως όλος ο κόσμος, ούτε καν επί-
δομα ορφάνιας. Ενόσω σπούδαζα 
και δούλευα παράλληλα, νοίκιασα 
ένα διαμέρισμα. Έπαιρνα 482 ευρώ 
από το ΕΕΕ και 125 ευρώ για το 
ενοίκιο». 

«Από τους 4, ο ένας κα-

τέληξε νεκρός, ο άλλος 
λιποτάκτης κι άλλος σε 
γηροκομείο»

«Με το που κλείνεις τα 18 
φεύγεις και δεν σε παρακολου-
θεί κάποιος. Όταν βρουν τον φά-
κελό σου, σε καλούν για να σου 
τον κλείσουν. “Αποφοιτήσαμε” 
4 άτομα από τη στέγη όταν έφυ-
γα εγώ. Το ένα κατέληξε νεκρό 
από υπερβολική δόση, το άλλο 
λιποτάκτης, και το τρίτο είναι 32 
χρονών και μένει σε γηροκομείο 
γιατί αντιμετωπίζει προβλήματα 
υγείας. Μόνο εγώ κατάφερα να 
ενταχθώ στην κοινωνία και δεν 
το χρωστώ στις στέγες, ούτε στους 
λειτουργούς, αλλά σε άτομα που με 
βοήθησαν μετά και, κυρίως, στον 
ίδιο μου τον εαυτό. Με βοήθησε 
και η ψυχανάλυση που έκανα πιο 
μετά -γιατί τότε στα ιδρύματα δεν 
είχαμε ψυχολόγο, τώρα δεν ξέρω 
αν έχουν- γιατί έζησα τραυματικές 
εμπειρίες». 

«Υπάρχει τεράστιο πρό-
βλημα υποστελέχωσης»

Ο«Μ» μάς διηγείται τη δική 
του -πολύ πρόσφατη- ιστο-
ρία: «Μπήκα στα 15 και 

βγήκα στα 17μισι. Παλιά έφευγαν 
στα 18, αλλά τώρα υπάρχει επι-
λογή, αφού δημιουργήθηκε ένα 
πρόγραμμα μέσω ΜΚΟ, “Η φω-
λιά αγάπης”, που βοηθά τα παιδιά 
που ενηλικιώνονται και πρέπει 
να φύγουν από τη στέγη. Εμένα 
με βοήθησε,  νοίκιασα ένα σπίτι 
και με παρακολουθούν λειτουργοί 
τους, στην αρχή δύο φορές τη βδο-
μάδα και αφότου ενηλικιώθηκα 
μία φορά τη βδομάδα. Λειτουργός 
του Γραφείου Ευημερίας ερχόταν 
μόνο και μόνο αν υπήρχε έντονη 
ζήτηση από μέρους μου ή από 
τον λειτουργό της ‘‘Φωλιάς’’. Και 
αυτό… όταν θυμούνταν!  Υπάρχει 
τεράστιο πρόβλημα υποστελέχω-
σης. Πρέπει να προσληφθούν κι 
άλλα άτομα. Το λένε και οι ίδιοι 
ότι δεν μας προλαβαίνουν. 

»Μάλιστα, πλέον καταργήθηκε 
και ο θεσμός του on call κοινωνι-
κού λειτουργού. Υπήρχε 24 ώρες το 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ 
panagiotouc@sigmalive.com 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ 
nicolaouth@simerini.com 

«Όταν ενηλικι-
ώθηκα, δεν είχα 

πού να μείνω 
και έμενα για έξι 

μήνες στο αυτοκί-
νητό μου»



ΚΟΙΝΩΝΙΑ 1908.09.2024

24ωρο, δούλευαν με βάρδιες και 
τηλεφωνούσαμε σε συγκεκριμένο 
αριθμό για οποιοδήποτε πρόβλη-
μα αντιμετωπίζαμε. Μας το είπαν 
και από το Γραφείο Ευημερίας, και 
από τη στέγη και από τη ‘‘Φωλιά 
αγάπης’’ ότι καταργήθηκε και ότι 
ως ένα σημείο μόνο για τους ανήλι-
κους υπάρχουν on call λειτουργοί, 
που ουσιαστικά είναι λειτουργοί 
του ξενώνα. 

»Τελευταίως υπήρξε ένα πε-
ριστατικό με τον συγκάτοικό μου, 
που είχε πάθει μία κρίση και έπρε-
πε να πάει σε ψυχιατρική κλινική, 
για να λάβει βοήθεια για να μη 
σκοτωθεί. Τηλεφώνησε σε στέγη 
για να ζητήσει βοήθεια γιατί δεν 
υπήρχε πλέον on call λειτουργός 
και του είπαν ότι “είσαι 18, δεν 
μπορούμε να κάνουμε κάτι”. Κι 
αυτό ενώ έκοβε τον εαυτό του…  
Τον βοήθησα εγώ, πήρα ασθενο-
φόρο να έρθουν να τον πάρουν». 

«Ήμουν κάθε μέρα στα 
ελλείποντα πρόσωπα» 

«Όταν ήμουν στον ξενώνα, 
είχαμε πολλά θέματα. Εκεί 
υπήρχε στήριξη μόνο από τρεις 
λειτουργούς - οι υπόλοιποι ήταν 
απλώς εκεί για να μη χάσουν 
τη δουλειά τους. Εγώ ήμουν 
συνέχεια δηλωμένος ως ελλεί-
πον πρόσωπο, αλλά δεν έψαξαν 
ποτέ να δουν γιατί φεύγω και 
δεν επιστρέφω. Είχαμε άδεια 
τρεις ώρες την εβδομάδα. Αν 
αργούσες μια ώρα να έρθεις 
πίσω, σου έκοβαν κάποια λε-
φτά από τα 20 ευρώ που μας 
έδιναν την εβδομάδα και χωρίς 
επιστροφή κιόλας μετά που θα 
αποχωρήσεις από το σπίτι. Και 
λίγο να αργούσαμε, έπαιρναν 
την αστυνομία και μας δήλωναν 
ως ελλείποντα πρόσωπα. Για να 
μη βρουν τον μπελά τους. Εγώ, 
από αντίδραση σε όλα αυτά, 
έφευγα κάθε μέρα. Συν ότι οι 
συνθήκες στον ξενώνα δεν ήταν 
καλές. Ένιωθα ότι είμαι σε κρα-
τητήρια. Ένιωθα εγκλωβισμένος. 
Με το παραμικρό που θα κάνεις 
θεωρείται παράπτωμα και έχεις 

συνέπεια. Έσφιγγαν πολύ τα 
λουριά και είναι φανερό ότι το 
κάνουν απλώς  για να κάνουν 
πιο εύκολη τη δουλειά τους». 

«Δεν δικαιούμουν 
να φάω»… 

«Πήγαινα σχολείο και από τα 
17 και μετά δούλευα κιόλας ως 
σερβιτόρος. Μπορεί να αργούσα 
από τη δουλειά γιατί ήμουν νυ-
χτέρι και επειδή δεν προλάβαινα 
το φαΐ, δεν δικαιούμουν να φάω. 

Κάποιες φορές με άφηναν και μου 
έλεγαν ότι μου κάνουν και χάρη. 
Ούτε γάλα ζεστό το βράδυ δεν 
μας άφηναν να πίνουμε και μας 
έλεγαν ότι είναι για το πρωινό». 

«Στα 16 μου έπινα 
αντιψυχωτικά χάπια, 
ήμουν σαν το ζόμπι» 

«Ο μόνος που με στήριζε 
ήταν ένας λειτουργός που ήταν 
και ψυχολόγος, αλλά δεν μπο-

ρούσε από μόνος του να κάνει 
θαύματα. Στα 16 μου με πήγαν σε 
ψυχίατρο, ο οποίος από την πρώτη 
μας κιόλας συνεδρία και χωρίς 
επίσημη διάγνωση (μου είπαν 
ότι έχω borderline personality 
disorder), μου συνταγογράφησε 
αντιψυχωτικά χάπια. Ήμουν 16 
ετών και με έβαζαν να τα πίνω 
και έπρεπε μάλιστα να δουν ότι 
τα κατάπια. Ήμουν σαν το ζόμπι. 
Μόνο 2-3 μήνες τα έπινα. Ήταν 
οι χειρότεροι της ζωής μου. Τα 
σταμάτησα γιατί δεν ένιωθα 
πλέον συναισθήματα. Και τελι-
κά μετά από χρόνια, και έπειτα 
από επισκέψεις σε ψυχιάτρους 
και ψυχολόγους με δικά μου 
έξοδα, η διάγνωση είναι ότι έχω 
ΔΕΠΥ σοβαρού βαθμού και όχι 
borderline personality disorder. 
Μάλιστα, μου είπαν ότι ποτέ δεν 
χρειαζόταν να πίνω αντιψυχωτικά». 

«Αντί να παίρνουν τον 
ρόλο του γονέα παίρνουν 
τον ρόλο του φύλακα»

«Δεν μας έπαιρναν στα σοβα-
ρά. Δεν σκέφτονταν ότι είναι η 
αντίδραση της εφηβείας, η οποία 
όμως δεν θα ήταν τόσο ακραία 
αν τα δεδομένα ήταν καλύτερα. 
Οι λειτουργοί, οι πλείστοι αντί να 
παίρνουν τον ρόλο του γονέα, 
παίρνουν τον ρόλο του φύλα-
κα. Δεν είναι έτσι όμως. Έχεις 
να κάνεις με ψυχές. Φοβούνται 
την επίπτωση στη δουλειά τους 
και στον εαυτό τους και δεν τους 
νοιάζει η επίπτωση που μπορεί 
να έχει η στάση τους στη ψυχική 
μας υγεία. Δυστυχώς υπήρχαν 
μόνο τρεις λειτουργοί που ήταν 
σωστοί μαζί μας. Μας βοηθού-
σαν και έπαιρναν τον ρόλο που 
πρέπει και προσπαθούσαν να μας 
καταλάβουν. Αν ήταν όλοι όπως 
εκείνους τους τρεις, θα ήταν πολύ 
καλύτερα τα πράγματα για εμάς». 

*Σημείωση: Αύριο Δευτέρα η 
συνέχεια στο www.simerini.com.

cy με την τρίτη συγκλονιστική μαρ-
τυρία: «Μου είπαν να πάω από κει 
που ήρθα. Δεν είχα πού να πάω κι 

έμεινα στον δρόμο» 

«Ο συγκάτοικός 
μου τηλεφώνησε 

σε στέγη για να 
ζητήσει βοήθεια, 

γιατί δεν υπήρ-
χε πλέον on call 

λειτουργός, και του 
είπαν ότι “είσαι 

18 δεν μπορούμε 
να κάνουμε κάτι”. 

Κι αυτό ενώ έκοβε 
τον εαυτό του…»  

Από τις μαρτυρίες που συλλέ-
ξαμε, αλλά και από έγκυρες πηγές 
εντός των ιδρυμάτων, προκύπτει 
πως το πρόβλημα πηγάζει από τη 
στήριξη που λαμβάνουν τα παι-
διά ενόσω διαμένουν στις στέγες. 
Υπεύθυνοι γι’ αυτά τα παιδιά, πέ-
ραν των Λειτουργών Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας (ΛΥΚΕ), οι 
οποίοι επισκέπτονται τα ιδρύματα 
σε τακτική βάση, είναι ουσιαστικά 
οι ιδρυματικοί λειτουργοί. Αρκε-
τές φορές -κατά την έρευνα που 
διενεργήσαμε- έγινε λόγος για 
μη καταρτισμένο προσωπικό, 
που δεν έχει τις γνώσεις για να 
διαχειριστεί αυτές τις ευαίσθητες 
περιπτώσεις,  με αποτέλεσμα να 
προκύπτουν κρίσεις, που, υπό 
άλλες συνθήκες, ενδεχομένως 
να μπορούσαν να αποφευχθούν. 

Άλλωστε, η ανάγκη πρόσλη-
ψης προσοντούχων ιδρυματικών 
λειτουργών αποτελεί πάγια θέση 
και της Επιτρόπου Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού. Σε 
πρόσφατο υπόμνημα της Επιτρόπου 
προς τη Βουλή, στις 04/07/2023, 
στις διαπιστώσεις γίνεται λόγος για 
υποστελέχωση, «που αποτελεί δι-
αχρονική αιτία προβλημάτων τα 
οποία αφορούν την ποιότητα πα-
ροχής κοινωνικών υπηρεσιών». Σε 
ειδική έκθεση της Επιτρόπου για 
τα «Παιδιά του Κράτους» (Απρίλιος 
2022) γίνεται αναφορά σε παράπονα 
που αφορούν θέματα σε σχέση με την 
παρεχόμενη φροντίδα, επιτήρηση, 
διαπαιδαγώγηση των παιδιών και 
τη συμπεριφορά του ιδρυματικού 
προσωπικού, αλλά και θέματα που 
σχετίζονται με την ανεπαρκή στελέ-
χωση των ιδρυμάτων, την κατάρτιση 
και εκπαίδευση του ιδρυματικού 
προσωπικού, και την εναλλαξιμό-
τητα των ιδρυματικών λειτουργών. 

Στην εν λόγω έκθεση, η Επίτροπος 
αναφέρει πως διαπιστώνει, μεταξύ 
άλλων, «προβληματικά σημεία σε 
σχέση με τα κριτήρια πρόσληψης 
των ιδρυματικών λειτουργών που 
τοποθετούνται στα ιδρύματα, και την 
ανάγκη συνεχούς, συστηματικής και 
ουσιαστικής επιμόρφωσης και εκ-
παίδευσης του προσωπικού που 
εργάζονται σε αυτά». Πρόκειται για 
διαπιστώσεις που χρονίζουν (επιστολή 
Επιτρόπου 21/07/08). Συγκεκριμέ-
να, όπως εξηγεί η Επίτροπος, σε ό,τι 
αφορά τα κριτήρια πρόσληψης προ-
σωπικού που εργάζεται σε ιδρύματα 
παιδικής προστασίας είναι αυτά που 
ισχύουν για όλους τους δημόσιους 
υπαλλήλους. Το προσωπικό που 
προσλαμβάνεται δεν προορίζεται 
για να εργαστεί με παιδιά και συ-
γκεκριμένα σε ιδρύματα παιδικής 
προστασίας, αλλά όπου προκύπτουν οι 
ανάγκες της Υπηρεσίας, παρόλο που 
οι ανάγκες των διαφορετικών ομά-
δων που φιλοξενούνται σε διάφορα 
ιδρύματα (π.χ. παιδιά, ηλικιωμένοι) 
είναι πολύ διαφορετικές. Περαιτέρω, 
ένα από τα απαιτούμενα προσόντα 
επιτρέπει την πρόσληψη ατόμων 
μόνο με απολυτήριο αναγνωρισμένη 

σχολής μέσης εκπαίδευσης, κάτι το 
οποίο δεν είναι ικανοποιητικό για 
τις απαιτήσεις των συγκεκριμένων 
πλαισίων». Σύσταση της Επιτρόπου 
αποτελεί «η δημιουργία εξειδικευ-
μένων κριτηρίων πρόσληψης των 
ιδρυματικών λειτουργών, συνεχής 
συστηματική και ουσιαστική επιμόρ-
φωση του προσωπικού που εργάζεται 
στα ιδρύματα παιδικής προστασίας 
και θεσμοθετημένη παροχή εξωτερι-
κής εξειδικευμένης επαγγελματικής 
εποπτείας». 

Σύμφωνα με μαρτυρίες που 
συλλέξαμε, το ζήτημα πρόσληψης 
μη προσοντούχου προσωπικού, 
αλλά και η διαδικασία ανέλιξης των 
ιδρυματικών λειτουργών, η οποία 
δεν διαφέρει απ’ ό,τι ισχύει στην 
υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία, απο-
τελεί σημαντικό πρόβλημα. Αρκετές 
φορές, όπως ανέφερε καλά ενημε-
ρωμένη πηγή, ανώτεροι λειτουργοί 
που προήχθησαν λόγω αρχαιότητας 
δεν είχαν τις απαραίτητες γνώσεις, 
με αποτέλεσμα να διαχειρίζονται 
λανθασμένα ορισμένες περιπτώσεις 
που τελικά καταλήγουν σε κρίσεις. 

Για να κάνουμε τα πράγματα πιο 
λιανά… Οι ιδρυματικοί λειτουργοί 
είναι δημόσιοι υπάλληλοι κλίμακας 
Α 3,5,7 και ανήκουν στην τεχνική 
δομή, οπότε για την πρόσληψή τους 
χρειάζεται απολυτήριο λυκείου ή 
πτυχίο (ψυχολογίας ή κοινωνιολογίας 
ή κοινωνικής εργασίας ή νηπιαγω-
γού). Από την άλλη οι ΛΥΚΕ ανήκουν 
στην κλίμακα Α 8,10,11, ανήκουν 
στην επιστημονική δομή και για την 
πρόσληψή τους απαιτείται η κατοχή 
πτυχίου στα ίδια επαγγέλματα. Πα-
ράλληλα, για να προαχθεί κάποιος 
ιδρυματικός λειτουργός μοναδικό 
κριτήριο ήταν η αρχαιότητα, μέχρι 
και φέτος που τέθηκε σε εφαρμογή 
ο νόμος περί Αξιολόγησης Υποψη-
φίων για Προαγωγή, Διατμηματική 
Προαγωγή και Πρώτο Διορισμό και 
Προαγωγή στη Δημόσια Υπηρεσία. 
Ο νέος νόμος προνοούσε αρχικά 
ότι η βαρύτητα του πτυχίου για 
σκοπούς προαγωγής για μη επι-
στημονικής δομής θέση, θα ήταν 
στο 20%, καταργήθηκε το κριτήριο 
της αρχαιότητας και εντάχθηκε η 
πείρα, ενώ η αξιολόγηση, που για 
πρώτη φορά φέτος γίνεται με το 
νέο σύστημα αξιολόγησης δημό-
σιων υπαλλήλων, θα είχε βαρύτητα 
45%. Τελικά, μόλις 7 μήνες μετά την 
εφαρμογή του νέου νόμου, ήρθε η 
Βουλή και με απόφασή της (ημερ. 
11.7.2024) ενέκρινε πρόταση νό-
μου των ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ, 
που τροποποιεί τα ποσοστά αυτά 
κάνοντας ουσιαστικά ένα βήμα 
πίσω. Συγκεκριμένα, η βαρύτητα 
του πτυχίου από 20% μειώθηκε σε 
10%, ενώ η αξιολόγηση πάει στο 
15% για φέτος, μετά στο 30% και 
σε βάθος τριετίας στο 45%. 

Άρα, το πρόβλημα όχι μόνο 
παραμένει, αλλά εκεί που πήγε 
κάτι να γίνει για να διορθωθεί μα-
κροπρόθεσμα, ήρθε η Βουλή και 
το πήρε πίσω. Και ο νοών νοείτω…

Επιτακτική ανάγκη για πρόσληψη 
προσοντούχων λειτουργών 

Aξίζει να τονισθεί ότι εκ 
μέρους μας ζητήθηκε η 
άποψη των Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας, μεταξύ 
άλλων, για τον τρόπο λειτουργίας 
των στεγών και για την αναδι-
άρθρωση των Υπηρεσιών,  που 
ξεκίνησε το 2019, ωστόσο δεν 
ελάβαμε απάντηση. Ενώ αρχικά 
μάς λέχθηκε ότι θα έχουμε τις 
απαντήσεις στα ερωτήματα που 
θέσαμε, εν τέλει η απάντηση 
που ελάβαμε είναι ότι δεν θα 
τοποθετηθούν και ότι με αυτόν 
τον τρόπο θεωρούν ότι πράττουν 
προς το συμφέρον των παιδιών. 
Εμείς θεωρούμε πως με το 
να αναδεικνύουμε τα κακώς 

έχοντα ενός συστήματος που 
νοσεί επί δεκαετίες, με στόχο 
να ευαισθητοποιηθούν κάποιοι 
και να βάλουν τέλος στα όσα 
βλέπουν κατά καιρούς τα φώτα 
της δημοσιότητας, μόνο κακό 
στα παιδιά δεν κάνει. 

Λυπούμαστε που δεν δόθηκε 
απάντηση και τηρήθηκε σιω-
πηρή ενοχή παραβιάζοντας τις 
υποσχέσεις του ΠτΔ για διαφά-
νεια, λογοδοσία και ενημέρω-
ση των πολιτών. Προσδοκούμε 
σε ταχεία απάντηση του Νίκου 
Χριστοδουλίδη και της αρμό-
διας Υφυπουργού Πρόνοιας, 
εφόσον οι Υπηρεσίες τηρούν 
σιγήν ιχθύος. Λογικό δεν είναι 

να δοθούν εξηγήσεις για όσα 
έγιναν την τελευταία διετία 
και να ζητηθεί έρευνα για όσα 
συνέβαιναν σε προηγούμενες 
Κυβερνήσεις, και δη αυτές του 
Νίκου Αναστασιάδη, στις οποίες 
ο Πρόεδρος υπήρξε στέλεχος 
πρώτης γραμμής με στενή συ-
νεργάτιδά του την κυρία Ραουνά; 

Στο μεταξύ, το ζήτημα των 
παιδικών στεγών, σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Σ», θα 
αποτελέσει αντικείμενο συ-
ζήτησης και στην Επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
της Βουλής, πιθανότατα στην 
μεθεπόμενη συνεδρία της, στις 
16 Σεπτεμβρίου.

Να μιλήσει ο Πρόεδρος 
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∆εν ήταν και το πιο εύκολο 
να παίξεις στον ΑΠΟΕΛ 
και μάλιστα να έχουν προ-

ηγηθεί τα δύο μεγαλύτερα αδέλφια 
σου, που έπαιζαν στην ομάδα αλλά 
και την Εθνική ομάδα με μεγάλη 
επιτυχία. Και, όμως, ο Κούλλης 
Παντζιαράς έδωσε συνέχεια στην 
ιστορία της οικογένειας Παντζια-
ράδων, ως τρίτος στην οικογένεια.

Ο Κούλλης έπαιξε 18 χρόνια 
στον ΑΠΟΕΛ, όπου κέρδισε 4 
Πρωταθλήματα και 4 Κύπελλα, 
διετέλεσε αρχηγός της ομάδας 
όταν αποχώρησε ο μεγαλύτερος 
αδελφός του Νίκος και κατέγραψε 
13 συμμετοχές στην Εθνική Κύ-
πρου, έχοντας μια πολύ πετυχημένη 
παρουσία στο ποδόσφαιρό μας.

Ο Κ. Παντζιαράς ξεκίνησε από 
την ομάδα του χωριού του, την 
ΑΤΕ-ΠΕΚ Σκυλλούρας, όπως και 
τα αδέλφια του, και πήρε φυσιο-
λογικά τον δρόμο για τους «γαλα-
ζοκίτρινους», αφού το ταλέντο του 
ξεχώριζε. Ο Ανδρέας Λαζαρίδης 
είναι αυτός που τον προώθησε στα 
16 του χρόνια, μετά το 1974, και 
η πορεία του ήταν εντυπωσιακή. 
Έκανε ντεμπούτο κατά του ΑΣΙΛ 
και στην καριέρα του έπαιξε σε όλες 
σχεδόν τις θέσεις. Βέβαια ο κόσμος 
τον θυμάται ως αμυντικό χαφ και 
δεξιό αμυντικό, αφού εκεί ήταν οι 
περισσότερες συμμετοχές του. Ο 
πολυθεσίτης Κούλλης έπαιξε και... 
τερματοφύλακας για 10 λεπτά, σε 
παιχνίδι με τον Απόλλωνα, όταν 
τραυματίστηκε ο Ηρόδοτος και οι 
αλλαγές είχαν ήδη συμπληρωθεί. 

Ο Κούλλης έπαιξε με τα δύο 
μεγαλύτερα αδέλφια του στην 
ίδια ενδεκάδα, πιο πολύ με τον 
Νίκο,  αφού ο Γιώργος είχε 
φύγει μετεγγραφή για τον Άρη 
Θεσσαλονίκης. Πανηγύρισε την 
κατάκτηση τεσσάρων πρωταθλη-
μάτων (1980,1986,1990,1992) 
και τεσσάρων Κυπέλλων 

(1976,1978,1979,1984). 
Στον πρώτο τελικό του 1976 δεν 

έπαιξε αλλά ήταν στην αποστολή, 
όμως με δικό του γκολ στον τελικό 
με την ΑΕΛ, το 1978, ο ΑΠΟΕΛ την 
κέρδισε 1-0 (στο 103’). Ο ΑΠΟΕΛ 
έπαιξε με τους: Ηρόδοτο, Μενελάου, 
Στεφάνου, Σταύρου, Ν. Παντζιαρά, 
Κ. Παντζιαρά, Πέτρου, Τιμοθέου 
(86’ Μαραγκός), Χατζηθωμά, Χαϊλή, 
Αντωνίου. Στον τελικό του 1979, 
που κέρδισε 3-0 τον Ολυμπιακό, 
ο ΑΠΟΕΛ έπαιξε με τους: Γ. Πα-
ντζιαρά (75’ Ηρόδοτος), Μενελάου, 
Στεφάνου, Σταύρου, Ν. Παντζιαρά, 
Στεφανή, Α. Μιαμηλιώτη (75’ Ερμο-
γενίδης), Κ. Παντζιαρά, Χατζηθωμά, 
Μ. Μάρκου, Τ. Αντωνίου. Τέλος, 
στον τελικό κυπέλλου το 1984 ο 
ΑΠΟΕΛ κέρδισε στην παράταση 
3-1 τον Πεζοπορικό και αγωνίστηκε 
με τους: Σταύρου, Κ. Παντζιαρά, Κ. 
Μιαμηλιώτη, Χατζηθωμά, Ν. Παντζι-
αρά, Κάσιντι, Ιωαννίδη, Μαραγκό, 
Μουρς, Γ. Ιωάννου, Κλεάνθους. 

Ο Κούλλης ήταν ένα πραγμα-
τικό μηχανάκι μέσα στο γήπεδο, 
ξεχωρίζοντας για το πάθος, τη 
δύναμη και την τεχνική του κα-
τάρτιση, ενώ είχε και πολύ δυνατό 
σουτ, σημειώνοντας και σημαντικά 
τέρματα. Από το 1987 μέχρι το 
1992 ήταν αρχηγός του ΑΠΟΕΛ 
και αποχώρησε μετά από 18 χρό-
νια παρουσίας ως πρωταθλητής. 
Τίμησε κατά τον καλύτερο τρόπο τη 
φανέλα του ΑΠΟΕΛ και συνέχισε 
την ένδοξη ιστορία και προσφορά 
της οικογένειας Παντζιαρά.

Από τους πολύ καλούς 
αμυντικούς της Κύπρου 
στα τέλη της δεκαετίας του 

’90, αρχές του 20ού  αιώνα ήταν 
ο Πέτρος Κονναφής, που είχε μια 
σπουδαία πορεία με τίτλους, πα-
ρουσία σε ευρωπαϊκά παιχνίδια, 
αγώνες με την Εθνική και μετεγ-
γραφή σε ομάδα του εξωτερικού.

Ο Κονναφής ήταν ένας ποιοτικός 
στόπερ, που είχε πολύ καλή τεχνική 
κατάρτιση, έβγαζε δυναμισμό στο 
γήπεδο και λόγω ύψους ήταν πολύ 
καλός στον αέρα, σκοράροντας μά-
λιστα με το κεφάλι. Στην Ομόνοια 
εντάχθηκε από μικρός και έμελ-
λε να παίξει σε δύο διαφορετικές 
χρονολογίες, μιας και ενδιάμεσα 
αγωνίστηκε στην Ανόρθωση και 
μετά στη Γάνδη. Με το τριφύλλι 
στο στήθος έπαιξε από το 1996 
μέχρι το 2002 και από το 2004 
μέχρι το 2007. Κατέγραψε 147 
συμμετοχές και πέτυχε 11 τέρματα. 
Πανηγύρισε την κατάκτηση ενός 
Πρωταθλήματος (2000-01), δύο 
Κυπέλλων (2000 και 2005) και 
δύο Ασπίδων, ενώ είχε και 16 
συμμετοχές στην Ευρώπη.

Στον τελικό του 2000 η Ομόνοια 
κέρδισε 4-2 τον ΑΠΟΕΛ και έπαιξε 
με τους: Γιαλλούρη, Κονναφή (82’ 
Σάκης), Ν. Γεωργίου, Ιωακείμ, Γ. 
Παναγιώτου, Τίτελ, Χ. Νικολάου 
(90’ Ν. Νικολάου), Κ. Καϊάφα (80’ 
Καλοθέου), Ράουφμαν, Β. Μιχαήλο-
βιτς, Μαλέκο. Το 2005 η Ομόνοια 
κέρδισε στον τελικό τον ∆ιγενή 
Μόρφου 2-0 και έπαιξε με τους: 
Λεωνή, Στ. Κίττο, Ν. Γεωργίου, 
Κονναφή, Παπαϊωάννου, Κορο-
λόφσκι (63’ Ιωακείμ), Κ. Καϊάφα, 
Η. Χαραλάμπους, Στ. Αλωνεύτη, 
(88’ Β. Μιχαήλοβιτς), Μ’Γκούνι 
(86’ Κόζλεϊ), Γκροζντανόφσκι. ∆ύο 
φορές η Ομόνοια ήταν φιναλίστ 
αλλά έχασε από τον ΑΠΟΕΛ 2-0 
το 1997 και από την Ανόρθωση 
3-2 το 2007.

Ο Π. Κονναφής κατά τη δεύ-
τερη μετεγγραφική περίοδο του 
2001-02 πήρε μετεγγραφή για 
την Ανόρθωση, κάτι που έκανε 
αίσθηση τότε, αφού οι δύο ομά-
δες ήταν συνδιεκδικήτριες των 
τίτλων. Θα αγωνιστεί για τρία 
σχεδόν χρόνια, μέχρι το 2004, 
όπου κατέγραψε 68 συμμετοχές 
και 8 τέρματα, έχοντας και 8 συμ-
μετοχές στην Ευρώπη. Πανηγύ-
ρισε με τους «κυανόλευκους» της 
Αμμοχώστου την κατάκτηση δύο 
Κυπέλλων. Το 2002 κέρδισε στον 
τελικό τον Εθνικό Άχνας 2-0 και 
έπαιξε με τους: Ν. Παναγιώτου, 
Φουκαρή, Ν. Νικολάου, Κονναφή, 
Κοτσώνη, Ππούνα (74’ Κ. ΧαΪλή), 
Βελή (90’ Κουρσάρος), Μιχάλσκι, 
Μάγιακ, Κόβαλτσικ, Π. Ξιούρουπ-
πα (55’ Μ. Νεοφύτου). Το 2003 
κέρδισε στον τελικό την ΑΕΛ 5-3 
στα πέναλτι, αφού ο αγώνας και 
μετά την παράταση έληξε ισόπαλος 
0-0. Στον τελικό αγωνίστηκαν οι: Ν. 
Παναγιώτου, Βελής (31’ Στ. Κίττος), 
Μπρούσγουϊκ (106’ Κουρσάρος), 
Κονναφής, Μιχάλσκι, Ν. Νικολάου, 
Ππούνας (62’ Τόμιτς), Φουκαρής, 
Κετσπάγια, Πέλιτς, Μ. Νεοφύτου.

Ο Πέτρος Κονναφής το 2004 θα 
πάει στο Βέλγιο και θα αγωνιστεί 
στη Γάνδη, ενώ επιστρέφοντας θα 
παίξει ξανά στην Ομόνοια και σε 
Απόλλωνα και Ολυμπιακό, όπου 
και τερμάτισε την ποδοσφαιρική του 
καριέρα. Έχει φορέσει τη φανέλα 
της Εθνικής Κύπρου 25 φορές.

Κούλλης Παντζιαράς Πέτρος ΚονναφήςΠ
α

ίκτες που έγρα
ψ

α
ν ιστορία

Τίµησε κατά τον καλύ-
τερο τρόπο τη φανέλα 

του ΑΠΟΕΛ και συνέχι-
σε την ένδοξη ιστορία 

και προσφορά της οικο-
γένειας Παντζιαρά 

Είχε µια σπουδαία πορεία 
µε τίτλους, παρουσία σε 

ευρωπαϊκά παιχνίδια, 
αγώνες µε την Εθνική 

και µετεγγραφή σε οµά-
δα του εξωτερικού 

ΜΕ ΤΟΝ
ΑΚΗ 

ΚΥΡΙΑΚΟΥ



Α
νέβηκαν οι τόνοι 
την Τρίτη στη 
Βουλή για το 
επίμαχο θέμα 
της επιβολής 
πλαφόν στο νερό, 
όπου βουλευτές 

εξέφρασαν έντονη κριτική προς 
την Υπηρεσία Προστασίας Κατανα-
λωτή του Υπουργείου Εμπορίου, 
η οποία παρουσιάστηκε με άδεια 
χέρια και χωρίς καμία πρόταση. 

Συγκεκριμένα, την Τρίτη συνε-
δρίασε η Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή Εμπορίου και συζήτησε το 
νομοσχέδιο «Ο Περί Καθορισμού 
Ανωτάτων Τιμών Λιανικής Πώ-
λησης Προϊόντων σε Συγκεκριμέ-
να Σημεία Πώλησης Νόμος του 
2024», με το θέμα του πλαφόν στο 
νερό να αποτελεί κεντρικό σημείο. 

Η Υπηρεσία Προστασίας Κα-
ταναλωτή είχε στη διάθεσή της 
δύο μήνες για να ετοιμάσει και 
να παρουσιάσει  τη μελέτη και 
τους υπολογισμούς για το θέμα. 
Ωστόσο, εμφανίστηκε στη Βουλή 
χωρίς απαντήσεις. Συγκεκριμένα, 
εκπρόσωπος της Υπηρεσίας, επι-
καλούμενος θέματα απορρήτου, 
ανέφερε ότι η Υπηρεσία δεν είναι 
σε θέση να παρουσιάσει οποιαδή-
ποτε στοιχεία, υπογραμμίζοντας 
πως προέχει η ψήφιση του νόμου. 
Υποστήριξε ότι η Υπηρεσία προ-
χώρησε σε διαβουλεύσεις επί του 
νομοσχεδίου με εμπλεκόμενους 
φορείς. Παρ’όλα αυτά, όταν το ΚΕΒΕ, 
η ΟΕΒ και η ΠΟΒΕΚ ρωτήθηκαν 
αν συμμετείχαν στη διαβούλευση, 

απάντησαν αρνητικά. 
Έτσι, βουλευτές αντέδρασαν και 

άφησαν αιχμές ότι δεν έγινε καμία 
σοβαρή διαβούλευση,  αλλά, αντί-
θετα, μόνο παρασκηνιακές ενέρ-
γειες, οι οποίες δεν εξυπηρετούν 
το δημόσιο συμφέρον.  

«Αυτά τα οποία η αρμόδια υπη-
ρεσία είχε δεσμευθεί ότι κατά τη 
διάρκεια του καλοκαιριού θα ετοι-
μάσει, προκειμένου ν’ αποτελέσουν 
βάση για τα προβλήματα και τις απο-
ρίες βουλευτών, δεν έχει ετοιμάσει 
τίποτα. Και πάλι βρισκόμαστε στο 
ίδιο ακριβώς σημείο. Μία υπηρεσία 
να της ζητά η Βουλή συμπληρωμα-
τικές απαντήσεις σε ερωτήματα τα 
οποία προκύπτουν και να αρνείται 
να καταθέτει προτάσεις, που θέλει 
να τις κάνει νομοθεσία», ανέφερε ο 
πρόεδρος της Επιτροπής Εμπορίου, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

Σύνδεσµος Καταναλωτών: 
«∆εν µας έλαβαν υπόψη» 

Ο Σύνδεσμος Καταναλωτών εξέ-
φρασε τη δυσαρέσκειά του καθώς 
δεν λήφθηκαν υπόψη οι εισηγή-
σεις του, μεταξύ των οποίων ήταν 
η συμπερίληψη στο νομοσχέδιο 
και επιπρόσθετων συσκευασιών 
νερού, όπως είναι τα 330 ml, το 1 
L και το 1,5 L (σ.σ. το νομοσχέδιο 
αναφέρεται μόνο σε συσκευασίες 
0,5 L και 750 ml). Σύμφωνα με 
τον Σύνδεσμο, η σημαντικότητα 
αυτής της πρακτικής έγκειται στο 
ότι θα αποτρέψει την πιθανότητα 
όπως επιχειρήσεις στο μέλλον 
αποφασίσουν ότι εξαντλήθηκαν 
οι ποσότητες που ορίζονται και 
ως αποτέλεσμα πωλούν στους 
καταναλωτές ποσότητες νερού 
με αυξημένο κόστος, που δεν 
καλύπτεται από το διάταγμα. 

«Θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι 
το νομοσχέδιο, ως έχει κατατεθεί, 

προσβλέπει στην επιβολή ανώτατης 
τιμής πώλησης σε τουλάχιστον μια 
εμπορική επωνυμία προϊόντος που 
διατίθεται προς πώληση και όχι 
σε όλες τις εμπορικές επωνυμίες, 
ως αναφέρεται σε κάποια δημο-
σιεύματα. Επομένως, οι ίδιες οι 
επιχειρήσεις θα αποφασίσουν αν 
και εφόσον θα επεκταθούν και σε 
άλλες εμπορικές επωνυμίες προ-
ϊόντων, καθώς και ποια εμπορική 
επωνυμία θα επιλέξουν, ώστε να 
καθοριστεί ανώτατη τιμή. Σημειώνε-
ται, δε, ότι η ανώτατη τιμή πώλησης 
θα διαφέρει από σημείο σε σημείο 
με βάση το λειτουργικό κόστος της 

κάθε επιχείρησης και, επομένως, 
δεν γίνεται αναφορά σε μια ενιαία 
τιμή», τόνισε στη «Σημερινή» η 
νομική λειτουργός του Κυπρια-
κού Συνδέσμου Καταναλωτών, 
Βιργινία Χρίστου. 

Η κ. Χρίστου αναφέρθηκε 
και στο γεγονός ότι καταγράφε-
ται μια επίμονη προσπάθεια από 
πλευράς των εκπροσώπων των 
αεροδρομίων για να εξαιρεθούν 
από το κείμενο του νομοσχεδίου, 

προφασιζόμενη την ενσωμάτωση 
ψύκτη σε αρκετούς χώρους του 
αεροδρομίου, όπου θα προσφέ-
ρεται δωρεάν πόσιμο νερό στους 
επιβάτες, με την προϋπόθεση ότι 
θα μεταφέρουν μαζί τους το κα-
τάλληλο δοχείο. 

«Τη μη συμπερίληψή του στο 
νομοσχέδιο ζητά επίσης και ο Πα-
γκύπριος Σύνδεσμος Αιθουσαρχών 
Κινηματογράφου», πρόσθεσε. 

Συνεπώς ο Σύνδεσμος Κατανα-
λωτών εκφράζει επιφυλάξεις ως 
προς το πού οδηγείται το νομοσχέ-
διο, καθώς, όπως υπογραμμίζει, η 
ουσία του και το περιεχόμενό του 
απέχουν κατά πολύ από τις αρχικές 
τοποθετήσεις και δημόσιες δηλώ-
σεις της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή. 

∆εν θέλουν πλαφόν 
οι επιχειρήσεις 

Οι επιχειρήσεις εκφράζουν έντο-
νη αντίθεση στην επιβολή πλαφόν 
στις τιμές του νερού, χαρακτηρί-
ζοντάς το ως μία «αναχρονιστική 
πρακτική». Συγκεκριμένα, ο γενι-
κός διευθυντής της Ομοσπονδίας 
Εργοδοτών & Βιομηχάνων (ΟΕΒ), 
Μιχάλης Αντωνίου, μιλώντας στη 
«Σημερινή», υποστήριξε ότι η επι-
βολή πλαφόν δεν ωφελεί και δεν 
εξυπηρετεί κάποιον ουσιαστικό 
σκοπό.

«Ιδιαίτερα στο ζήτημα των 
αεροδρομίων, όπου έγινε και 
η μεγαλύτερη συζήτηση μετά 
τις προθέσεις του Υπουργείου, 
έχουν ήδη τοποθετηθεί τέσσερα 
νέα σημεία με δωρεάν νερό στη 
Λάρνακα και δύο στην Πάφο στις 
αναχωρήσεις, ενώ αναμένεται η 
τοποθέτηση και στις αφίξεις. Οι 
τιμές του νερού στα αεροδρόμια 
κυμαίνονται από 1 ευρώ έως 1,30 
ευρώ, που δεν δικαιολογούν την 

επιβολή πλαφόν», ανέφερε, μεταξύ 
άλλων. 

Ο κ. Αντωνίου υπέδειξε ότι η 
πρακτική του πλαφόν ανήκει στο 
παρελθόν, όταν χρησιμοποιείτο για 
τον έλεγχο των τιμών σε κλειστές 
οικονομίες χωρίς πραγματικό 
ανταγωνισμό. 

«Η επιβολή πλαφόν δημιουργεί 
στρεβλώσεις στον ανταγωνισμό και γι’ 
αυτό εγκαταλείφθηκε ως πρακτική. 
Σήμερα, ακόμα και στα αεροδρόμια, 
υπάρχει ανταγωνισμός και, επιπλέον, 
ο καθένας μπορεί να έχει μαζί του 
το δικό του νερό σε χώρους όπως 
τα θέατρα, οι κινηματογράφοι και 
οι παραλίες», πρόσθεσε.

Σύμφωνα με τον γενικό διευ-
θυντή της ΟΕΒ, Μιχάλη Αντωνί-
ου, τέτοιες παρεμβάσεις μπορεί 
να προκαλέσουν δυσκολίες στις 
επιχειρήσεις και να οδηγήσουν 
ακόμη και σε ελλείψεις προϊόντων 
σε περιπτώσεις ανώτατων τιμών. 

«∆εν υπάρχει πραγματικό 
όφελος από τη χρήση αυτών 
των εργαλείων και η πρακτική 
του πλαφόν δεν ανταποκρίνεται 
πλέον στις ανάγκες της σύγχρονης 
οικονομίας», κατέληξε. 

Αναπάντητα ερωτήµατα…
Πάντως, αναπάντητα παραμέ-

νουν τα ερωτήματα εκ μέρους της 
Υπηρεσίας Προστασίας Κατανα-
λωτή, σε σχέση με στοιχεία που 
αφορούν το εύρος της τιμής, τον 
τρόπο υπολογισμού του κόστους 
και το εύλογο ποσοστό κέρδους. Η 
Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή 
ανέφερε ενώπιον της Επιτροπής 
Εμπορίου ότι αυτά τα στοιχεία είναι 
εμπιστευτικά και θα κοινοποιηθούν 
όταν και εφόσον το νομοσχέδιο 
ψηφιστεί σε νόμο. Η συζήτηση για 
το πλαφόν στο νερό θα συνεχιστεί 
σε επόμενη συνεδρία. 
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Αναπάντητα παρα-
µένουν τα ερωτή-

µατα εκ µέρους της 
Υπηρεσίας Προστα-

σίας Καταναλωτή, 
σε σχέση µε στοι-
χεία που αφορούν 

στο εύρος της 
τιµής, στον τρόπο 
υπολογισµού του 
κόστους και στο 
εύλογο ποσοστό 

κέρδους

Στον «πάγο» η τιµή 
του πολυτιµότερου 
αγαθού, του νερού…
Σιγή ιχθύος από την Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή του 
Υπουργείου Εµπορίου για το πλαφόν στην τιµή του νερού… 
Αιχµές από βουλευτές για παρασκηνιακές ενέργειες

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ08.09.2024

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ 
karaiskoum@
sigmatv.com



ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 22

Ορισμένα επαγγέλματα είναι πιο εκτεθειμένα 
στις αρνητικές επιπτώσεις της AI, ενώ άλλα πα-
ρουσιάζουν περισσότερες ευκαιρίες ανάπτυξης 

Ο
ι τεχνολογίες τε-
χνητής νοημο-
σύνης (ΤΝ/AI) 
γίνονται ολοέ-
να και πιο ση-
μαντικές στην 
αναμόρφωση 

των επιχειρήσεων και της βιομη-
χανίας. Πρόσφατες μελέτες δεί-
χνουν ότι οι επενδύσεις σε AI από 
αμερικανικές εταιρείες φέρνουν 
σημαντικές αλλαγές στη σύνθεση 
του εργατικού δυναμικού και την 
οργάνωση των επιχειρήσεων. 

Οι έρευνες χρησιμοποιούν κυ-
ρίως δεδομένα από βιογραφικά 
εργαζομένων και αναρτήσεις θέ-
σεων εργασίας, για να εξετάσουν 
τις επενδύσεις σε AI και τη σύνθε-
ση του εργατικού δυναμικού σε 
εταιρικό επίπεδο. Τα ευρήματα 
δείχνουν ότι οι εταιρείες με μεγα-
λύτερο ποσοστό εργαζομένων με 
υψηλή εκπαίδευση και δεξιότη-
τες STEM (Επιστήμη, Τεχνολογία, 
Μηχανική και Μαθηματικά) είναι 
πιο πιθανό να επενδύσουν σε τε-
χνολογίες AI. 

Οι εταιρείες που επενδύουν 
σε AI έχουν μια πιο αυξανόμενη 
ανάγκη για ένα πιο ενημερωμένο 
εργατικό δυναμικό. Αυτό σημαί-
νει περισσότερους εργαζομένους 
με πτυχία πανεπιστημίου ή μετα-
πτυχιακά, καθώς και μεγαλύτερη 
εξειδίκευση σε τομείς STEM και 

δεξιότητες πληροφορικής. Οι τεχνο-
λογίες AI απαιτούν εξειδικευμένες 
γνώσεις και τεχνικές ικανότητες, 
κάτι που ωθεί τις εταιρείες να προ-
σλαμβάνουν άτομα με υψηλότερη 
εκπαίδευση και εξειδίκευση. 

Εκτός από τις αλλαγές στους 
εργαζομένους, οι επενδύσεις σε 
τεχνολογίες AI θα μπορούσαν να 
αλλάξουν και την ιεραρχική δομή 
των εταιρειών. Παρατηρείται μια 
τάση προς μια πιο επίπεδη ορ-
γανωτική δομή, με αύξηση των 
νεότερων εργαζομένων και μεί-
ωση των μεσαίων και ανώτερων 
διοικητικών θέσεων. Αυτό δείχνει 
ότι οι εταιρείες που υιοθετούν τε-
χνολογίες AI τείνουν να βασίζονται 
περισσότερο σε εξειδικευμένους 
εργαζομένους και λιγότερο σε διοι-
κητικά στελέχη, συμβάλλοντας έτσι 

στην απλοποίηση της ιεραρχικής 
δομής των επιχειρήσεων. Oι ορ-
γανισμοί μπορεί να βιώσουν μια 
επίπεδη δομή, με αύξηση των junior 
υπαλλήλων και μείωση των ρόλων 
μεσαίας διοίκησης. Συνολικά, αυτή η 
μεταμόρφωση προάγει μια σύνθεση 
εργασίας που δίνει προτεραιότητα 
σε υψηλά καταρτισμένους εργα-
ζομένους, ικανούς να αξιοποιούν 
αποτελεσματικά τις τεχνολογίες AI.

Αυτές οι αλλαγές υπογραμμί-
ζουν την ανάγκη των επιχειρήσεων 

να προσαρμοστούν στις νέες τεχνο-
λογικές απαιτήσεις, επενδύοντας 
στην εκπαίδευση και την κατάρτιση 
του προσωπικού τους. Οι πολιτικές 
και οι θεσμοί πρέπει επίσης να 
προσαρμοστούν για να υποστη-
ρίξουν την ομαλή μετάβαση των 
εργαζομένων στη νέα εποχή της 
AI. Κινήσεις όπως η πρόσφατη 
Νομοθετική Πράξη για την Τεχνητή 
Νοημοσύνη (Artificial Intelligence 
Act) από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
η οποία περιλαμβάνει ένα πολύ 
πιο λεπτομερές νομικό πλαίσιο 
(σε αντίθεση με χώρες όπως τις 
Η.Π.Α), αναδεικνύει την ανάγκη 
για άμεση δράση αλλά θέτει και 
ερωτήματα για το κατά πόσον η 
υπερβολική οριοθέτηση μπορεί 
να πλήξει την εξέλιξη και ως απο-
τέλεσμα να χαθούν ανταγωνιστικά 
πλεονεκτήματα.

Η ενσωμάτωση της AI σε υφι-
στάμενους ρόλους εργαζομένων 
έχει παρουσιάσει προκλήσεις όπως 
η αντίσταση στην αλλαγή από υπαλ-
λήλους που μπορεί να φοβούνται 
την απώλεια θέσεων εργασίας ή να 
αισθάνονται απροετοίμαστοι για τις 
νέες τεχνολογίες. Επιπλέον, συχνά 
υπάρχει ένα χάσμα δεξιοτήτων, 
απαιτώντας σημαντική εκπαί-
δευση και αναβάθμισή τους για 
να διασφαλιστεί ότι οι υπάλληλοι 
μπορούν να χρησιμοποιούν απο-

τελεσματικά τα εργαλεία AI. Τέλος, 
η ευθυγράμμιση των εφαρμογών 
AI με τις οργανωτικές διαδικασίες 
και η διασφάλιση της ποιότητας των 
δεδομένων μπορεί να περιπλέκουν 
τις προσπάθειες ενσωμάτωσης.

Ορισμένα επαγγέλματα είναι 
πιο εκτεθειμένα στις αρνητικές 
επιπτώσεις της AI, ενώ άλλα 
παρουσιάζουν περισσότερες 
ευκαιρίες ανάπτυξης. Σύμφωνα 
με πρόσφατες έρευνες σχετικά 
με την επιστημονική εργασία, 
επαγγέλματα που βασίζονται σε 
επαναλαμβανόμενες και εργασίες 
ρουτίνας, όπως οι μεσαίου επιπέ-
δου διαχειριστές και εργαζόμενοι σε 
τομείς όπως η χρηματοοικονομική 
διαχείριση και η συντήρηση, είναι 
πιο ευάλωτα στην αντικατάσταση 
από την AI. Αντίθετα, επαγγέλμα-
τα που απαιτούν υψηλό επίπεδο 

τεχνικών γνώσεων, ιδιαίτερα 
σε STEM τομείς, παρουσιάζουν 
περισσότερες ευκαιρίες, καθώς η 
ζήτηση για εργαζομένους με αυτές 
τις δεξιότητες αυξάνεται.

Αυτή η εξέλιξη συνδέεται 
στενά με την έννοια του «skills 
stack» (στοίβα δεξιοτήτων), που 
κάποιος πρέπει να αναπτύξει 
για να παραμείνει σχετικός στην 
αγορά εργασίας. Ειδικότερα, κα-
θώς οι επιχειρήσεις επενδύουν 
περισσότερο στην AI, αυξάνεται 
η ανάγκη για εργαζομένους που 
έχουν ανώτερη εκπαίδευση και 
εξειδίκευση σε τομείς όπως η ανά-
λυση δεδομένων και οι τεχνολογίες 
πληροφοριών. Επομένως, για να 
παραμείνει κάποιος ανταγωνιστι-
κός, θα πρέπει να επικεντρωθεί 
στην ανάπτυξη ενός συνόλου 
δεξιοτήτων που περιλαμβάνει 
τεχνολογικές γνώσεις, αναλυτι-
κές ικανότητες και εξειδίκευση 
σε τομείς υψηλής ζήτησης, όπως 
η πληροφορική και η ανάλυση 
δεδομένων .

Το μέλλον δείχνει ότι η τεχνητή 
νοημοσύνη θα συνεχίσει να επη-
ρεάζει την αγορά εργασίας και την 
οργάνωση των επιχειρήσεων. Οι 
εταιρείες που θα μπορέσουν να αξι-
οποιήσουν αυτές τις τεχνολογίες και 
να προσαρμοστούν στις νέες απαι-
τήσεις θα έχουν σημαντικό πλεονέ-
κτημα στον ανταγωνισμό. Ωστόσο, 
είναι κρίσιμο να διασφαλιστεί ότι 
αυτή η τεχνολογική πρόοδος θα 
συμβάλει στη δημιουργία ενός πιο 
δίκαιου και βιώσιμου οικονομικού 
περιβάλλοντος, αποφεύγοντας τις 
κοινωνικές ανισότητες.
*Principal, ACA, Ελεγκτικές Υπηρεσί-

ες, KPMG Κύπρου
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Τ
ις τελευταίες εβδομά-
δες γίνονται αρκετές 
συζητήσεις σε σχέ-
ση με τη χρηματο-
δότηση έργων και 
επιχειρήσεων και 
τον υπολογισμό του 

κόστους αυτής της χρηματοδότησης 
Weighted Average Cost of Capital, 
ή στα ελληνικά Μεσοσταθμικό 
Κόστος Κεφαλαίου. 

Αυτό, εκφράζει τη μέση ετήσια 
απόδοση που θα αναζητούσε ένας 
επενδυτής σε μεσομακροπρόθεσμο 
ορίζοντα και λαμβάνοντας υπόψη 
το μείγμα ιδίων και δανειακών κε-
φαλαίων που χρησιμοποιούνται 
για τη χρηματοδότηση του έργου 
(αυτό το μείγμα θεωρητικά παρα-
μένει σταθερό για μεγάλο χρονικό 
διάστημα). 

Υπάρχουν αρκετές μορφές 
χρηματοδότησης, που βασίζονται, 
κυρίως, στα ίδια κεφάλαια, δηλα-
δή στην επένδυση, στο μετοχικό 
κεφάλαιο της εταιρείας και στον 
δανεισμό, δηλαδή στην παροχή 
χρηματοδότησης με συγκεκριμένη 
περίοδο αποπληρωμής και κατα-
βολή τόκου. 

Σε περίπτωση που υπάρξουν 
αρνητικά γεγονότα όσον αφορά την 
επένδυση / έργο, πρώτα λαμβά-
νουν τα χρήματά τους οι πιστωτές 
(όπως και τον τόκο) και, αν υπάρχει 
πλεόνασμα,  οι μέτοχοι/αυτοί που 
επένδυσαν στα ιδία κεφάλαια. Ση-
μειώνεται, επίσης, ότι οι μέτοχοι 
λαμβάνουν μέρισμα ανάλογα με 
τα κέρδη μιας εταιρείας, τα οποία 
αυξομειώνονται, ενώ οι δανειστές 
σταθερό, τις πλείστες φόρες, τόκο. 

Όπως γίνεται αντιληπτό, το ρίσκο 
αυτών που συμμετέχουν στα ίδια 
κεφάλαια είναι μεγαλύτερο, όμως 
και η προοπτική αυξημένων μερι-
σμάτων, αν το έργο έχει σημαντική 
κερδοφορία. Είναι γι’ αυτόν τον 
λόγο που οι μέτοχοι αξιολογούν 
τη βιωσιμότητα και τις μελλοντικές 
ταμειακές ροές ενός έργου πριν 
επενδύσουν και αναζητούν μεγα-
λύτερες αποδόσεις. 

Όλα τα έργα, όπως και με τη 
σύναψη δανείων με τα τραπεζικά 
ιδρύματα που ζητούν από τους πε-
λάτες τους να έχουν διαθέσιμο το 
20%-30% του ποσού επένδυσης 
σε ίδια κεφάλαια, θα πρέπει να 
έχουν το σωστό ποσοστό ιδίων και 
δανειακών κεφαλαίων. Το ιδεατό 
είναι οι πληρωμές που αφορούν 
τη χρηματοδότηση, να συνάδουν 
με τις ταμειακές ροές του έργου. 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο 
που αφορά στα δανειακά κεφά-
λαια είναι ότι ο τόκος θεωρείται 
έξοδο για σκοπούς φορολογίας, 
νοουμένου, φυσικά, ότι η δανει-
οδότηση αφορά επιχειρηματική 
δραστηριότητα, οπότε το κόστος για 
μια επιχείρηση είναι μικρότερο. 
Τα μερίσματα διανέμονται από τα 
καθαρά κέρδη μετά τη φορολογία. 

Αξιολόγηση βιωσιµότητας 
Το ποσοστό Μεσοσταθμικού 

Κόστους Κεφαλαίου χρησιμοποι-
είται για την προεξόφληση των 
αναμενόμενων καθαρών ταμει-
ακών ροών από ένα έργο για ν’ 
αξιολογηθεί η βιωσιμότητά  του 
(η αξία του χρήματος σήμερα σε 
σχέση με κάποια χρόνια στο μέλ-
λον είναι διαφορετική,  οπότε στα 
μοντέλα αξιολόγησης γίνεται αυτή 
η προεξόφληση ταμειακών ροών). 

Φυσικά υπάρχουν και πολλοί 
άλλοι παράγοντες που λαμβάνονται 
υπόψη όσον αφορά την αξιολόγη-
ση της βιωσιμότητας ενός έργου, 
όπως ο γεωπολιτικός κίνδυνος, ο 
πληθωρισμός, μη αναμενόμενες 
δαπάνες, το μέγεθος του έργου σε 
σχέση με τη χώρα και την οικο-
νομία που αφορά, παράπλευρες 
απώλειες και οφέλη. 

Θεωρείται αυτονόητο, επίσης, 
ότι θα πρέπει να υπάρξει ανάλυση 
ευαισθησίας όσον αφορά τις απο-
δόσεις του έργου εφαρμόζοντας 
διαφορετικές παραμέτρους για το 
καλό, το κακό και το αναμενόμενο 
σενάριο, και φυσικά θα πρέπει να 
υπάρχει ξεκάθαρος σχεδιασμός 
για κάθε σενάριο. 

Πολλές είναι οι φορές κατά τις 
οποίες επιχειρηματικά σχέδια απο-
δείχτηκαν ιδιαίτερα αισιόδοξα, με 
αποτέλεσμα έργα να σταματήσουν 
ή να αναβληθούν ή να απαιτηθούν 
επιπλέον κεφάλαια. Είναι γι’ αυτόν 
τον λόγο ιδιαίτερα σημαντικό, να 
υπάρχει ο απαραίτητος χρόνος για 
τη σωστή αξιολόγηση οποιουδή-
ποτε έργου. Είναι φυσικό ότι δεν  

μπορούν να προβλεφθούν όλες 
οι μελλοντικές παράμετροι με 
ακρίβεια και γι’ αυτόν τον  λόγο 
η ανάλυση ευαισθησίας είναι ιδι-
αίτερα σημαντική. 

Ένα κράτος χρηματοδοτεί τον 
προϋπολογισμό του μέσα από τα 
πλεονάσματα που δημιουργεί με 
την πάροδο των χρόνων, για χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης από ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια και μέσα από 
δανεισμό με την έκδοση ομολόγων. 
Οι αξιολογήσεις από τους οίκους 
αξιολόγησης παίζουν σημαντικό 
ρόλο στο επιτόκιο που μπορεί να 
επιτύχει μια χώρα όταν βγει στις 
αγορές, όπως φυσικά και η γε-

νικότερη κατάσταση στη διεθνή 
αγορά ομολόγων. 

Τα σηµερινά δεδοµένα 
Η περίοδος που διανύουμε είναι 

περίοδος υψηλών επιτοκίων, γι’ 
αυτό και το κόστος χρηματοδότησης 
μέσω δανεισμού έχει ανεβεί. Στην 
Κύπρο υπάρχει και το χρέος της 
κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο δεν 
προσμετράται στο δημόσιο χρέος (η 

κυπριακή οικονομία παρουσιάζει 
μιαν από τις μεγαλύτερες μειώ-
σεις στο δείκτη δημόσιου χρέους 
προς ΑΕΠ, το οποίο παρουσιάζει 
θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης) και 
το οποίο τα τελευταία χρόνια πα-
ρουσιάζει αύξηση. 

Οι επιχειρήσεις καλούνται ν’ 
αναπροσαρμοστούν στα νέα δε-
δομένα μέσω της τεχνολογικής 
αναβάθμισης των διαδικασιών 
τους, της λεγόμενης πράσινης 
μετάβασης, αλλά κυρίως στις νέες 
πραγματικότητες της αγοράς, όχι 
μόνο εντός της Κύπρου, οι οποίες 
μεταβάλλονται με γοργούς ρυθμούς. 
Επιχειρήσεις που δεν θα καταφέ-

ρουν να προσαρμοστούν στα νέα 
δεδομένα ή θα παραμείνουν σε 
διαδικασίες μιας άλλης εποχής, 
θα είναι οι πρώτες οι οποίες θα 
αντιμετωπίσουν προβλήματα 
βιωσιμότητας. 

Το αυξημένο διοικητικό κόστος 
προβληματίζει τις επιχειρήσεις. Ση-
μαντικός παράγοντας διατήρησης 
του επιχειρηματικού περιβάλλοντος 
είναι η απλούστευση των διαδικα-
σιών και η αποδοτική λειτουργία 

της κρατικής μηχανής, προς διευ-
κόλυνση όχι μόνο της επιχειρημα-
τικής δραστηριότητας αλλά και της 
κοινωνίας. Υπήρξαν κάποια βήματα 
αλλά υπάρχουν πολλά που πρέπει 
να γίνουν, όπως η εφαρμογή της 
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, η 
διευκόλυνση των διαδικασιών μέσα 
από νομοθετικές ρυθμίσεις και η 
αλλαγή κουλτούρας. 

Ο δανεισμός αποτελεί την κύρια 
πηγή χρηματοδότησης επιχειρήσε-
ων και νοικοκυριών, το ίδιο ισχύει 
και στην Ευρώπη. Πολλά κεφά-
λαια μένουν αδρανοποιημένα σε 
τραπεζικούς λογαριασμούς, χωρίς 
να διοχετεύονται στην οικονομία. 
Αυτό είναι μια μεγάλη διαφορά με 
την Αμερική, η οποία κατάφερε ν’ 
αναπτύξει ένα σημαντικό δίκτυο 
ιδιωτικών χρηματοδοτήσεων και 
επενδύσεων (private equity). Αυτό, 
δίνει περισσότερη ευελιξία και σί-
γουρα ενισχύει τον ανταγωνισμό. 

Επιπλέον, θα πρέπει να έχουμε 
στα υπόψη μας ότι ο οποιοσδήποτε 
χρηματοδότης είτε σε ίδια κεφάλαια 
είτε σε δανεισμό θα αναζητήσει 
τις ανάλογες εξασφαλίσεις, ώστε 
να περιορίσει το ρίσκο του και να 
διασφαλίσει ότι θα λάβει τα χρήματά 
του, ειδικά αν αφορά επενδυτικά 
ταμεία που έχουν ως αποκλειστικό 
σκοπό την κερδοφορία. 

Όλα τα πιο πάνω θα πρέπει να 
αναλύονται με ιδιαίτερη προσοχή 
όταν αφορούν σύνθετα έργα, τα 
οποία, πέραν του οικονομικού 
τους χαρακτήρα, έχουν σημαντι-
κή πολιτική και γεωστρατηγική 
σημασία. 

Το Μεσοσταθµικό Κόστος Κεφαλαίου, η αξιολόγηση 
βιωσιµότητας του έργου και τα σηµερινά δεδοµένα   

Το ποσοστό Μεσοσταθµικού Κόστους Κεφα-
λαίου χρησιµοποιείται για την προεξόφληση 

των αναµενόµενων καθαρών ταµειακών 
ροών από ένα έργο, για ν’ αξιολογηθεί η 

βιωσιµότητά του 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Χρηµατοδότηση 
επενδύσεων και κράτους
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Κ
αι να που στον 
συνεχιζόμενο 
πόλεμο στην Ου-
κρανία είχαμε μια 
εξέλιξη, που ου-
δείς ανέμενε. Στις 
6 Αυγούστου ου-

κρανικές δυνάμεις ελίτ εισέβαλαν 
ξαφνικά και όχι για πρώτη φορά 
στη  ρωσική επικράτεια στην πε-
ριοχή του Κουρσκ, αιφνιδιάζοντας 
τις ρωσικές μικρές και αδύναμες 
δυνάμεις συνόρων. Προχώρησαν 
σε βάθος περίπου 30-35 ΚΜ κατα-
λαμβάνοντας έκταση περίπου 500 
-600 τετραγωνικών χιλιομέτρων, 
ίσως λίγο ακόμη περισσότερο, σύμ-
φωνα με Δυτικές πηγές. Από την 
πλευρά της, η Μόσχα δήλωσε ότι 
ο στρατός της έχει ανακόψει την 
ουκρανική προέλαση, αφού μετέ-
φερε δυνάμεις από το εσωτερικό 
της χώρας και όχι από τα μέτωπα 
των επιχειρήσεων, σταθεροποί-
ησε το μέτωπο και έχει αρχίσει 
επιθετικές επιχειρήσεις για την 
εξουδετέρωση της εισβολής και 
αγωνίζεται ενεργά για να πάρει 
τον έλεγχο αυτών των περιοχών 
και οικισμών που κατελήφθησαν 
από τις ουκρανικές δυνάμεις, ενώ 
παράλληλα απομακρύνουν τον 
πληθυσμό στην εν λόγω περιοχή, 
προς τα ανατολικά σε ασφαλέστερες 
περιοχές και αυτό σημαίνει πολλά 
γι’ αυτά που έρχονται. 

Σύμφωνα με νεότερες πλη-
ροφορίες, η ουκρανική δύναμη 
που εισήλθε στο ρωσικό έδαφος 
εκτιμάται ότι είναι από 12.000 έως 
14.000 άνδρες, δηλαδή περίπου 
έξι Ταξιαρχίες, βαριά εξοπλισμένες 
με άρματα μάχης, ΤΟΜΑ, τεθω-
ρακισμένα οχήματα, Α/Κ Πυρο-
βολικό, Α/Α συστήματα, Μονάδες 
Καταδρομέων και με πολλά ΜΕΑ 
(Μη Επανδρωμένα Αεροχήματα) 
διαφόρων τύπων και αποστολών. Η 
δύναμη αυτή είναι αρκετά ισχυρή 
και δείχνει ότι δεν είναι μια επι-
χείρηση εντυπωσιασμού, αλλά 
εκτιμάται ότι οι επιδιώξεις της είναι 
πολύ μεγαλύτερες. Μέχρι τώρα η 
Ουκρανία δεν ανέφερε επισήμως 
ποιος είναι ο ΑΝΣΚ (Αντικειμενι-
κός Σκοπός) τής εν λόγω επιχεί-
ρησης . Οπότε, τα ερωτήματα που 
παραμένουν, έχουν σχέση με την 
ουκρανική στρατηγική, τη ρωσική 
απάντηση και τον μακροπρόθεσμο 
αντίκτυπο που μπορεί να έχει - ή 
όχι - στον συνολικό πόλεμο. Ακό-
μη, σε ό,τι αφορά τις πιθανότητες 
μελλοντικών διαπραγματεύσεων, 
της επίδρασης στο ηθικό και των 
δύο πλευρών και εάν αυτό θα εν-
θαρρύνει τους υποστηρικτές της 
Ουκρανίας, συμπεριλαμβανομένων 
των ΗΠΑ, να βοηθήσουν στην επα-
νενεργοποίηση αυτού που έμοιαζε 
με μιαν απέλπιδα και τελειωμένη 
πολεμική προσπάθεια εις βάρος 
της Ουκρανίας. 

Ερωτήματα και απαντήσεις 
Το πρώτο ερώτημα που πρέπει 

να εξετάσουμε είναι πώς κατόρθωσε 
μια τόσο μεγάλη δύναμη να εισβάλει 
στη Ρωσία, έστω και σε μια περιοχή 
εκτός επιχειρήσεων, χωρίς να γίνει 
αντιληπτή από τη ρωσική πλευρά, 
όταν η περιοχή επιτηρείται από δο-
ρυφόρους, ΜΕΑ, Μονάδες συνόρων 
και άλλα ηλεκτρονικά συστήματα. 
Υπάρχουν εξηγήσεις, όπως ότι δεν 
τους πήραν είδηση λόγω ηλεκτρο-
νικών αντιμέτρων, τους είδαν αλλά 
υποτίμησαν τον ενδεχόμενο κίνδυνο, 
ή ότι οι Ρώσοι τούς έστησαν παγίδα, εί-
χαν τις πληροφορίες και τους άφησαν 
να μπουν για να τους εξολοθρεύουν. 
Κατά την εκτίμησή μου, την ώρα που 
η Ουκρανία στο μέτωπο υποχωρεί 
συνεχώς, αντιμετωπίζει επικίνδυνες 
ελλείψεις σε ανθρώπινο δυναμικό 

και εξοπλισμό, η χρήση μονάδων 
ελίτ σε μια ενέργεια αυτοκτονικού 
χαρακτήρα όπως φαινόταν στην αρχή, 
είναι εγκληματικό λάθος. Οι Μονά-
δες αυτές έπρεπε να αποτελέσουν τις 
κρίσιμες τελευταίες εφεδρείες του 
AFU (Ουκρανικές Δυνάμεις) για τη 
συγκράτηση ή την ανακοπή της ρωσι-
κής προέλασης σε κρίσιμες περιοχές 
της αμυντικής των τοποθεσίας. Σε 
έναν πόλεμο φθοράς, το ανθρώπινο 
δυναμικό και ο εξοπλισμός είναι απα-
ραίτητα. Η επίθεση της Ουκρανίας 
μάς φέρνει στο μυαλό την τολμηρή 
επίθεση της Γερμανίας το 1944-45, 
που αιφνιδίασε τους Συμμάχους, 
σημείωσε κέρδη, όμως τελείωσε 
με ήττα στη Μάχη των Αρδεννών, 
σπατάλησε ανθρώπινο δυναμικό 
και εξοπλισμό που χρειαζόταν και 
ήταν η τελευταία μεγάλη επίθεση των 

Γερμανών, που λίγες μήνες αργότερα 
συνθηκολόγησαν άνευ όρων. 

Ποιον ή ποιους σκοπούς εξυπη-
ρετεί η εισβολή; Μέχρι τώρα δεν 
υπάρχει ξεκάθαρη απάντηση, με 
πολλές αντιφατικές και αμφίσημες 
δηλώσεις αξιωματούχων, ενώ ο 
Πρόεδρος Ζελένσκι, σε βίντεο στο 
Telegram, δήλωσε ότι «σκοπός εί-
ναι η δημιουργία μιας ουδέτερης 
ζώνης στο έδαφος της Ρωσίας»!!!!! 
Ουκρανοί αξιωματούχοι έχουν δη-
λώσει ότι η επιχείρηση της Ουκρα-
νίας στην περιφέρεια Κουρσκ δεν 
έχει μακροπρόθεσμους εδαφικούς 
στόχους, αλλά αντίθετα στοχεύει 
στη δημιουργία επιχειρησιακών 
και στρατηγικών πιέσεων σε όλο το 
θέατρο επιχειρήσεων στις ρωσικές 
δυνάμεις. Η εισβολή στο Κουρσκ 
φαίνεται να βασίστηκε στην υπό-

θεση ότι η Ουκρανία μπορεί να 
εκμεταλλευτεί την ελάχιστα επαν-
δρωμένη συνοριακή άμυνα της 
Ρωσίας, για να καταλάβει μεγάλες 
εκτάσεις γης - συμπεριλαμβανο-
μένου του πυρηνικού σταθμού 
του Κουρσκ, παρουσιάζοντας στη 
Μόσχα ένα τετελεσμένο γεγονός, 
ένα διαπραγματευτικό χαρτί, έναν 
εκβιασμό, ιδιαίτερα με την κατά-
ληψη του πυρηνικού σταθμού του 
Κουρσκ, όμως αυτό απέτυχε από 
τις πρώτες δύο ημέρες, σύμφωνα 
με τον Mark Episkopos, Επίκουρο 
Καθηγητή Ιστορίας στο Πανεπι-
στήμιο Marymount. 

Εκτιμήσεις αναλυτών
Η εισβολή της Ουκρανίας φαίνε-

ται ότι ήταν μια μεγάλη στρατηγική 
γκάφα, η οποία θα επιταχύνει την ήττα 
της. Ο βασικός καθοριστικός παρά-
γοντας της επιτυχίας σε έναν πόλεμο 
φθοράς είναι η αναλογία ανταλλαγής 
θυμάτων, όχι η κατάληψη εδαφών, 
για την οποία οι Δυτικοί σχολιαστές 
έχουν εμμονή. Σύμφωνα με τους 
καθηγητές John Mearsheimer και 
R. Wendell Harrison , η αναλογία 
απωλειών-ανταλλαγών στην επίθεση 
του Κουρσκ ευνοεί αποφασιστικά τη 
Ρωσία για δύο λόγους: Πρώτον, έχει 
προκαλέσει σχετικά λίγες ρωσικές 
απώλειες, επειδή ο στρατός της Ου-
κρανίας κατέλαβε αποτελεσματικά 
ανυπεράσπιστο έδαφος. Δεύτερον, 
μόλις ειδοποιήθηκε για την επίθε-
ση, η Μόσχα έφερε γρήγορα τερά-
στια αεροπορική δύναμη εναντίον 
των προελαυνόντων ουκρανικών 
στρατευμάτων, τα οποία ήταν ανοι-
χτά και εύκολο να χτυπηθούν. Δεν 
αποτελεί έκπληξη το γεγονός ότι οι 
επιτιθέμενες δυνάμεις έχασαν πολ-
λούς στρατιώτες και ένα τεράστιο 
ποσοστό του εξοπλισμού τους. Για 
να κάνει τα πράγματα χειρότερα, η 
ηγεσία του AFU απομάκρυνε, όπως 
προαναφέραμε, κορυφαίες μονάδες 
μάχης από τις πρώτες γραμμές στην 
ανατολική Ουκρανία, όπου ήταν 
απολύτως απαραίτητες. Δεν είναι 
περίεργο - δεδομένης της κακής, κατά 
την άποψή μου, τακτικής κίνησης, 
που είναι η εισβολή στο Κουρσκ , το 
ότι οι Ρώσοι αιφνιδιάστηκαν, προ-
φανώς θεωρώντας ότι δεν μπορεί 
να συμβεί κάτι τέτοιο. 

Φαίνεται ότι προς το παρόν η 

Παραμένουν ερωτήματα σε σχέση με την ουκρανική στρατηγική, 
τη ρωσική απάντηση και τον μακροπρόθεσμο αντίκτυπο που μπορεί
να έχει - ή όχι - στον συνολικό πόλεμο

ΕΙΣΒΟΛΉ ΣΤΟ ΚΟΥΡΣΚ: 

Στρατηγικός ελιγμός 
ή θανατηφόρα 
στρατηγική γκάφα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΘ. 
ΜΠΑΛΤΖΩΗΣ* 

Περιοχή 
επιχειρή-
σεων της 
ουκρα-
νικής 
εισβολής. 
Χάρτης 
του ISW. 
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Ο βασικός καθοριστικός παράγοντας της επι-
τυχίας σε έναν πόλεμο φθοράς είναι η ανα-
λογία ανταλλαγής θυμάτων, όχι η κατάληψη 

εδαφών, για την οποία οι Δυτικοί σχολιαστές 
έχουν εμμονή 
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επιχείρηση έχει εξυπηρετήσει 
έναν τουλάχιστον πρωταρχικό 
σκοπό, το να φέρει σε δύσκολη 
θέση το Κρεμλίνο και να αλλάξει 
δραματικά τη συμβατική αφήγηση 
για τον πόλεμο. Αυτό, στα αρχικά 
στάδια, το πέτυχε. Στη συνέχεια η 
εκτίμηση αυτή αποδυναμώνεται 
από τις τεράστιες απώλειες προσω-
πικού και υλικού από ουκρανικής 
πλευράς. Υπάρχουν πληροφορίες 
για εκατοντάδες κατεστραμμένα 
τεθωρακισμένα οχήματα, άρμα-
τα, πυροβόλα, καθώς και χιλιάδες 
απώλειες ανθρωπίνων πόρων. Οι 
περισσότεροι ενημερωμένοι Αμερι-
κανοί στρατηγοί συμβούλευαν την 
Ουκρανία το 2024 να παραμείνει 
σε άμυνα, για να διατηρήσει τις 
δυνάμεις της και έτσι να υιοθετήσει 
μια στρατηγική «μακροχρόνιου 
πολέμου». 

Η ουκρανική εισβολή στη Ρωσία, 
επίσης, είναι ένα δευτερεύον θέμα 
που αποσκοπεί στην ενίσχυση του 
ουκρανικού ηθικού και στην αυτο-
πεποίθηση της Δύσης να συνεχίσει 
να υποστηρίζει το Κίεβο, αλλά δεν θα 
επηρεάσει την έκβαση του πολέμου, 
σύμφωνα με τους καθηγητές Stephen 
Walt, Robert και Renee Belfer του 
Πανεπιστήμιου Yale. Εκτιμάται ότι 
οι ουκρανικές δυνάμεις έχουν κα-
ταλάβει ενδεχομένως και περί τα 
1000 τετραγωνικά χιλιόμετρα, μη 
επαρκώς προστατευμένης ρωσικής 

επικράτειας. Η συνολική χερσαία 
μάζα της Ρωσίας είναι πάνω από 17 
εκατομμύρια τετραγωνικά χιλιόμετρα, 
πράγμα που σημαίνει ότι η Ουκρανία 
«ελέγχει» τώρα το 0,00588% της 
Ρωσίας, για τους καθηγητές του Yale. 
Από την άλλη πλευρά, οι ρωσικές 
δυνάμεις κατέχουν σήμερα περί-
που το 20% της Ουκρανίας και η 
αποτυχημένη ουκρανική επίθεση το 
περασμένο καλοκαίρι δείχνει πόσο 
δύσκολο θα είναι για την Ουκρανία 
να ανακαταλάβει αυτές τις περιοχές. 
Είναι σχετικά νωρίς για να αξιολο-
γήσουμε πλήρως τα αποτελέσματα 
και την επιχειρησιακή σημασία της 

ουκρανικής εισβολής στη Ρωσία. 
Επιπλέον, η σημασία αυτών των 
επιχειρήσεων δεν θα αναδειχθεί 
μεμονωμένα, αλλά θα έχει σημασία 
στον βαθμό που σχετίζονται με μια 
σειρά μεταγενέστερων ρωσικών και 
ουκρανικών επιχειρήσεων με την 
πάροδο του χρόνου.

Τέλος, οι Ουκρανοί ισχυρίζο-
νται ότι δεν είχαν ενημερώσει τους 
συμμάχους για την επιχείρηση 
αυτή, για λόγους μυστικότητας, 
οι δε Ρώσοι αντικρούουν αυτήν 
την άποψη, λέγοντας ότι οι ΗΠΑ 
διέταξαν την επιχείρηση και ότι 
οι δυνάμεις που συμμετείχαν εί-

χαν εκπαιδευτεί στη Βρετανία ένα 
μήνα πριν. Επίσης παρουσιάζουν 
βίντεο με στρατιώτες, με ουκρανικές 
στολές, που μιλούν μεταξύ τους σε 
άπταιστα Αγγλικά και αναφέρονται 
ακόμη σε Γάλλους, Βρετανούς , 
Πολωνούς κ.λπ. μισθοφόρους ή 
και σε εν ενεργεία στρατιωτικό 
προσωπικό των χωρών αυτών. Το 
κλίμα γίνεται ακόμη πιο βαρύ για 
την Ουκρανία, διότι η Γερμανία, 
σύμφωνα με το Euronews, εξέδωσε 
ένταλμα σύλληψης κατά Ουκρανού 
εκπαιδευτή καταδύσεων, ο οποίος 
φέρεται να ήταν στην ομάδα που 
ανατίναξε τον Nord Stream και ότι 
η γερμανική κυβέρνηση διακόπτει 
τη βοήθεια προς την Ουκρανία. 

Εκτιμήσεις
Μετά τα παραπάνω, εκτιμάται 

ότι η εισβολή μπορεί να είναι:
Α. Μια μικρή αμηχανία για 

τον Πούτιν. 
Β. Πρόσθετες αποδείξεις ότι η 

Ρωσία είναι πολύ αδύναμη για να 
εισβάλει στην υπόλοιπη Ευρώπη, 
όπως είναι μέχρι τώρα το αφήγημα 
που καλλιεργείται στη Δύση για τη 
δικαιολόγηση της πολιτικής στάσης 
των ηγεσιών της, σχετικά με την 
άκρατη βοήθεια στην Ουκρανία. 

Γ. Η μοίρα της Ουκρανίας θα κα-
θοριστεί από το τι θα συμβεί στην 
Ουκρανία και όχι από αυτήν την 
επιχείρηση. Και, δυστυχώς για την 

Ουκρανία, οι τελευταίες εξελίξεις 
στο πολεμικό μέτωπο των 1000 
χιλιομέτρων είναι δραματικές, αφού 
οι Ρώσοι έσπασαν και τη δεύτερη 
γραμμή άμυνας και, όπως φαίνεται, 
σημαντικές και κρίσιμες πόλεις, στρα-
τηγικής σημασίας όπως το Τορέσκ, 
το Πογκρόβσκ, το Τσάσιβ Γιαρ και 
το Βούλενταρ, θα πέσουν στα χέρια 
των Ρώσων. 

Δ. Ακόμη και Αμερικανοί στρα-
τιωτικοί αναλυτές θεωρούν ότι η εν 
λόγω επίθεση θα αποτύχει πλήρως, 
οι Ρώσοι θα ανακαταλάβουν την 
εν λόγω περιοχή, με μια σκληρή 
επιθετική - ισοπεδωτική ενέργεια, 
γι’ αυτόν τον λόγο απομάκρυναν τον 
πληθυσμό από την περιοχή αυτή, 
ώστε να εφαρμόσουν την μεγίστη 
ισχύ πυρός, χωρίς ενδοιασμούς. 

Ε. Η λανθασμένη κατασπατάληση 
ανθρωπίνων πόρων και εξοπλισμού 
από την Ουκρανία και η έλλειψη 
αναπλήρωσής των από τη Δύση, 
θα οδηγήσει, αργά ή γρήγορα, στην 
κατάρρευση του μετώπου και τη 
συνθηκολόγηση της Ουκρανίας 
ενδεχομένως άνευ όρων και χω-
ρίς διαπραγματεύσεις, καθ’ όσον η 
ρωσική ηγεσία δηλώνει ότι δεν τίθε-
ται πλέον θέμα διαπραγματεύσεων 
μετά την εισβολή στο Κουρσκ, που 
αποδεικνύεται ξανά μοιραίο, όπως 
και στον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο. 

*Αντγος (ε.α.), με M.Sc. στη Γεωπολιτική 
από το ΕΚΠΑ και πρόεδρος του ΕΛΙΣΜΕ
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Μετά από 11 μήνες πολέμου, η τραγική 
κατάληξη των έξι ομήρων ήταν η σταγό-

να που ξεχείλισε το ποτήρι της οργής στο 
Ισραήλ, με δεκάδες χιλιάδες Ισραηλινούς 

να βγαίνουν στους δρόμους

Έ
νδεκα μήνες πολέ-
μου. Η Γάζα έχει 
ισοπεδωθεί, οι νε-
κροί ξεπερνούν τις 
40.000. Στο Ισραήλ 
οι οικογένειες των 
ομήρων βγαίνουν 

στους δρόμους, ζητώντας σύναψη 
συμφωνίας για την απελευθέρωση 
των ανθρώπων τους. Την ώρα που 
οι πιέσεις προς τον Πρωθυπουργό 
της χώρας Βενιαμίν Νετανιάχου 
αυξάνονται, αυτός κατηγορεί το 
παλαιστινιακό ισλαμιστικό κίνη-
μα Χαμάς για το παρατεινόμενο 
αδιέξοδο στις διαπραγματεύσεις 
με σκοπό να συναφθεί συμφω-
νία κατάπαυσης του πυρός στη 
Λωρίδα της Γάζας. Αντίστοιχα, η 
κρυμμένη στις σήραγγες του πα-
λαιστινιακού θύλακα ηγεσία της 
Χαμάς κατηγορεί τον Νετανιάχου 
ότι δεν θέλει συμφωνία, ενώ δεν 
διστάζει να χρησιμοποιεί τους ενα-
πομείναντες ομήρους για να ασκήσει 
ψυχολογικό πόλεμο στον αντίπαλό 
της. Πόσο δικαιολογημένη είναι 
όμως η άρνηση του Ισραηλινού 
Πρωθυπουργού να εγκαταλείψει 
τον διάδρομο της Φιλαδέλφειας;

Πίεση για τους ομήρους
Βαθαίνει η πολιτική ρήξη στο 

Ισραήλ, μετά τον εντοπισμό των 
πτωμάτων έξι ομήρων από τις ισ-
ραηλινές ένοπλες δυνάμεις. Πλέον 
οι πιέσεις προς τον Νετανιάχου 
αυξάνονται ακόμα περισσότερο 
για να κλείσει συμφωνία εκεχει-
ρίας, ώστε να απελευθερωθούν οι 
περίπου 64 όμηροι που απομέ-
νουν στον παλαιστινιακό θύλακα, 
με αντάλλαγμα την αποφυλάκιση 
Παλαιστινίων εγκλείστων σε ισ-
ραηλινά κέντρα κράτησης. 

Μετά από 11 μήνες πολέμου, η 
τραγική κατάληξη των έξι ομήρων 
ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το 
ποτήρι της οργής στο Ισραήλ, με 
δεκάδες χιλιάδες Ισραηλινούς να 
βγαίνουν στους δρόμους και να 
κατηγορούν τον Πρωθυπουργό της 
χώρας και άλλους αξιωματούχους, 

ότι καταδίκασαν τους ομήρους σε 
βέβαιο θάνατο. 

Όμως, παρά τις πιέσεις, ο Νετα-
νιάχου εμφανίζεται ανυποχώρητος 
ως προς τις πρόνοιες της συμφωνίας 
εκεχειρίας, εμμένοντας σε έλεγχο από 
τις ένοπλες δυνάμεις του Ισραήλ, 
για όσο κρίνεται απαραίτητο, του 
λεγόμενου διαδρόμου της Φιλαδέλ-
φειας, μια στενή ουδέτερη ζώνη κοντά 
στα σύνορα της Λωρίδας της Γάζας 
και της Αιγύπτου. Από την πλευρά 
του Ισραήλ θεωρείται επιβεβλημένο 
μέτρο για να εμποδίσει τη Χαμάς 
να φέρνει όπλα στον παλαιστινιακό 
θύλακα ή να μεταφέρει ομήρους 
ή μαχητές της στην Αίγυπτο μέσω 
υπόγειων σηράγγων. Από την άλλη, 
το παλαιστινιακό ισλαμιστικό κίνημα 
απαιτεί την πλήρη απόσυρση των 
ισραηλινών στρατευμάτων από την 
περιοχή. 

Σε κάθε περίπτωση, όμως, οι εξε-
λίξεις με τους ομήρους δημιουργούν 
ολοένα και πιο ασφυκτική πίεση 
προς τoν Νετανιάχου.  Η κυβέρ-
νησή του ωστόσο είναι μαθημένη 
στις επικρίσεις και τις εκδηλώσεις 
διαμαρτυρίας. Πριν από τον πόλεμο, 
οι Ισραηλινοί διαμαρτύρονταν για 
μήνες για το σχέδιο της κυβέρνησης 
για σαρωτικές αλλαγές στο δικα-
στικό σύστημα. Τώρα, ο θάνατος 
των ομήρων εγείρει τις ανησυχίες 

ότι το Ισραήλ για άλλη μια φορά να 
βυθιστεί στο πολιτικό χάος από τις 
εσωτερικές συγκρούσεις εν μέσω 
του καταστροφικού πολέμου χωρίς 
ξεκάθαρο τέλος. 

Η απειλή που μπορεί να 
γυρίσει μπούμερανγκ

Από την άλλη, ειδικοί αναφέ-
ρουν ότι οι απειλές της Χαμάς, πως 
θα εκτελέσει περισσότερους ομή-
ρους εάν το Ισραήλ επιδιώξει να 
πραγματοποιήσει νέες διασώσεις,  
είναι δίκοπο μαχαίρι. Μπορεί η 
Οργάνωση να θέλει να αυξήσει 
την πίεση προς τον Ισραηλινό 
Πρωθυπουργό για να αποδεχθεί 
τους όρους της για κατάπαυση του 
πυρός, ωστόσο κινδυνεύει να στε-
ρήσει από τη διαπραγματευτική 
της ισχύ ίσως το πιο δυνατό χαρτί.

Οι απειλές αυτές έγιναν μετά 
την εκτέλεση των έξι Ισραηλινών 
ομήρων, τους οποίους η Χαμάς 
ισχυριζόταν για μέρες ότι σκότωσε 
το Ισραήλ με βομβαρδισμούς στη 
Γάζα. Την  περασμένη Δευτέρα, 
η οργάνωση επανήλθε, αποκαλύ-
πτοντας ότι τους είχε εκτελέσει και 
ότι θα σκότωνε και άλλους εάν το 
Ισραήλ χρησιμοποιούσε στρατι-
ωτική βία για να προσπαθήσει να 
τους απελευθερώσει. 

Αν και η Χαμάς χρησιμοποιεί 

τους ομήρους ως μοχλό πίεσης 
και η εκτέλεσή τους πυροδότησε 
σφοδρές διαμαρτυρίες από τους 
Ισραηλινούς, που θέλουν η κυ-
βέρνησή τους να συμφωνήσει σε 
κατάπαυση του πυρός και επιστροφή 
ομήρων, δημοσκοπήσεις δείχνουν 
ότι υπάρχουν πολλοί Ισραηλινοί που 
θεωρούν τις δολοφονίες αυτές ως 
ακόμα έναν λόγο για τον οποίο ο 
πόλεμος πρέπει να συνεχιστεί, μέχρι 
να καταστραφεί πλήρως η Χαμάς.

Επιπρόσθετα, όμως, το να έχει 
λιγότερους ζωντανούς Ισραηλινούς 
ομήρους, γίνεται πιο δύσκολο να 
κερδίσει την απελευθέρωση χιλιά-
δων Παλαιστινίων κρατουμένων 
που κρατούνται στις ισραηλινές 
φυλακές, μια αφορμή που χρησι-
μοποίησε ο σημερινός ηγέτης της 
Οργάνωσης για να δικαιολογήσει 
την επίθεση της 7ης Οκτωβρίου. Δεν 
πρέπει να παραβλέπεται, επίσης, 
ότι η απελευθέρωση Παλαιστινίων 
αιχμαλώτων είναι σημαντική για 
τη διατήρηση της νομιμότητας της 
Οργάνωσης μετά από 11 μήνες 
πολέμου, που είχε ως αποτέλεσμα 
να καταστραφεί το μεγαλύτερο 
μέρος της Γάζας και οι νεκροί να 
ξεπεράσουν τους 40.000. 

Μια βαθύτερη ανάλυση 
του ζητήματος των ομήρων

Ο αρθρογράφος των New York 
Times, Bret Stephens, αναζητά την 
αναγκαιότητα της διάσωσης των 
ομήρων στην εποχή του Αβρα-
άμ, ο οποίος έσωσε τον ανιψιό 
του, Λωτ,  από την αιχμαλωσία. 
Έκτοτε, η εβραϊκή παράδοση 
έδινε μεγάλη αξία στην απελευ-
θέρωση των αιχμαλώτων. Αυτή 
η αρχή μάλιστα λειτούργησε ως 
πυλώνας της εβραϊκής κοινοτικής 
συνοχής για χιλιετίες, προβλέπο-
ντας τη μη εγκατάλειψη αυτών που 
έχουν συλληφθεί, ακόμη και στην 
περίπτωση που ήταν ήδη νεκροί. 

Από την άλλη, αυτή η αρχή έχει 
αποδειχθεί ότι είναι η «αχίλλειος 
πτέρνα» των Ισραηλινών. Για πα-
ράδειγμα, το 2006, ένας Ισραηλι-
νός στρατιώτης συνελήφθη από τη 
Χαμάς και κρατήθηκε αιχμάλωτος 
στη Γάζα. Απελευθερώθηκε πέντε 
χρόνια αργότερα,  σε αντάλλαγμα με 
περισσότερους από 1.000 Παλαιστί-
νιους κρατουμένους. Η συμφωνία, η 

οποία εγκρίθηκε από τον Νετανιάχου, 
περιελάμβανε την απελευθέρωση 
του Σινουάρ, του εγκεφάλου της επί-
θεσης της 7ης Οκτωβρίου και νέου 
ηγέτη της Χαμάς. 

Αυτά τα δύο παραδείγματα αντι-
προσωπεύουν την αντιπαράθεση 
που υπάρχει στην κοινωνία του 
Ισραήλ σε σχέση με τη συμφω-
νία για την απελευθέρωση των 
ομήρων. Από τη μια δεκάδες χι-
λιάδες διαδηλωτές απαιτούν από 
τον Πρωθυπουργό να συναινέσει 
σε κατάπαυση του πυρός, ώστε 
να απελευθερωθούν περισσότεροι 
όμηροι. Το κόστος της αποδοχής 
της συμφωνίας όμως είναι η ικα-
νοποίηση ενός εκ των βασικών 
αιτημάτων της Χαμάς και συγκεκρι-
μένα της αποχώρησης του στρατού 
του Ισραήλ από τον διάδρομο της 
Φιλαδέλφειας. 

Από την άλλη, ο Νετανιάχου 
αρνείται, διαβεβαιώνοντας ότι οι 
ισραηλινές δυνάμεις δεν θα φύγουν. 
Σύμφωνα με τον αρθρογράφο, η 
άρνηση του Ισραηλινού Πρωθυ-
πουργού είναι δικαιολογημένη. Θε-
ωρεί ότι η διεξαγωγή ενός πολέμου 
μπορεί να δικαιολογηθεί είτε για 
λόγους επιβίωσης είτε για λόγους 
αποτροπής της επανάληψής του. 
Σε περίπτωση αποχώρησης από 
τον διάδρομο της Φιλαδέλφειας, 
υπάρχουν φόβοι ότι η Χαμάς θα 
μπορέσει να ανασυντάξει δυνάμεις 
και να συνεχίσει αυτόν τον πόλεμο. 

Παράλληλα, ο Bret Stephens 
εκτιμά ότι το επιχείρημα πολλών 
επικριτών του Νετανιάχου,  ότι θα 
μπορούσε ο στρατός να αποχωρή-
σει προσωρινά από τον διάδρομο 
στο πλαίσιο της συμφωνίας και να 
επιστρέψει εάν και εφόσον παρα-
στεί ανάγκη, είναι βασισμένο σε 
ψευδαισθήσεις, αφού θεωρεί ότι 
όταν το Ισραήλ εγκαταλείψει τη 
Γάζα, η διεθνής πίεση για να μην 
εισέλθει ξανά για οποιονδήποτε 
λόγο στον παλαιστινιακό θύλακα 
θα είναι αφόρητη. Παράλληλα, η 
Χαμάς θα διασφαλίσει ότι οποια-
δήποτε ισραηλινή προσπάθεια να 
ανακαταλάβει τον διάδρομο θα είναι 
όσο το δυνατόν πιο αιματηρή, τόσο 
για τους Ισραηλινούς όσο και για 
τους Παλαιστινίους, τους οποίους 
ο Σινουάρ αντιμετωπίζει ως αν-
θρώπινες ασπίδες. 

Γιατί ο Νετανιάχου αρνείται 
ν’ αποχωρήσει από τον 
διάδρομο της Φιλαδέλφειας
Εμφανίζεται ανυποχώρητος ως προς τις πρόνοιες της συμφωνίας εκεχειρίας, 
εμμένοντας σε έλεγχο από τις ένοπλες δυνάμεις του Ισραήλ, 
για όσο κρίνεται απαραίτητο, του λεγόμενου διαδρόμου της Φιλαδέλφειας

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 
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Με την ανάληψη της προε-
δρίας από τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη υπήρξε μια 

νέα κινητικότητα. Προλαμβάνω, 
όμως: Κινητικότητα από τον νέο 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και 
μεταξύ των ξένων, οι οποίοι επι-
θυμούν διακαώς να τελειώνει το 
Κυπριακό. Όχι από την Τουρκία. 
Η Τουρκία διατηρεί πάγιες, πλην, 
όμως,  κλιμακούμενες θέσεις. ∆εν 
συγκινείται από τον εκάστοτε κά-
τοχο του προεδρικού θώκου στην 
Κύπρο. Όχι μόνο αυτό αλλά από 
το Κραν Μοντανά και εντεύθεν 
έθεσε και ζητήματα καθεστωτικής 
εξίσωσης κατεχομένων και Κ∆. 

Αυτό το τελευταίο δεν είναι 
τυχαίο: Η Τουρκία το ζητά άμε-
σα και προκαταβολικά. Όχι στο 
πλαίσιο μιας λύσης. Αυτό γίνεται 
για ποικίλους λόγους: Για να δια-
πραγματευτούν πλήρως εξισωμέ-
να πλέον τα δύο κυπριακά κράτη 
μια λύση χωρίς να συζητούνται 
ζητήματα πλειοψηφίας - μειο-
ψηφίας. Για να μην μονοπωλεί η 
Κ∆ τη γεωγραφική επικράτεια 
της Κύπρου, αλλά να υπάρχει 
μια τουρκική αναγνωρισμένη, 
επιτέλους,  τουρκική οντότητα. 
Για να ξεχαστεί οριστικά πλέον 
το ζήτημα της εισβολής και της 
κατοχής μιας και θα υπερκεραστεί 
από τη νομιμότητα με την οποία 
θα περιβληθεί το ψευδοκράτος. 

Πάντως ένα πράγμα είναι σί-
γουρο. Η Τουρκία δεν ζητεί την 
καθεστωτική εξίσωση κατεχομέ-
νων - Κ∆ για να υπάρχουν ένα 
τουρκικό και ένα ελληνικό κράτος 
στην Κύπρο. Θα είναι μια απο-
τυχία -έστω και πρόσκαιρη- η 
ύπαρξη οιονεί ελληνοτουρκικού 
συνόρου στην Κύπρο. ∆ιότι αυτό 
που επιθυμεί η Τουρκία είναι είτε 
πλήρη ενσωμάτωση της Κύπρου 
είτε, κατ’ ελάχιστον, την ύπαρξη 
ενός υποτυπώδους κράτους, το 
οποίο να λειτουργεί υπό τουρκι-
κή κηδεμονία.

Μέσα σε αυτόν τον ορυμα-
γδό τουρκικών απαιτήσεων τι 
κάνουμε εμείς; Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας εκλιπαρεί για έναρξη 
διαπραγματεύσεων. Αποδέχθηκε 
να κινηθεί προκαταρκτικά στη λο-
γική των Μέτρων Οικοδόμησης 
Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ),  προσφέρο-
ντας νέα ανταλλάγματα προς την 
τουρκική πλευρά προκειμένου να 
δεήσει να προσέλθει σε διαπραγ-
μάτευση. Αυτά τα ελληνικά δώρα, 
όχι μόνο απέτυχαν να κερδίσουν 
τις εντυπώσεις, αλλά πέρασαν απα-
ρατήρητα. Το μόνο που πέτυχαν 
ήταν να εδραιώσουν την αρχή ότι η 
ελληνική πλευρά είναι ο δότης και 
η τουρκική ο λήπτης, προκειμένου 

να εξασφαλιστεί η εμπιστοσύνη 
της τουρκικής. Τελικά ποιος είναι 
ο θύτης; Μα, βέβαια, η ελληνική 
πλευρά, που καταδυνάστευε τους 
Τουρκοκυπρίους και υποχρέωσε 
την Τουρκία, παρά τη δεδηλωμένη 
ειρηνοφιλία της, να επέμβει το ’74 
και να αποκαταστήσει την ειρήνη. 
Η οποία Τουρκία, προκειμένου να 
σταματήσει την ελληνική επιβουλή, 
αναγκάστηκε να εκδιώξει όλα τα εν 
δυνάμει εχθρικά στοιχεία από τα 
κατεχόμενα… δηλαδή τον σύνολο 
ελληνικό πληθυσμό. 

Πέραν των ΜΟΕ, όμως, ο Πρό-
εδρος της ∆ημοκρατίας προέβη 
και σε επικίνδυνες ενέργειες ή 
και τοποθετήσεις. Αναζητεί, δη-
λώνει, όχι μια δίκαιη λύση, αλλά 
μια βιώσιμη λύση. Αλήθεια, πόσο 
ευφυές είναι διαπραγματευτικά να 
λες μετ’ επιτάσεως ότι εγκαταλεί-
πεις το έρεισμα του δικαίου, όταν 

το μόνο σου όπλο, που σε κρατά 
ακόμη ζωντανό, είναι ακριβώς το 
δίκαιό σου; 

Λέει ο Πρόεδρος ότι είναι μια 
ευκαιρία οι ήρεμες συνθήκες στα 
Ελληνοτουρκικά,  όπως και η πα-
ρουσία Ερντογάν στην προεδρία της 
Τουρκίας. Μα, αν υπάρχουν ήρεμες 
συνθήκες στα Ελληνοτουρκικά δεν 
είναι διότι η Τουρκία έχει μετριάσει 
τις, ούτως ή άλλως, απαράδεκτες 
απαιτήσεις της. Είναι διότι η ελ-
ληνική πλευρά κάνει πίσω κατά 
σύστημα. Ίδε επεισόδιο Κάσου. Σε 
συνάφεια, είναι πράγματι ευκαιρία 
ο Ερντογάν; Αυτός που έχει χάσει 
την εμπιστοσύνη των συμμάχων 
του; Αυτός που έχει μπει στη Λιβύη 

και έχει επιβάλει το τουρκολιβυκό 
σύμφωνο; Αυτός που έχει εισβά-
λει στη Συρία, επιτίθεται στο Ιράκ, 
κατακρεουργεί τους Κούρδους της 
επικράτειάς του, τη ∆ημοκρατία 
στη χώρα του και έχει βάλει και το 
δάκτυλό του στο Αζερμπαϊτζάν και 
στη σύγκρουση με την Αρμενία; 
Αυτός είναι η ευκαιρία; Θα πει 
ο Πρόεδρος ότι αυτό είναι άδικο, 
διότι αυτό που εννοεί είναι ότι ο 
Ερντογάν ως παντοδύναμος που 
είναι μπορεί να επιβάλει τη λύση. 
Και αυτό όμως αφελές, διότι αυτό 
που μετρά είναι η στοχοθεσία του 
Ερντογάν. ∆ιότι την όποια παντο-
δυναμία του θα την επιστρατεύσει 
για την εφαρμογή των στόχων του. 
Και η στόχευσή του δεν είναι άλλη 
από την πλήρη επικράτηση στην 
Κύπρο, στο Αιγαίο, στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο. ∆ιότι, όπως ο ίδιος 
ανέφερε πλειστάκις, τα σημερινά 

σύνορα της Τουρκίας αδικούν τα 
σύνορα της τουρκικής καρδιάς 
(είναι άκρως ενδιαφέρον πώς 
ωμός επεκτατισμός περιβάλλεται 
συναισθηματικό μανδύα). Με αυτόν 
τον Ερντογάν θα βρούμε λύση; Με 
τέτοιες στοχεύσεις, καλύτερα χίλιες 
φορές να μην ήταν παντοδύναμος. 

Είπε όμως και ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας ότι πρέπει να 
υπάρξει διαπραγμάτευση,  αν μη 
τι άλλο για να προστατεύσουμε το 
υπάρχον κεκτημένο των συνομι-
λιών. Ξέρει ο Πρόεδρος της ∆η-
μοκρατίας τι απεδέχθη μέχρι την 
αποχώρησή του ο τέως Πρόεδρος 
Νίκος Αναστασιάδης; Προφανώς 
θα ξέρει μιας και ήταν Υπουργός 
Εξωτερικών του προκατόχου του. 
Παρεμπιπτόντως, γιατί δεν δίνει 
τα έγγραφα της διαπραγμάτευσης 
στη δημοσιότητα μιας και μιλά για 
διαφάνεια; Είναι κάτι που πολλοί 
ορθώς ζήτησαν. ∆εν υπάρχει λο-
γική να γνωρίζουν οι Τούρκοι τις 
θέσεις μας σε διάφορα ζητήματα 
αλλά όχι ο λαός. Αλλά και τι έννοια 
μπορεί να έχει η οποιαδήποτε 
επαναδιαπραγμάτευση των 6 
σημείων Γκουτέρες (δεν έχω 
καταλάβει ακόμη αν έχει τέτοια 
πρόθεση ή όχι ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας) αν αποδέχεται ο 
Πρόεδρος το αμαρτωλό διαπραγ-
ματευτικό κεκτημένο που επισώ-
ρευσαν στον τόπο Χριστόφιας και 
Αναστασιάδης; ∆ηλαδή ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης αναζητά 
τρόπους προδέσμευσής μας επί 
όλων των συμφωνηθέντων Χρι-
στόφια, Αναστασιάδη; Και πώς θα 
γίνει αυτό; Μήπως με ενδιάμεση 
συμφωνία, που θα αιχμαλωτίζει 
τον λαό ακόμη περισσότερο στην 
προδιαγραφόμενη τερατώδη λύση; 

Με όλα τα πιο πάνω, πολλοί 
διερωτώνται ποιες είναι οι πραγ-
ματικές θέσεις Χριστοδουλίδη και 
περιμένουν να δουν... ∆ικαίως διε-
ρωτώνται. Το πρόβλημα βρίσκεται 
στο ‘‘περιμένουν να δουν’’. ∆ιότι 

αυτή η εντύπωση ακινησίας στο 
Κυπριακό είναι απατηλή. Όπως 
απατηλή ήταν η εντύπωση ακι-
νησίας πριν από την παρουσίαση 
του τότε Σχεδίου Ανάν. ∆ιότι όλες 
εκείνες οι αθόρυβες ελληνικές 
παραχωρήσεις, που γίνονταν εκ 
κρυπτώ αλλά και επί σκηνής, απο-
τέλεσαν το υλικό διαμόρφωσης 
του τελικού σχεδίου Ανάν. Και 
τώρα, όπως και τότε, γίνονται έντο-
νες συζητήσεις στο παρασκήνιο. 
Εξωθείται η ελληνική πλευρά να 
δώσει κάποια έστω στοιχεία κα-
θεστωτικής εξίσωσης, προκειμέ-
νου να προσέλθουν οι Τούρκοι σε 
διαπραγμάτευση. Και προσέξτε 
το σχιζοφρενικό της υπόθεσης: 
Συζητείται η απόδοση στοιχείων 
αναγνώρισης του ψευδοκράτους 
προκειμένου να αρχίσει διαπραγ-
μάτευση λύσης του Κυπριακού, 
που να αποτρέπει τη διχοτόμηση!! 
Αυτά είναι τα τρελά. Πιο τρελό 
όμως και όχι με την έννοια του 
αστείου, αλλά περισσότερο με την 
έννοια του παράφρονος, είναι η 
στάση των υποστηριζόντων ή και 
ανεχομένων τον κ. Χριστοδου-
λίδη. Όπως είναι οι ηγεσίες του 
∆ΗΚΟ και της Ε∆ΕΚ αλλά και 
των αξιωματούχων και βουλευ-
τών τους. Αντί ‘‘να περιμένουν να 
δουν’’,  έπρεπε να κινητοποιούν τον 
κόσμο τους, έπρεπε να απαιτούν 
εξηγήσεις, έπρεπε να απαιτούν 
δημοσιοποίηση των εγγράφων 
της διαπραγμάτευσης, έπρεπε να 
απαιτούν να μάθουν πού βασί-
ζεται η εκτίμηση του Προέδρου 
περί βελτίωσης ελληνοτουρκικών 
σχέσεων, τι εννοεί όταν λέει ο Πρό-
εδρος ότι ο μακροχρόνιος ήταν 
ένα λάθος. Έπρεπε, έπρεπε… Το 
ζήτημα είναι ότι οι απαιτήσεις των 
συνεργαζομένων με τον Πρόε-
δρο κομμάτων έχουν ήδη εξα-
ντληθεί αλλού. Σε τομείς άμεσης 
κομματικής χρησιμότητας (είναι 
αξιοθαύμαστο πόση κομψότητα 
επιτρέπει η ελληνική γλώσσα!). 

Κυπριακό: επιτόπιο τροχάδην

Πολλοί διερωτώνται ποιες είναι οι πραγ-
µατικές θέσεις Χριστοδουλίδη και περιµέ-

νουν να δουν... 

ΑΠΟΨΗ 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ 
ΚΟΛΟΚΑΣΙ∆ΗΣ

ΑΠΟΨΗ 
ΚΛΑΙΛΙΑ ΤΟΜΠΟΛΗ-
ΘΕΟ∆ΟΥΛΟΥ*

Ξεπούλημα εδώ, ξεπούλημα 
εκεί, ξεπούλημα πάρα πέρα! 
Φαίνεται ότι είναι της μόδας! 

Και όχι μόνο ρούχα και παπούτσια. 
Όλα πουλιούνται. Κατ’ ακρίβειαν, 
όλα ξεπουλιούνται. 

Το κακό άρχισε με το ξεπούλημα 
των Τραπεζών μας, που άρχισε προ 
καιρού και συνεχίζεται ακόμη με 
την Ελληνική Τράπεζα, που φημο-
λογείται ότι σύντομα θα αγορασθεί 
από την ελληνική EUROBANK και 
την Τράπεζα Κύπρου, που φημο-

λογείται ότι θα αγορασθεί κι αυτή 
από την ελληνική ALPHA BANK! 

Προηγουμένως, ξεπουλήσα-
με τη CYPRUS AIRWAYS και 
πτωχεύσαμε την EUROCYPRIA, 
αργότερα ξεπουλήσαμε τις υπερα-
γορές μας, εκτός, νομίζω, από την 
ALPHA MEGA και το METRO, 
και, έτι χειρότερον, προσφάτως 
ξεπουλήσαμε τα ιδιωτικά νοσο-
κομεία μας ΑΠΟΛΛΩΝΕΙΟΝ, 
ΑΡΕΤΑΙΕΙΟΝ και AMERICAN 
HEART σε ελληνικά «funds», πίσω 

από τα οποία πιθανόν να κρύβονται 
ξένα συμφέροντα. 

Χείριστον πάντων, ξεπουλούμε 
τη γη μας από τη μισή Κύπρο που 
μας έμεινε, σε ξένους, Λιβανέζους, 
Εβραίους και βάλε! Και το κερασά-
κι στην τούρτα (!) προηγουμένως 
ξεπουλούσαμε χρυσά διαβατήρια, 
δηλαδή την κυπριακή-ευρωπαϊκή 
υπηκοότητά μας! 

Ξένοι επενδυτές, σου λέει ο 
άλλος! Να μας ζήσουν. Αγορά-
ζουν αβέρτα γη όπου την βρουν. 

Κατεδαφίζουν τα σπίτια που αγο-
ράζουν, ξεριζώνουν τα δένδρα και 
τα λουλούδια από τους κήπους 
και στήνουν δίπλα μας τσιμεντένια 
μεγαθήρια για να τα ενοικιάζουν 
ως «Airbnb», που είναι η τελευταία 
μόδα. Και η Πολεοδομία μαζί με τα 
∆ημαρχεία τι κάνουν; Τους αφή-
νουν να καταστρέφουν τις όμορφες 
γειτονιές μας με τους κήπους που 
μοσχομύριζαν, τις πολύχρωμες 
πεταλούδες, που ομόρφαιναν τη 
ζωή μας, τα πουλάκια που μας ξυ-

πνούσαν με το κελάιδημά τους και 
που τώρα δεν βρίσκουν δένδρα 
να κουρνιάσουν. 

Πού θα πάει το κακό; Τι άλλο 
θα βρούμε για να ξεπουλήσουμε σ’ 
αυτόν τον ευλογημένο τόπο, που τον 
διαφύλαξαν και μας τον παρέδωσαν 
ολόκληρο οι πρόγονοί μας; Πότε 
θα βρεθούν ηγέτες να διαφυλάξουν 
όσα τουλάχιστον μας έμειναν για 
χάρη των επερχομένων γενεών; 

*∆ικηγόρος, πρώην 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

Ξεπουλήματα!

08.09.2024
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Η
Ακροδεξιά στην 
Ευρώπη καλπά-
ζει επικίνδυ-
να, ενώ, όπως 
όλα δείχνουν, 
σαρώνει στις 
εκλογικές ανα-

μετρήσεις. Ιταλία, Γαλλία, Αυστρία, 
Ολλανδία, Σουηδία, Ισπανία και 
τώρα στην ηττημένη του Β’ Παγκο-
σμίου Πολέμου Γερμανία. 

Για πρώτη φορά στην ιστορία 
της, η ακροδεξιά Εναλλακτική για τη 
Γερμανία (AfD) έγινε το ισχυρότερο 
κόμμα σε πολιτειακές εκλογές. Στο 
ανατολικό κρατίδιο της Θουριγγίας 
αναδείχθηκε το μεγαλύτερο κόμμα 
με περίπου 33% των ψήφων, ενώ 
στη Σαξονία ήρθε δεύτερη με πο-
σοστό περίπου 30%, ακριβώς πίσω 
από την κυβερνώσα κεντροδεξιά Χρι-
στιανοδημοκρατική Ένωση (CDU). 
Εντυπωσιακά καλό το αποτέλεσμα 
της Συμμαχίας Ζάρα Βάγκενκνεχτ 
(BSW), που έρχεται παντού στην τρίτη 
θέση με διψήφια ποσοστά (11,5 έως 
14,5%). Μεγάλη χαμένη της εκλογι-
κής αναμέτρησης είναι η (κατ’ όνομα) 
Αριστερά Ντερ Λίντεν. 

Προς πολιτική εξαφάνιση βα-
δίζουν οι συγκυβερνώντες στο 
Βερολίνο Φιλελεύθεροι.

Το αποτέλεσμα στη Θουριγγία 
αποτελεί το τέλος εποχής για τον 
μέχρι σήμερα πρωθυπουργό, Μπό-
ντο Ράμελο, που προέρχεται από 
τις τάξεις της Αριστεράς (Die Linke). 
Όσο υψηλά ποσοστά δημοφιλίας 
και αν κατέγραφε σταθερά τα τε-
λευταία χρόνια, δεν μπόρεσε να 
σώσει το διασπασμένο του κόμμα, 
που διανύει περίοδο βαθιάς κρί-
σης σε πανεθνική κλίμακα. Από το 
30% στις προηγούμενες εκλογές, 
το κόμμα έπεσε στο 11,7%.

Στη Σαξονία η κατάσταση είναι 
διαφορετική. Με υποστήριξη πε-
ρίπου 32%, οι Χριστιανοδημοκρά-
τες έχουν ένα μικρό προβάδισμα 
έναντι του 30,8% του AfD, ενώ η 
συμμαχία Sahra Wagenknecht 
έρχεται στην τρίτη θέση με 12%.

Εκτός Βουλής, για πρώτη φορά 
μετά την πτώση του Τείχους, βρέ-
θηκε η Αριστερά. Σύμφωνα με 
αναλυτές, το πολιτικό σκηνικό έχει 
ανατραπεί ριζικά στην ισχυρότερη 
οικονομία της Ευρώπης.

Η Αριστερά δεν τολμά 
να σηκώσει το γάντι

Η Αριστερά στη Δύση δυστυχώς 
παραπαίει και δεν τολμά να σηκώ-
σει το γάντι στην Ακροδεξιά, η οποία 
κρύβει τη νοσταλγία της για τον να-
ζισμό-φασισμό μέσα σ’ έναν άκρατο 
λαϊκισμό και σε ένα υστερικό παρα-
λήρημα εναντίον των μεταναστών. 

Η Αριστερά εμφανίζεται με 
φοβικά σύνδρομα, ενώ πλείστες 
φορές συνέπλευσε με τα κυβερ-
νώντα κόμματα (υποστήριξε τις 
κυρώσεις εναντίον της Ρωσίας) 

και δεν αντιτάχθηκε σθεναρά 
στη στρατιωτική και οικονομική 
βοήθεια που αποστέλλεται από 
τη Δύση για να υποστηρίξουν 
το φιλοναζιστικό καθεστώς της 
Ουκρανίας. 

Τα λάθη, οι συμβιβασμοί και η 
υπαναχώρηση από θέσεις αρχών 
οδηγούν την Αριστερά στο περιθώ-
ριο. Δεν αποτελεί πλέον πόλο έλξης 
για τη νεολαία. Η «δικαίωση που 
θα έλθει κάποτε» δεν ικανοποιεί 
τις μάζες των εργαζομένων, των 
οποίων το βιοτικό επίπεδο συρ-
ρικνώνεται συνεχώς, εξαιτίας του 
πληθωρισμού και της αφαίμαξης 
των κρατικών ταμείων για τη στήρι-
ξη ενός πολέμου κατά της Ρωσίας . 

Δεν υπάρχουν σήμερα φω-
τισμένοι ηγέτες της Αριστεράς 
του τύπου Ούγκο Τσάβες, για να 
οδηγήσουν τους λαούς τους σε 
νικηφόρες διεκδικήσεις.

Άγονται και φέρονται υπα-
κούοντας στις οδηγίες της ελίτ 
των Βρυξελλών.

 Όταν ο Μπρεχτ έλεγε πως «χρει-
άζεται θάρρος για να παραδεχτείς 
ότι οι καλοί έχασαν όχι επειδή ήταν 
καλοί, αλλά επειδή ήταν ανεπαρ-
κείς», προφανώς θα το εννοούσε για 
τους ανθρώπους της εποχής του. 
Σήμερα, όμως, ισχύει για τους ηγέτες 
της Αριστεράς σε πανευρωπαϊκό 
και παγκόσμιο επίπεδο. 

Ο Λένιν έλεγε ότι «δεν είναι 
απαραίτητο να προσδιορίζουμε 
κάποιον άνθρωπο ή κάποια κα-
τάσταση με βάση τα όσα ο ίδιος 
πιστεύει ή ισχυρίζεται ότι πιστεύει 
για τον εαυτό του».

Τα αριστερά κόμματα μπορεί να 
φέρουν την ταμπέλα της Αριστεράς 
αλλά πόρρω απέχουν από την ιδεο-
λογία του Μαρξισμού - Λενινισμού 

και της διεθνιστικής αλληλεγγύης. 
Έχουν ταυτιστεί με τα αστικά κόμμα-
τα που διαχειρίζονται τη διαιώνιση 
του καπιταλιστικού συστήματος και 
ενίοτε οι θέσεις του είναι βλαπτικές 
για τα εθνικά συμφέροντα.

Η περίπτωση του ΣΥΡΙΖΑ στην 
Ελλάδα είναι ενδεικτική πώς ένα 
αριστερό κόμμα μπορεί να δια-
λυθεί εις τα εξ ων συνετέθη. Το 
ΚΚΕ συγκρατεί τα ποσοστά του με 
αυξητική τάση, γιατί τηρεί στάση 
αρχών χωρίς συμβιβασμούς και 
προσθαφαιρέσεις κατά το δοκούν 
και για τα εθνικά θέματα. 

Στην Κύπρο το ΑΚΕΛ βρίσκεται 
επίσης σε πτωτική πορεία.

Η ηγετική ομάδα του ΑΚΕΛ 
εδώ και χρόνια δεν ελάμβανε υπ’ 
όψιν  τις διαφωνίες, τις ανησυχί-
ες στελεχών, μελών και οπαδών. 
Την είχε συνεπάρει η έπαρση, η 
αλαζονεία και άνοιξε διάπλατα τις 
πόρτες στον καιροσκοπισμό για να 
περάσει το κάθε καρυδιάς καρύδι, 
ο κάθε αμοραλιστής και φιλόδοξος 

που πόρρω απείχε από την ιδεο-
λογία και τις αρχές του κόμματος.

Η ηγεσία του ΑΚΕΛ ουδέποτε 
ασχολήθηκε σοβαρά με την καθο-
δική πορεία του κόμματος, η οποία 
ξεκίνησε από το 2006, δύο χρόνια 
μετά τον μεγάλο αναβρασμό που 
συνετάραξε το κόμμα εξαιτίας του 
διχασμού σε επίπεδο ηγεσίας και 
μελών για το σχέδιο Ανάν.

Ενώ στις εκλογές του 2001 το 
ΑΚΕΛ πήρε 34,71% σημειώνοντας 
αύξηση στα ποσοστά του +1,7% 
και παρέμεινε σταθερά πρώτο 
κόμμα , στις επόμενες εκλογές 
του 2006 ξεκινά η κατηφορική 
πορεία με ποσοστό 31,13% και 
μείωση της τάξης του -3,6%. Στις 
επόμενες εκλογικές αναμετρήσεις 

η πτώση είναι ραγδαία.
Στις βουλευτικές εκλογές του 

2021, πρώτος, με απώλειες, έκοψε 
το νήμα ο Δημοκρατικός Συναγερ-
μός, ο οποίος συγκέντρωσε ποσο-
στό 27,77% ή 99.329 ψήφους και 
είδε την εκλογική του δύναμη να 
μειώνεται κατά 2,9%. Το ΑΚΕΛ 
πήρε 22,34% ή 79,913 ψήφους 
και απώλειες της τάξης του 3,3%.

Στις ευρωεκλογές του 2024 το 
ΑΚΕΛ σημειώνει νέα πτώση με 21, 
5% και την απώλεια μίας έδρας 
(από τις δύο έδρες που κατείχε 
στην Ευρωβουλή).

Πτωτική πορεία 
Μετά από δεκαοκτώ χρόνια, το 

Die Linke ( Αριστερά) δεν εκπρο-
σωπείται πια στη γερμανική Βουλή. 

Αξίζει να υπενθυμίσουμε πως το 
Die Linke υποστήριξε τα μνημόνια 
της Τρόικας για την Κύπρο και την 
Ελλάδα, ενώ χλιαρή έως μηδενική 
ήταν η θέση της για το παράνομο 
κούρεμα του Eurogroup το 2013 
στην Κύπρο. Δικαιολογώντας τη 
στάση της κατηγορούσε την Κύ-
προ ως φορολογικό παράδεισο, 
λέγοντας ότι το πρόβλημα είναι 
δομικό, ενώ επέρριπτε ευθύνες 
στη Γερμανία και σε χώρες της Ε.Ε. 
για τον ανταγωνισμό καταθέσεων.

Το 2017, το Die Linke έχασε 
400.000 ψηφοφόρους προς το AfD, 
καταγράφοντας ποσοστό 9,2%. Το 
2021, όταν το Die Linke συγκέντρω-
σε μόνο το 4,8% των ψήφων, έχασε 
μόνο 90.000 ψηφοφόρους προς το 
AfD και πάνω από ένα εκατομμύριο 
προς τους Πράσινους και το SPD. 

Η Βάγκενκνεχτ το 1990 εθεωρεί-
το μια γραφική σταλινική κομμουνί-
στρια, ενώ σήμερα κατηγορείται ότι 
είναι ενεργούμενο του Κρεμλίνου, 
επειδή ζητάει τον τερματισμό της 
οικονομικής στήριξης της Ουκρα-
νίας, την άρση των κυρώσεων κατά 
της Μόσχας και την επανέναρξη 
των εισαγωγών ενέργειας από 
τη Ρωσία. Στη συνάντηση για το 
μεταναστατευτικό, που πραγματο-
ποιήθηκε [στις 7 Νοεμβρίου 2023] 
στο Βερολίνο, απευθυνόμενη στους 
εκπροσώπους των κρατιδίων και 
της ομοσπονδιακής κυβέρνησης 
που συμμετείχαν σ› αυτήν, τους 

επιτέθηκε από τα δεξιά: «Σήμερα 
το μήνυμα προς τον κόσμο πρέπει 
να είναι το εξής: Η Γερμανία είναι 
γεμάτη (από μετανάστες), η Γερμανία 
δεν έχει άλλο χώρο, η Γερμανία δεν 
είναι πλέον διατεθειμένη να είναι 
ο υπ’ αριθμόν 1 (μεταναστευτικός) 
προορισμός». 

Παράλληλα καταγγέλλει σταθερά 
το ΝΑΤΟ για την κατάσταση στην 
Ουκρανία. Η Βάγκενκνεχτ, με βάση 
τις μετρήσεις, έχει καταφέρει να 
αποσπάσει ψηφοφόρους τόσο από 
την ακροδεξιά όσο και απ’ όλα τα 
υπόλοιπα κόμματα. 

Ωστόσο ούτε η Βάγκενκνεχτ 
ερμηνεύει το μεταναστευτικό με τη 
διαλεκτική των αιτιών που το προ-
κάλεσαν. Δηλαδή ως απότοκο των 
ιμπεριαλιστικών πολέμων της Δύσης, 
που οδήγησαν χώρες της Αφρικής, 
της Μέσης Ανατολής και της Ασίας 
στη διάλυση και τον αφανισμό όπως 
Συρία, Ιράκ, Λιβύη, Αφγανιστάν κ.ά.

Τα βαριά βήματα του φασισμού 
δεν ήχησαν τώρα με την άνοδο της 
ακροδεξιάς στη Γερμανία. Τα γρα-
νάζια του φασισμού τα κινούν όλοι 
εκείνοι που σταθερά ακρωτηριάζουν 
τα κυριαρχικά δικαιώματα χωρών,  
ανεξάρτητα αν είναι μέλη ή όχι της Ε.Ε.

Ενώ κόπτονται για τον σεβασμό 
της κυριαρχίας χωρών, επιβάλλουν 
κυρώσεις εκεί όπου έχουν γεωπο-
λιτικά και οικονομικά συμφέροντα. 
Αφήνουν όμως ανενόχλητους τους 
ΝΑΤΟϊκούς συμμάχους τους, όπως 
την Τουρκία, που παραβιάζει το 
Διεθνές Δίκαιο. 

Η Πρόεδρος της κομισιόν, 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, πολλές 
φορές επισκέφθηκε τη μαριονέττα 
των ΗΠΑ, νυν Πρωθυπουργό και 
πρώην θεατρίνο Β. Ζελένσκι, για να 
του επιβεβαιώσει τη στήριξη της Ε.Ε. 
Την ίδια ώρα,  δισεκατομμύρια ευρώ 
και δολάρια ρέουν στην Ουκρανία 
για να συνεχιστεί ο πόλεμος, που 
ουσιαστικά η Δύση τον έχει προ-
καλέσει. Η Δύση με τη στάση της 
υπέρ της Ουκρανίας υποστηρίζει 
και τους φασίστες νεοναζί, που προ-
έβησαν σε φρικαλεότητες εναντίον 
των ρωσικής καταγωγής Ουκρανών 
από το 2014, όταν ανήλθαν στην 
εξουσία με το αμερικανοκίνητο 
πραξικόπημα. 

Θα βγει από τα αποδυτήρια;
Από τη στιγμή που η Αριστερά 

στην Ευρώπη βρίσκεται εδώ και 
χρόνια στα «αποδυτήρια» εξαιτίας 
των ασυγχώρητων συμβιβασμών 
της με το κεφάλαιο και τις αντιδρα-
στικές δυνάμεις, τα ακροδεξιά και 
φασιστικά κινήματα θα συνεχίσουν 
την ανοδική τους πορεία. 

Μόνο μια γνήσια αυθεντική 
Αριστερά μπορεί να ανακόψει την 
πορεία τους, εάν θυμηθεί από πού 
ξεκίνησε και προς τα πού οφείλει 
να βαδίσει. Φτάνει να τολμήσει να 
βγει από τα «αποδυτήρια».

Η Aκροδεξιά σαρώνει την Ευρώπη 
και η Αριστερά δεν σηκώνει το γάντι

Για πρώτη φορά στην ιστορία της, η 
ακροδεξιά Εναλλακτική για τη Γερμανία 

(AfD) έγινε το ισχυρότερο κόμμα σε πολι-
τειακές εκλογές 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ
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Το έχουμε γράψει αρκετές 
φορές ότι η τοκογλυφία 
υπήρξε ανέκαθεν φαινόμενο 

παγκόσμιο και διαχρονικό. Κύριο 
χαρακτηριστικό της η εκμετάλλευ-
ση ανθρώπου από άνθρωπο και 
είναι διακριβωμένο ότι, όπου η 
κοινωνική δικαιοσύνη και αλλη-
λεγγύη έλειπαν ή εφαρμόζονταν 
επιλεκτικά, εκεί ανθούσε και η 
τοκογλυφία.

Στους παλαιότερους καιρούς οι 
τοκογλύφοι έπαιζαν τον ρόλο των 
σημερινών τραπεζών, αλλά βέβαια με 
πολύ επαχθέστερους όρους. Σήμερα 
τα πράγματα έχουν αλλάξει προς το 
καλύτερο, χωρίς όμως και να εξαλει-
φθεί το φαινόμενο, που εξακολουθεί 
να υπάρχει και να εκμεταλλεύεται 
τις ανθρώπινες ανάγκες. 

Στην Κύπρο, με τον μικρό 
σχετικά πληθυσμό και την κακή 
οικονομία της και την ισχύουσα 
κοινωνική πολιτική της, θα περί-
μενε κανείς ότι το φαινόμενο της 
τοκογλυφίας και η κάθε λογής 
δραστηριότητα των τοκογλύφων 
θα είχαν εκλείψει, γιατί οι ανάγκες 
των ανθρώπων θα μπορούσαν να 
ικανοποιηθούν με νόμιμο και δί-
καιο τρόπο, στο πλαίσιο πάντοτε 
του κοινωνικού μας συστήματος 
και της κοινωνικής αλληλεγγύης. 
Όμως, αυτό δεν συμβαίνει πάντοτε. 

Τα τελευταία μάλιστα χρόνια φαί-
νεται ότι οι δραστηριότητες αυτές 
παίρνουν ανησυχητικές διαστάσεις. 
Οργανωμένα κυκλώματα ιδιωτών 
εκμεταλλεύονται επείγουσες ανά-
γκες συνανθρώπων τους και την 
αδυναμία τους να εξεύρουν έγκαιρα 
τα αναγκαία χρήματα μέσα από 
το ισχύον τραπεζικό σύστημα και 
προθυμοποιούνται να προσφέρουν 
ΤΙΣ ΚΑΛΕΣ ΤΟΥΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ. 
Με το αζημίωτο φυσικά. Οι όροι 
των δανείων αυτών είναι επαχθέ-
στατοι, υπερβολικά υψηλό επιτόκιο, 
δυσμενείς όροι αποπληρωμής, έτσι 
που τις περισσότερες φορές οι δα-
νειζόμενοι με τους όρους αυτούς 
χάνουν ό,τι έχουν και δεν έχουν και 
τελικά καταλήγουν στη  φυλακή, 
όπως στην περίπτωση γυναίκας 
γεωργού, που στην προσπάθειά 
της να εξασφαλίσει δάνειο για να 
καλύψει επείγουσες ανάγκες και 
υποχρεώσεις της σε αγροτικά χρέη 
αποτάθηκε σε τοκογλύφο, από τον 
οποίο εξασφάλισε τις 20.000 ευρώ 
σε δάνειο, το οποίο αδυνατούσε 
να ξεπληρώσει, με αποτέλεσμα 
να χάσει ακίνητη περιουσία αξίας 
400.000 ευρώ, όπως καταγγέλλει 
στη στήλη μας. 

Εκείνο που πρέπει να προβλη-
ματίσει την κοινωνία μας και την 
Πολιτεία είναι ότι πολλές φορές 

θύματα αυτών των αδίσταχτων εκ-
μεταλλευτών της ανθρώπινης δυ-
στυχίας είναι άνθρωποι που έχουν 
ανάγκη και, επειδή αδυνατούν να 
επιτύχουν την εξασφάλιση δανεί-
ων για να καλύψουν τις ανάγκες 
τους μέσα από το ισχύον τραπεζι-
κό σύστημα, καταφεύγουν στους 
«πονόψυχους» αυτούς ανθρώπους, 
για να προσθέσουν ακόμα ένα πρό-
βλημα στα τόσα άλλα που έχουν και 
προσπαθούν να λύσουν. Βέβαια ο 
νόμος απαγορεύει τέτοιου είδους 
και με τέτοιους όρους συναλλαγές, 
όμως η πραγματικότητα λέει ότι οι 
συναλλαγές αυτές υπάρχουν και 
θα εξακολουθήσουν να υπάρχουν 
όσο υπάρχουν άνθρωποι και αν-
θρώπινες ανάγκες. 

Είναι θέμα της Πολιτείας πόσο 
και σε ποιο βαθμό να ανεχθεί τις 
παράνομες αυτές συναλλαγές,  που 
υποβαθμίζουν το κοινωνικό μας 
σύστημα και θίγουν την ανθρώπινη 
αξιοπρέπεια. 

Για το θέμα αυτό η στήλη 
απευθύνθηκε σε γνωστό νομι-
κό, ο οποίος είχε εμπειρίες από 
τέτοιου είδους συναλλαγές και του 
ζητήθηκε να σχολιάσει τις νομικές 
πτυχές του θέματος. Απαντώντας 
στις ερωτήσεις μας, ανέφερε ότι 
τα τελευταία χρόνια όλο και πε-
ρισσότερα άτομα καταφεύγουν σε 

τοκογλύφους για την ικανοποίη-
ση ποικίλων αναγκών τους, αδια-
φορώντας για τα υψηλά επιτόκια 
που πολλές φορές φθάνουν μέχρι 
και το 60% και είναι γνωστό ότι η 
ισχύουσα νομοθεσία δεν επιτρέπει 
δανεισμό με επιτόκιο υψηλότερου 
του 9%. Συνεχίζοντας, επισήμανε 
περιπτώσεις που οι δανειζόμενοι 
με τον τρόπο αυτό καταστρέφονται 
οικονομικά παρασύροντας μαζί 
τους και τις οικογένειές τους. Πέ-
ραν όμως τούτο, μας τόνισε ότι το 
φαινόμενο της τοκογλυφίας έχει 
αφεθεί να αναπτυχθεί ελεύθερα και 
ανεξέλεγκτα και θα δημιουργήσει 
ένα παρατραπεζικό σύστημα δανει-
σμού με ανυπολόγιστες συνέπειες 
για την οικονομία του τόπου μας. 
Συνεχίζοντας, ανέφερε ακόμη ότι 
για το θέμα αυτό η Βουλή είχε ψηφί-
σει το 1960 σχετικό νόμο, ο οποίος, 
όμως, μέχρι σήμερα παραμένει ανε-
φάρμοστος γιατί δεν δημοσιεύτηκε 
στην εφημερίδα της κυβέρνησης. 
Ο νόμος αυτός, αν τίθετο σε ισχύ, 
θα ήλεγχε με τρόπο αποτελεσμα-
τικό τον δανεισμό χρημάτων από 
ιδιώτες και θα απέτρεπε σε πολύ 
μεγάλο βαθμό εκμετάλλευση των 
ανθρώπων από τους τοκογλύφους. 
Πιστεύω ότι είναι καιρός η Κυβέρ-
νηση να εξετάσει την περίπτωση 
ενεργοποίησης του νόμου, γιατί 

η εκκρεμότητα αυτή ευνοεί μόνο 
τους τοκογλύφους και διαιωνίζει 
το απαράδεκτο και απάνθρωπο 
αυτό φαινόμενο της τοκογλυφίας,  
που αποτελεί πραγματική μάστιγα 
για την κοινωνία μας. 

Υ.Γ.: Όταν οι δανειολήπτες 
απευθύνονται σε αυτούς που 
διαχειρίζονται τα προβληματικά 
δάνεια και ζητούν τη μείωση των 
οφειλών τους λόγω υπερχρεώσε-
ων των επιτοκίων (δάνεια από τις 
τέως Συνεργατικές), αυτοί απαντούν 
με ύφος Ρωμαίου Αυτοκράτορα 
ότι δεν υπάρχουν υπερχρεώσεις. 
Αν είσαι όμως κουμπάρος ή κου-
μπάρα με αυτούς τους Ρωμαίους 
Αυτοκράτορες,  τότε εντοπίζουν 
υπερχρεώσεις και γίνεται η δου-
λειά σου. Διερωτώμαι βάσει ποιων 
κριτηρίων διορίζονται αυτοί οι λει-
τουργοί που χρησιμοποιούν τέτοιες 
μεθόδους και εκβιασμούς για να 
εισπράξουν τις οφειλές των δανει-
οληπτών και φυσικά τις παχυλές 
τους προμήθειες. Τι λέει η Χρημα-
τοοικονομική Επίτροπος, η οποία 
λαμβάνει εκατοντάδες καταγγελίες; 
Ποιος θα σώσει, κα Επίτροπε, τις 
εκατοντάδες συμπατριωτών μας 
από τα αρπαχτικά, που, σύμφωνα 
με πληροφορίες, οδήγησαν στην 
αυτοκτονία κάποιους συμπατρι-
ώτες μας; 

Ο Νόμος του 1960, που είχε ψηφίσει
 η Βουλή περί τοκογλυφίας, παραμένει ανεφάρμοστος 
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Δεν ασχολείται κανείς με το πώς 
και ποιος έχει κάνει τις εγκλημα-
τικές συμφωνίες του Δημοσίου με 
ιδιώτες που καταδικάζουν ερήμην 
του τον Κύπριο φορολογούμενο 
πολίτη να πληρώνει για απαρά-
δεκτα σχέδια και όρους, που εξυ-
πηρετούν ειδικά συμφέροντα των 
ιδιωτών οι οποίοι συμμετέχουν 
και αναλαμβάνουν αυτά τα έργα 
και ίσως και πολύ πιθανό, κατά 
τη γνώμη μου, και αυτούς που τα 
δέχονται εκ μέρους του πολίτη που 
θυματοποιείται.

Μερικά μόνο 
παραδείγματα

Λιμάνι Λεμεσού: Όρος με τον 
οποίο το κράτος αναλαμβάνει να 
πληρώνει «αποζημίωση» πολλών 
εκατομμυρίων εάν κάποιο άλλο 
λιμάνι (αυτό της Λάρνακας) ξεπε-
ράσει κάποιο επίπεδο εσόδων! 
Ρίσκο, που, παρεμπιπτόντως, δεν 
έχει καμία σχέση με το έργο το 
ίδιο και ακόμη μπορεί να κριθεί 
παράνομο. Όμως, δεχόμενοι τέ-

τοιον όρο, ακόμη και εάν κριθεί ότι 
δεν πρέπει να ισχύει για λόγους 
ελεύθερης ανταγωνιστικότητας, η 
εταιρεία θεωρώ ότι θα μπορεί να 
απαιτήσει ανάλογο όρο εφόσον 
μπορεί να ισχυριστεί ότι δεν θα 
αναλάμβανε αυτό το έργο χωρίς 
την ανάληψη από το κράτος αυτού 
του ρίσκου. Παρόλα αυτά, μας λέει 
ο αρμόδιος Υπουργός ότι έχουμε 
αιτηθεί από την Επιτροπή Ανταγω-
νισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
να ακυρώσει αυτόν τον όρο. Ούτε 
καν διανοούνται ότι η εταιρεία, 
ανεξάρτητα από την ακύρωση 
του όρου, θα δικαιούται και θα 
απαιτήσει ανάλογη αποζημίωση! 
Διότι απλά και νομικά ορθά, κατά 
την άποψή μου, θα ισχυριστεί ότι 
χωρίς τέτοιο ή ανάλογο όρο δεν 
θα αναλάμβανε το έργο.

Αερολιμένες Λάρνακας και 
Πάφου: Όρος ότι, για όσα χρόνια 
λειτουργεί το αεροδρόμιο της Τύ-
μπου, το κράτος θα αποζημιώνει 
την ανάδοχο εταιρεία με πολλά 
εκατομμύρια!

Υπάρχουν πληθώρα τέτοιες 
συμφωνίες Δημοσίου με ιδιώ-
τες που απλώς γραφειοκράτες 
και πολιτικοί καταδικάζουν τον 
φορολογούμενο πολίτη, το σύνηθες 
θύμα τους και στην απουσία του. 
Μερικοί από αυτούς που κάνουν 
αυτές τις απαράδεκτες και εγκλη-
ματικές συμφωνίες του Δημοσίου 
με ιδιώτες τούς βρίσκουμε μετά 
παρέλευση κάποιου χρόνου σε 
θέσεις και συμβούλια εταιρειών 
που έχουν εξυπηρετήσει.

Ανεπίδεκτοι μαθήσεως
Και αντί να κοιτάξουν το πρόβλη-

μα στα μάτια και να αναζητήσουν 
λύσεις (όπως η δημιουργία ενός 
ανεξάρτητου οργανισμού για να 
μελετά την οικονομική βιωσιμό-
τητα και τα ρίσκα των έργων όπου 
εμπλέκεται το Δημόσιο), παρου-
σιάζονται στα ΜΜΕ με δηλώσεις 
όπως «θα ήταν χειρότερα αν δεν 
γινόταν το έργο...» ή «το έργο πρέπει 
να γίνει σε όποιο κόστος γιατί είναι 
εθνική ανάγκη» ή «δεν χρειάζεται 

να είναι οικονομικά βιώσιμο γιατί 
το κάνουμε για λόγους ισόρροπης 
ανάπτυξης - Πρόεδρος Αναστασιά-
δης για τον δρόμο Πάφου - Πόλης». 
Αγνοώντας, φυσικά, ότι αν ένα έργο 
δεν είναι οικονομικά βιώσιμο, τότε 
ΔΕΝ είναι ανάπτυξη και απλώς 
κάνει τον κόσμο φτωχότερο.

Είναι τραγικό ότι δεν μαθαίνουμε 
από τα λάθη μας. Δεν γίνονται αυτά 
τα μέγα-έργα διαλέγοντας μεταξύ 
κακού και χειρότερου. Δεν είναι 
καθόλου τυχαίο ότι σε αρκετές 
χώρες στην Ευρώπη τέτοια έργα 
μελετώνται σε βάθος και αξιολο-
γούνται από ανεξάρτητη Αρχή. Δεν 
δεσμεύουν το Δημόσιο βάσει του 
τι γουστάρει ή «φαίνεται ορθό» 
στον έναν ή τον άλλον πολιτικό 
ή γραφειοκράτη. Όλα τα έργα του 
Δημοσίου πρέπει να αξιολογούνται, 
να είναι οικονομικά βιώσιμα και 
τα ρίσκα να επιμετρώνται. Χωρίς 
αυτές τις προϋποθέσεις, όπως είπε 
και ο γάτος Cheshire της Αλίκης 
των Θαυμάτων …»άμα δεν ξέ-
ρεις πού πας, όλοι οι δρόμοι σε 

οδηγούν στον προορισμό σου». 
Υπενθυμίζω ότι είχαμε τέτοιον 
οργανισμό στην τότε Κυπριακή 
Τράπεζα Αναπτύξεως, που ήταν 
εξειδικευμένη σε αυτά αλλά κά-
ποιοι «πολιτικάντηδες», κατά την 
ταπεινή μου γνώμη, φρόντισαν να 
την ιδιωτικοποιήσουν και να την 
εξαφανίσουν από το προσκήνιο για 
να μπορούν να κάνουν «τα δικά 
τους» ανενόχλητοι.

Το πρόβλημα είναι πολύ πιο 
βαθύ και αρχίζει πολύ νωρίτερα 
από τη διαδικασία ανάθεσης του 
έργου στον ιδιωτικό τομέα, όπου 
τώρα επικεντρώνεται σχεδόν 
αποκλειστικά όποια κριτική για 
τα μέγα-έργα του δημοσίου τομέα. 

*Oικονομολόγος, με ειδίκευση στην 
οικονομική ανάπτυξη και τη χρηματο-
δότηση έργων. Είναι πρώην ανώτερος 

διευθυντής στην Κυπριακή Τράπεζα 
Αναπτύξεως και έχει διατελέσει 

τακτικός επισκέπτης λέκτορας στα 
πανεπιστήμια Harvard και Queen’s. 

Author page: http://ssrn.com/
author=262460.

Μάτια διάπλατα κλειστά!
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Το MyPetrolina app συνεχίζει 
να επιβραβεύει τις συναλλαγές  
των πελατών του και, σε συνεργα-
σία με τις Υπεραγορές Αλφαμέγα, 
οι χρήστες έχουν την ευκαιρία να 
διεκδικήσουν δωροκουπόνι αξίας 
€50, για αγορές στις Υπεραγορές 
Αλφαμέγα. Χρησιμοποίησε λοιπόν 
το MyPetrolina app σε καύσιμα κί-
νησης στα πρατήρια Petrolina, Agip, 
και Eni και διεκδίκησε ένα από τα 
δωροκουπόνια που θα προσφέρονται 
κάθε βδομάδα σε 30 νικητές, για όλο 
τον Σεπτέμβριο. Με κάθε συναλ-
λαγή αξίας €10, η εφαρμογή σού 
προσφέρει και μία συμμετοχή. Με 
την εφαρμογή μπορείς να μαζεύεις 
βαθμούς και να τους εξαργυρώνεις 
με επώνυμα προϊόντα, να επωφε-
λείσαι  τις αποκλειστικές προσφορές 

και να βρίσκεις πληροφορίες για 
το πλησιέστερο πρατήριο Petrolina, 
Agip και Eni. Το MyPetrolina app 
μπορείς να το κατεβάσεις από το App 

store ή Google Play και να κάνεις 
εγγραφή ως μέλος δωρεάν. Ισχύ-
ουν όροι και προϋποθέσεις www.
petrolina.com.cy 

Η Μαρίνα Αγίας Νάπας θα είναι ο Naming Sponsor του Διεθνούς 
Φεστιβάλ Θαλάσσιου Τουρισμού 2024 (ISTF), που θα πραγμα-
τοποιηθεί από τις 25 μέχρι τις 28 Οκτωβρίου 2024 στη Μαρίνα 
Μανδρακίου, στη Ρόδο, συγκεντρώνοντας ηγέτες και επαγγελματίες 
του θαλάσσιου τουρισμού της χώρας. Η Μαρίνα Αγίας Νάπας, γνω-
στή για τις υψηλού επιπέδου υπηρεσίες και υποδομές της, ενώνει 
τις δυνάμεις της με το ISTF 2024, ενισχύοντας τη δυναμική και το 
κύρος του θεσμού. Η συνεργασία αυτή αποδεικνύει τη δέσμευση 
της Μαρίνας Αγίας Νάπας στη βιώσιμη ανάπτυξη του θαλάσσιου 
τουρισμού και την ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ των φορέων 
του κλάδου. Το ISTF 2024 αναμένεται ν’αποτελέσει ένα κορυφαίο 
γεγονός για τον θαλάσσιο τουρισμό, προσφέροντας μια μοναδική 
πλατφόρμα δικτύωσης, ανταλλαγής ιδεών και παρουσίασης καινο-
τόμων προϊόντων και υπηρεσιών. Η συμβολή της Μαρίνας Αγίας 
Νάπας ως Χορηγού Ονοματοδοσίας θα ενισχύσει τη συνολική 
εμπειρία των συμμετεχόντων και θα παίξει καθοριστικό ρόλο στην 
επιτυχημένη διοργάνωση του φεστιβάλ.

Άλλη μια επιτυχία καταγράφει στο ενεργητικό του το Ινστιτούτο 
Κύπρου (ΙΚυ), το οποίο έλαβε πιστοποίηση ISO 45001:2018 
Αριστείας στην Υγεία και την Ασφάλεια από την TÜV NORD, 
έναν κορυφαίο διεθνή οργανισμό πιστοποιήσεων ασφάλειας 
και ποιότητας. Αυτή η σημαντική αναγνώριση υπογραμμίζει τη 
δέσμευση του Ινστιτούτου Κύπρου στη διατήρηση των υψηλότε-
ρων προτύπων επαγγελματικής υγείας και ασφάλειας, σε όλες τις 
δραστηριότητες των εργαζομένων του, διασφαλίζοντας, παράλληλα, 
την ασφάλεια και ευημερία του προσωπικού, των φοιτητών, των 
ερευνητών και των επισκεπτών του. Η απόκτηση της πιστοποί-
ησης ISO 45001:2018 περιελάμβανε αυστηρή αξιολόγηση και 
συνεχή βελτίωση των πολιτικών, διαδικασιών και πρακτικών του 
ΙΚυ στον τομέα της υγείας και ασφάλειας, και η πιστοποίηση επι-
βεβαιώνει ότι το Ινστιτούτο Κύπρου έχει εφαρμόσει ένα ισχυρό 
και αποτελεσματικό πλάνο Υγείας και Ασφάλειας, που πληροί τις 
αυστηρές απαιτήσεις του προτύπου. Παράλληλα, το Ινστιτούτο 
Κύπρου εργάζεται ενεργά για την απόκτηση της πιστοποίησης 
ISO 14001:2015, του διεθνούς προτύπου για τα συστήματα πε-
ριβαλλοντικής διαχείρισης. Το επόμενο βήμα αντικατοπτρίζει την 
αφοσίωση του ΙΚυ, όχι μόνο στη διασφάλιση της υγείας και της 
ασφάλειας των ανθρώπων του, αλλά και στην ελαχιστοποίηση του 
περιβαλλοντικού αποτυπώματος και την προώθηση βιώσιμων 
πρακτικών σε όλες του τις δραστηριότητες.

Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγρο-
τικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) υπέγρα-
ψε την Τρίτη, 27 Αυγούστου 2024, 
σύμφωνο συνεργασίας με το Κέντρο 
Αριστείας ΕΡΑΤΟΣΘΕΝΗΣ (ECoE) 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου. Το Σύμφωνο Συνεργασίας 
συνυπογράφηκε από τον Επίτροπο 
του ΚΟΑΠ, Ανδρέα Κυπριανού και 
τον Διευθύνοντα Σύμβουλο του Κέ-
ντρου Αριστείας ΕΡΑΤΟΣΘΕΝΗΣ 
(ECoE),  Δρα Διόφαντο Γλ. Χατζη-
μιτσή. Το Σύμφωνο Συνεργασίας 
προβλέπει συνεργασία σε όλους 
τους τομείς των δραστηριοτήτων των 
δυο Οργανισμών. Τόσο ο Επίτροπος 
του ΚΟΑΠ όσο και ο Διευθύνων 
Σύμβουλος του Κέντρου Αριστείας 
ΕΡΑΤΟΣΘΕΝΗΣ εκτιμούν ότι η 
υλοποίηση της συνεργασίας θα 

αποφέρει αμοιβαίο όφελος και στις 
δύο πλευρές αλλά και των γεωργών 
της Κύπρου στην ολότητά τους. Το 
μνημόνιο συνεργασίας καθορίζει 
όρους για τη συνεργασία και την 
αμοιβαία ανταλλαγή τεχνογνωσί-
ας και εμπειρίας στα αντικείμενα 

αρμοδιότητας των δυο Μερών και 
ιδιαιτέρως αυτών που σχετίζονται 
με την Κοινή Αγροτική Πολιτική 
(ΚΑΠ) και την από κοινού ανάληψη 
πρωτοβουλιών και ενεργειών εντός 
του πλαισίου των αρμοδιοτήτων 
τους. 

Το Nicosia Mall ανακοινώνει 
ότι το θερινό σινεμά στον χώρο 
Plaza παίρνει παράταση, λόγω της 
πολύ μεγάλης επισκεψιμότητας, 
και συνεχίζει τις προβολές κάτω 
από τ’ αστέρια μέχρι και την Κυ-
ριακή, 6 Οκτωβρίου. Με τα καλύ-
τερα συστήματα ήχου και εικόνας 
χάρη στο Dolby Atmos και την 
τεχνολογία ButtKicker, που κάνει 
την εμπειρία ακόμα πιο ζωντανή, 
ο Σεπτέμβριος αναμένεται να εί-
ναι συναρπαστικός, αφού σειρά 
παίρνουν τα blockbusters It Ends 
With Us, Beetlejuice, Transformers 
One, Joker - Folie À Deux και 10 
Lives. Τα Rio Premier Cinemas 
καταγράφουν φέτος ρεκόρ εισιτη-
ρίων και βρίσκονται πλέον σταθερά 
στην πρώτη θέση παγκυπρίως, με 
καθημερινές προβολές και όλες τις 
μεγάλες ταινίες. Το Nicosia Mall 
και τα Rio Premier Cinemas ευ-
χαριστούν θερμά τους χορηγούς 

Τράπεζα Κύπρου Σχέδιο Ανταμοι-
βή και Ride Now, τους υποστη-
ρικτές ΙΚΕΑ και Scaffolding και 
τον Χορηγό Επικοινωνίας Ράδιο 
Πρώτο. Για το καθημερινό πρό-
γραμμα προβολών στα Rio Premier 
Cinemas ενημερωθείτε στο https://

www.riopremiercinemas.com.
cy και https://www.facebook.
com/riopremiercinemas. Εισι-
τήρια online στο https://www.
riopremiercinemas.com.cy και 
στα ταμεία των Rio Cinemas στο 
Nicosia Mall.

Η Μαρίνα Αγίας Νάπας 
ονοματοδοτεί το Διεθνές Φεστι-
βάλ Θαλάσσιου Τουρισμού 2024

Ινστιτούτο Κύπρου: Πιστοποί-
ηση ISO 45001: 2018 για Αρι-
στεία στην Υγεία και Ασφάλεια

Παράταση για το θερινό σινεμά στο Nicosia Mall 

To MyPetrolina app σε «πάει» στις Υπεραγορές Αλφαμέγα

Σύμφωνο Συνεργασίας μεταξύ του ΚΟΑΠ 
και του Κέντρου Αριστείας ΕΡΑΤΟΣΘΕΝΗΣ (ECoE) 
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 Για πενήντα ολόκληρα χρόνια οι 
πρόσφυγες Περιστερωνοπηγιώτες 
βρίσκονται μακριά από την αγαπημέ-
νη γη τους. Αλλά για τεσσαρακοστή 
δεύτερη χρονιά φέτος θα έχουν την 
ευκαιρία να ανταμώσουν ξανά στο 
χωριό Κοφίνου τη Δευτέρα,16 Σε-
πτεμβρίου 2024 και ώρα 6:00 μ.μ., 
όπου θα γίνει ο μεγάλος εσπερινός 
του πολιούχου Αγίου της κοινότητας 
Αγίου Αναστασίου στον ιερό ναό 
Αγίου Μοδέστου, χοροστατούντος του 
Μητροπολίτη Τριμυθούντος, Βαρ-
νάβα. Στον εσπερινό θα εκτεθούν για 
προσκύνηση πιστόν αντίγραφο της 
θαυματουργής εικόνας του Αγίου 
Αναστασίου, καθώς και τα ξύλινα 
εργαλεία της υφαντικής του Αγίου, τα 
οποία σώθηκαν από τον συλημένο 
τάφο του. Στο προαύλιο της εκκλησίας 
θα στηθούν και πάλι οι πραμάτειες 
και θα ξαναζωντανέψει εκείνο το με-
γάλο πανηγύρι που γινόταν τέτοια 
μέρα. Αναμένεται,  όπως άλλωστε 

γίνεται κάθε χρόνο, ότι όλοι οι Πε-
ριστερωνοπηγιώτες και όσοι έχουν 
δεσμούς με την Περιστερωνοπηγή  
θα βρεθούν μαζί και θα σμίξουν τον 
πόθο και την ελπίδα τους αλλά και 
τη σκέψη τους στο χωριό τους. Η 
συνεστίαση, που θα ακολουθήσει 
το βράδυ, θα είναι μια ευκαιρία για 
να σμίξουν ξανά όλοι οι κάτοικοι σε 
ώρες Μνήμης και Θύμησης για την 
αλύτρωτη πατρίδα μας. Τις εκδη-
λώσεις θα τιμήσει και θα απευθύνει 
χαιρετισμό ο Γενικός Διευθυντής του 
Υπουργείου Εξωτερικών, Ανδρέας 
Κακουρής. Εισιτήρια θα πωλούνται 
στον χώρο της εκδήλωσης προς €15 
μαζί με φαγητό και ποτό.

Ολοκληρώθηκε η πιλοτική λει-
τουργία του συστήματος συντονισμού 
ΥΠΕΡΙΩΝ του Σώματος Εθελοντών 
του SupportCY της Τράπεζας Κύ-
πρου και από την 1η Σεπτεμβρίου 
έχει τεθεί σε πλήρη λειτουργία. Στόχος 
του συστήματος είναι ο συντονισμός 
των δυνάμεων του Σώματος Εθελο-
ντών του SupportCY για καλύτερη 
και πιο αποτελεσματική υποστήριξη 
των αρμόδιων κρατικών φορέων και 
υπηρεσιών στην πρόληψη, αντιμε-
τώπιση και αποκατάσταση φυσικών 
καταστροφών, κρίσεων και άλλων 
εκτάκτων αναγκών. Το σύστημα ΥΠΕ-
ΡΙΩΝ στην πλήρη λειτουργία του θα 
περιλαμβάνει: Γεωοεντοπισμό όλων 
των οχημάτων, Γεωοεντοπισμό των 
εθελοντών/τριών (πεζοπόρες ομά-
δες), Αμφίδρομη επικοινωνία με τους 
οδηγούς, Αμφίδρομη επικοινωνία με 
εθελοντές/τριες, Αποστολή οδηγιών 
και σχεδιασμού δράσης (σημεία υδρο-
ληψίας, οδηγίες ανταπόκρισης κ.ά.), 
Ενημέρωση Συντονιστικού Κέντρου 
του SupportCY για τη στάθμη του 
νερού στα πυροσβεστικά οχήματα, 
Επικοινωνία Έκτακτης Ανάγκης. 
Ελέγχεται κεντρικά από τη Βάση 

Ετοιμότητας Λευκωσίας, ενώ εάν 
και εφόσον κριθεί αναγκαίο, η ομά-
δα που το διαχειρίζεται, λειτουργεί 
προωθημένο κέντρο συντονισμού 
κοντά στην περιοχή του συμβάντος. 
Το σύστημα ΥΠΕΡΙΩΝ δημιουρ-
γήθηκε αποκλειστικά για το Σώμα 
Εθελοντών του SupportCY από την 
Frotcom Cyprus, μέσω του ευφυ-
ούς συστήματος διαχείρισης στόλων 
οχημάτων, Frotcom, στο πλαίσιο της 
συμμετοχής της εταιρείας στο Δί-
κτυο SupportCY. Παράλληλα, στο 
πλαίσιο της ευρύτερης πολιτικής 
του SupportCY για χρήση εξοπλι-
σμών φιλικών προς το περιβάλλον 
λειτουργεί και το προωθημένο κέ-
ντρο συντονισμού του συστήματος 
ΥΠΕΡΙΩΝ. Πιο συγκεκριμένα, η 
εταιρεία BIONIC Electronics, μέ-
λος του Δικτύου SupportCY από 
τις πρώτες μέρες δημιουργίας του, 
το 2020, παραχώρησε στο Σώμα 
Εθελοντών έναν κινητό σταθμό πα-
ραγωγής ενέργειας, που λειτουργεί 
με φωτοβολταϊκά συστήματα, για τη 
συνεχή τροφοδοσία των αναγκών του 
ηλεκτρικού ρεύματος για λειτουργία 
του εξοπλισμού. 

Οι Περιστερωνοπηγιώτες 
ξανασμίγουν

Σε πλήρη εφαρμογή το σύστημα 
ΥΠΕΡΙΩΝ του Σώματος Εθελοντών 
του SupportCY της Τράπεζας Κύπρου

«Λεμέσια 2024 Powered 
by BRO BrainRocket»

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Τρακκούδη - Κυπριανού Μαρία, 
Αντρέα Αβρααμίδη 88Β, δρόμος 
Αρεταίειου, απέναντι από το 
ζαχαροπλαστείο BIANCO, πλη-
σίον φώτων Κώστα Θεοδώρου, 
Στρόβολος, τηλ.: 22490360, 
22514821.
Χαραλαμπίδης Γιώργος, Αγίου 
Ελευθερίου 64Β, Αρχάγγελος, 
πάροδος απέναντι από το 
γήπεδο του ΑΠΟΕΛ, Στρόβολος, 
τηλ.: 22371177, 22353584.
Τσαγγάρη Χριστίνα, Νίκου 
Κρανιδιώτη 7Ε, δίπλα από 
Υπεραγορά Αλφαμέγα Έγκωμης, 
τηλ.: 22480405, 22516861.
Μήτση Μάγδα, Πινδάρου 18, 
έναντι οικήματος ΔΗΣΥ, τηλ.: 
22750672, 22438434.
Ακριτίδης Μιχαήλ, Λεωφ. 
Τζον Κένεντι 70Α, δίπλα από 
ACS Courier και απέναντι από 
LIDL Παλουριώτισσας, τηλ.: 
22316123.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Γεωργίου Στανισλάβα, Σπύρου 
Κυπριανού 11, Ακαδημίας 
Complex, κατ. 13-14, δίπλα 
από Carrefour Columbia και 
δίπλα από PRIMETEL και MTN, 

Γερμασόγεια, τηλ.: 25250888, 
99645595.
Θρασυβούλου Άννα, Λεωφόρος 
Πάφου 29A, πλησίον φώτων 
Ομονοίας, απέναντι από «Γύρος 
ο Σαλονικιός», τηλ.: 25572303, 
25578584.
Παπαχριστοδούλου Αναστασία, 
Γκρόπιους & Βασ. Κων/νου Α’ 
56, έναντι Τσιρείου Δημοτικού, 
τηλ.: 25338363, 25346494.
Παστελλάς Κώστας, Γλάδστωνος 
88, έναντι Ελληνικής Τράπεζας, 
τηλ.: 25344040, 25727221.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Τσαγγάρη Νικόλας, Γεωργίου 
Σεφέρη 2, Λιβάδια, απέναντι 
από Super Discount Store, 
Αραδίππου, τηλ.: 24644490.
Σεβέρης Μάριος, Παύλου Βαλ-
δασερίδη 8, πλησίον Σκλαβενί-
τη, τηλ.: 24639410, 24662497.

ΠΑΦΟΣ
Τοουλιά Κυριακή-Κωνστα-
ντίνα, Αρχ. Μακαρίου Γ 107, 
έναντι Esso Χλώρακας, τηλ.: 
26935300, 96409630.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Κελεπενιώτου Μιράντα, 
Ελευθερίας 71, Δερύνεια, τηλ.: 
23821380, 96690258.

Γενική Συνέλευση
Η ΚΥΣΟΑ συγκαλεί Εκλογι-

κή Γενική Συνέλευση των μελών 
της το Σάββατο, 28 Σεπτεμβρίου 
2024 και ώρα 10:00 -14:00, στο 
ξενοδοχείο Hilton Nicosia (οδός 
Αχαιών 1, 2413 Λευκωσία), 
σύμφωνα με τις διατάξεις του 
εδαφίου α) του άρθρου 19 του 
Καταστατικού της. Καλούνται οι 
Οργανώσεις μέλη να αποστεί-
λουν άμεσα τους εκπροσώπους 
τους, όπως ορίζεται στο Καταστα-
τικό της Συνομοσπονδίας, για 
να πάρουν μέρος στις εργασί-
ες της Εκλογικής Γενικής τους 
Συνέλευσης. Την έναρξη των 
εργασιών της Εκλογικής Γενικής 
Συνέλευσης προσκλήθηκε να 
κηρύξει ο Πρόεδρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, Νίκος 
Χριστοδουλίδης.

Υποτροφίες
Το ίδρυμα Ανδρέα Παπα-

κώστα  προτίθεται να παραχω-
ρήσει για το ακαδημαϊκό έτος 
2024-25, αριθμό υποτροφιών, 
σε αποφοίτους   Σχολών Μέσης 
Παιδείας, για σπουδές στο Πανε-
πιστήμιο Κύπρου ή στα Κρατικά  
Πανεπιστήμια της Ελλάδας. Οι 
αιτητές πρέπει να προέρχονται 
από οικογένεια με χαμηλά εισο-
δήματα  και να κατέχουν απολυ-
τήριο Σχολής Μέσης Παιδείας 
με γενικό βαθμό 18,5 και άνω  
(άριστα). Οι άρρενες πρέπει να 
έχουν συμπληρώσει τις στρα-
τιωτικές τους υποχρεώσεις. Οι 
ενδιαφερόμενοι μπορούν να πα-
ραλάβουν έντυπα αιτήσεων από 
τα γραφεία του ιδρύματος, οδός 
Ραχτιβάν 13, 1020 Λευκωσία  
(παρά το Γυμνάσιο και Λύκειο 
Παλουριώτισσας), κατόπιν τη-
λεφωνικής επικοινωνίας στο 
τηλ.99470330. Οι αιτήσεις θα 
πρέπει να φθάσουν στα γραφεία 
του Ιδρύματος ή τουλάχιστον 
να φέρουν σφραγίδα  του τα-
χυδρομείου, το αργότερο μέχρι 
την 30ή Σεπτεμβρίου 2024.

Εκδρομές 
Το Ινστιτούτο Ελληνικού Πο-

λιτισμού, ΙΕΠ, διοργανώνει τις πιο 
κάτω εκδρομές και καλεί τους 
ενδιαφερόμενους να δηλώσουν 
συμμετοχή στο 22775639 Skylab 
Travels skylab1@cytanet.com.
cy ή στο 99373000 (Iνστιτούτο). 
4-10/10 Αλπική Πίνδος – Λίμνη 
Πλαστήρα – Μετέωρα με διαμονή 
στο επιβλητικό Kazarma Lake 
Resort & Spa με ημιδιατροφή 
και δωρεάν χρήση των εγκατα-
στάσεων Spa. Παρακολούθηση 
των εκδηλώσεων μνήμης/τιμής 
1974-2024 και αντίστασης ενά-
ντια στην τουρκική κατοχή της 
Κύπρου, 8-13/10 Κυκλάδες, 
Τήνος – Μύκονος - Σύρος – Δή-
λος. 17-22/10 Καλαμάτα, Μάνη, 
Μυστράς, Μονεμβασιά, Πύλος 
(εκδηλώσεις  αναπαράστασης 
Ναυμαχίας του Ναβαρίνου), 10-
18 /10  K. Iταλία – Ελληνόφωνα 
Χωριά Καλαβρίας – Σικελία. 

Εκατοντάδες ποδηλάτες κάθε 
ηλικίας αναμένεται να ζήσουν και 
φέτος τη συναρπαστική εμπειρία 
του Deloitte Ποδηλατικού Γύρου 
Λεμεσού 10 χλμ., που θα πραγ-
ματοποιηθεί την Κυριακή, 15 
Σεπτεμβρίου 2024. Η εκκίνηση 
του Deloitte Ποδηλατικού Γύρου 
Λεμεσού, ο οποίος έχει καταστεί 
ένας από τους μεγαλύτερους 
αθλητικούς θεσμούς και εντάσ-
σεται στο καλεντάρι των Λεμεσίων 
powered by BRO BrainRocket, 
θα δοθεί στις 9 το πρωί από τον 
χώρο στάθμευσης Εναερίου, 
και σε αυτόν θα συμμετάσχουν 
ποδηλατικές ομάδες και όμιλοι, 
αθλητικά σωματεία, καθώς και όλοι 
οι λάτρεις του δίκυκλου οχήμα-
τος. Οι ποδηλάτες θα διανύσουν 
μια υπέροχη διαδρομή 10 χλμ. 
απολαμβάνοντας την ομορφιά της 
πόλης, το φυσικό περιβάλλον και 
τη θάλασσα. Στόχος της εκδήλωσης, 
να χαρίσει στους συμμετέχοντες 
μια ξεχωριστή ημέρα άθλησης και 
ψυχαγωγίας, τηρώντας πάντοτε 
υψηλά τα επίπεδα ασφάλειας και 
ταυτόχρονα να ενθαρρύνει τους 
πολίτες να εντάξουν το ποδήλατο 
στην καθημερινότητά τους ως εναλ-
λακτικό μέσο διακίνησης. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι η εταιρεία Nextbike, 

θα παραχωρήσει, όπως κάθε χρόνο, 
δωρεάν ποδήλατα σε όσους συμ-
μετέχοντες δεν διαθέτουν το δικό 
τους δίκυκλο. Οι ενδιαφερόμενοι 
μπορούν να εγκαταστήσουν την 
εφαρμογή Nextbike στο κινητό τους 
τηλέφωνο και να χρησιμοποιή-
σουν τον κωδικό «Lmobweek24», 
για να παραλάβουν το ποδήλατό 
τους από οποιονδήποτε σταθμό 
στη Λεμεσό, με δικαίωμα χρήσης 
180 λεπτών. Μεγάλος Χορηγός 
του Ποδηλατικού Γύρου Λεμεσού 
είναι η εταιρεία Deloitte, η οποία 
στηρίζει διαχρονικά πρωτοβουλίες 
που προάγουν το αθλητικό πνεύμα 
και την ευγενή άμιλλα, και συμ-
βάλλουν παράλληλα στη βελτίωση 
της ποιότητας ζωής των πολιτών. Η 
συμμετοχή στην εκδήλωση είναι 
δωρεάν, ενώ όλοι οι ποδηλάτες θα 
πρέπει να φέρουν υποχρεωτικά 
κράνος.

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL,  
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ 
ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου 

Βαλδασερίδη 10, 6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.

08.09.2024

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ ΓΕΝΙΚΟΥ 
ΧΗΜΕΙΟΥ ΤΟΥ ΚΡΑΤΟΥΣ

Το Γενικό Χημείο του Κράτους (ΓΧΚ) ζητά την υποβολή δή-
λωσης ενδιαφέροντος από άτομα ή Εταιρείες, που διαθέτουν 
προς ενοικίαση κτήριο στη Λευκωσία για τη μεταστέγαση 
των εργαστηρίων/ γραφείων/ αποθηκών κ.ά. χώρων του, 
μέχρι την ολοκλήρωση της ανέγερσης του Νέου Κτηρίου του.

Ολόκληρη η πρόσκληση βρίσκεται αναρτημένη στην Ιστοσε-
λίδα του ΓΧΚ: https://www.moh.gov.cy/Moh/SGL/sgl.
nsf/home_el/home_el?opendocument
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Ο
ΑΠΟΕΛ απα-
σχολεί. Στα 
ντουζένια του, 
πάρα πολύ. 
Στα νορμάλ 
του, πολύ. Στα 
άσχημά του, 

γίνεται το έλα να δεις. Δεν χρειάζεται 
να εξηγήσουμε το γιατί. Απόλυτα 
φυσιολογικά, λοιπόν, βρίσκεται στο 
επίκεντρο της επικαιρότητας. Στο 
επίκεντρο του ενδιαφέροντος των 
φίλων του και όχι μόνο. Μετά τα 
ευρωπαϊκά ματς και την πρεμιέ-
ρα του πρωταθλήματος. Όπου 
πραγματικά η εικόνα του ήταν 
απογοητευτική. Έχασε από τον 
Εθνικό, που δεν είχε δώσει ούτε 
ένα επίσημο παιχνίδι, αλλά παρου-
σιάστηκε πιο έτοιμος (κρατήστε την 
ετοιμότητα).  Στην Ευρώπη, ναι μεν 
θα αγωνιστεί στη League Phase 
του Conference League, αλλά ο 
καθένας, με πρώτους τους ανθρώ-
πους του, αντιλαμβάνεται ότι αυτό 
δεν είναι επιτυχία, αλλά αποτυχία. 
Πέρασε, γιατί ως πρωταθλητής είχε 
τρεις ευκαιρίες. Προκρίθηκε (στο 
γκολ) επί της μέτριας Πετροκούμπ, 
αποκλείστηκε νορμάλ (ήταν εντός 
πλαισίου) από τη Σλόβαν, έπρεπε 
να περάσει την RSF και να πάει στο 
Europa League. Αποκλείστηκε στα 
πέναλτι μεν, αλλά για να φτάσει εκεί, 
χρειάστηκε ένα γκολ στο τελευταίο 
άγγιγμα. Απέναντι σε μία ομάδα 
περιορισμένων δυνατοτήτων, αλλά 
εμφανώς καλοδουλέμενη. Αυτό 
ακριβώς δεν είχε ο ΑΠΟΕΛ. Δεν 
ήταν καλοδουλεμένος και ήταν ανέ-
τοιμος. Το γιατί είναι πολύπλοκο 
και παράλληλα απλό. Ο Γκαγιέγο 
δεν ετοίμασε σωστά την ομάδα, 
δεν έβαλε πράγματα στο παιχνίδι. 
Τα δάκτυλα των δύο χεριών σας 
αρκούν και περισσεύουν για να 
μετρήσετε δημιουργία ευκαιρίας 
με οργανωμένη επίθεση και ανταλ-
λαγή της μπάλας σε 7 ματς. Προ-
φανώς οι συνεργάτες του έπεσαν 
και κάπως έξω στο θέμα φυσικών 
δυνάμεων. Οι μετεγγραφές έδωσαν 
από τίποτα μέχρι ελάχιστο (προς 
το παρόν),  οπότε.... 

Λογική η απογοήτευση, λογι-
κός ο προβληματισμός. Μη φυσι-
ολογικός ο πανικός και η έναρξη... 
βαψίματος με μαύρη μπογιά. Ούτε, 
βέβαια, γίνεται δουλειά με τα κλισέ. 
Όπως το... και πέρσι κάπως έτσι 
ξεκίνησαμε. Κάθε χρονιά είναι δι-
αφορετική. Αλλά και κάθε νόμισμα 
έχει δύο όψεις. Χειρότερα ξεκίνησε 
πέρσι, βασικά δεν βλεπόταν μέχρι 
τον 5ον αγώνα, όταν κέρδισε σε 
εξ αναβολής την Πάφο και ανέ-
καμψε. Τώρα δέχτηκε μία ήττα. 
Εντάξει, ολίγον τι εκτός πλαισίου 
(μου αρέσει η έκφραση), αλλά μία. 
Δεν είναι εδώ το ζήτημα. Όλη η 
ιστορία είναι η απόδοση και το πώς 
έρχεται η ανάκαμψη.  Μπορεί ο 

Ντομίνγκεζ, έχει το πακέτο; Αυτό 
μόνο στον Αρχάγγελο το ξέρουν. 
Το γνωρίζουν αυτοί που το έζησαν 
πέρσι και μέτρησαν το πραγματικό 
μερίδιο του Πορτογάλου κόουτς 
στην κατάκτηση του τίτλου, δίπλα 
από τον Σα Πίντο. Για να τον εμπι-
στευτούν, σημαίνει ότι μπορεί. Το 
ρόστερ; Αλήθεια, πιστεύει κανείς 
πως με καλύτερη διαχείριση και 
μοντέλο παιχνιδιού δεν θα αποδώ-
σει αρκετά σκαλοπάτια πιο πάνω, 
σε επιθυμητά επίπεδα; 

Είναι άλλοι παίκτες; 
Οι περσινοί ποδοσφαιριστές; 

Δηλαδή ο Μαρκίνιος δεν μπορεί 
πλέον να παίξει μπάλα, ο Εντογκαλά 
δεν μπορεί να ολοκληρώσει φάση, 
ο Ντβάλι έγινε εξάφνως επικίν-
δυνος; Ο Πέτροβιτς έχασε πλέον 
τον απόλυτο έλεγχο του χώρου; 
Ναι, καλά... Από τους καινούργιους 
θέλω να σταθώ στον Μάγιερ. Είναι, 
ίσως, πολύ χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα. Ο κορυφαίος προ διετίας 
ποδοσφαιριστής στο πρωτάθλη-
μα Ελβετίας φαίνεται σαν παίκτης 
από το... πάτωμα, ούτε καν από το 
πρώτο ράφι. Το σκέφτομαι, όμως, 
εντελώς ποδοσφαιρικά. Μήπως 
απλώς ο Μάγιερ δεν βολεύτηκε 
ακόμη στο μοντέλο παιχνιδιού; 

Ωραία, πήρε την μπάλα. Τι θα 
κάνει; Θα ντριμπλάρει 4-5 παίκτες 
και θα σκοράρει; Πώς θα δείξει 
την γκάμα του όταν, με βάση το 
παιχνίδι (κυρίως μπαλιές 25-30 
μέτρων, σέντρες κ.λπ), οι συμπαί-
κτες του δεν δίνουν επιλογές για 
τριγωνάκια, για εναλλαγή παιχνι-
διού, για όβερλαπς, για να πέρασει 
την μπάλα στην πλάτη της άμυνας 
κ.λπ; Σύγχρονο, απαιτούμενο πο-
δόσφαιρο. Είναι αυτό που ανέφερα 
πιο πάνω. Προφανώς ο Γκαγιέγο 
δεν έκανε καλή προετοιμασία από 
άποψη τακτικής και  αγωνιστικών 
μοτίβων. Στην Ανόρθωση ο Τεχέ-
ρα είχε έναν συγκεκριμένο ρόλο, 
σε ένα συγκεκριμένο πλάνο. Στον 
ΑΠΟΕΛ άλλα έπρεπε να κάνει, σε 
άλλο μοτίβο. Εξαφανίστηκαν και 

στοιχεία που χαρακτήριζαν την 
περσινή ομάδα. Όπως οι στατικές 
μπάλες, όπου οι «γαλαζοκίτρινοι» 
ήταν φοβεροί. Θα σημειώσω πως 
και η απώλεια Κβιλιτάια σε αυτό 
το στάδιο φαίνεται. Αυτά τα κρα-
τήματα και τα σπασίματα μπάλας, 
εννοώ, λείπουν. 

Διορθώσεις
Να μην παρεξηγηθώ, υπάρχουν 

πράγματα να γίνουν και η γκρίζα 
εικόνα υπάρχει. Ορθά αποκτήθη-
κε ο Αμπάνια (πώς ξέπεσε αυτός ο 
παίκτης στην Πετροκούμπ;), οι κι-
νήσεις για παίκτη επιπέδου Πίτσι 
(εκεί μείναμε όταν παραδώσαμε το 
ρεπορτάζ), δείχνουν και το καμπα-
νάκι που κτύπησε στον Αρχάγγελο 
για μερική αναβάθμιση. Ακόμη και 
2-3 ποδοσφαιριστές υψηλού επιπέ-
δου μπορούν να σου ανεβάσουν τις 
στροφές.  Όμως, δεν σου αλλάζουν 
την ομάδα. Αυτό το κάνει ο προ-
πονητής,  με την καθοδήγηση και 
την αξιοποίηση των ικανοτήτων των 
παικτών. Που, επαναλαμβάνουμε, 
υπάρχουν. Σε ποιότητα και ποσότητα 
(και από τη λίστα Β έχει ικανούς). Η 
διακοπή βολεύει γιατί δίνει χρόνο για 
ηρεμία, ενδοσκόπηση και δουλειά. 
Αυτό που επίσης βολεύει είναι το 
πρόγραμμα αγώνων. Μέσα από τους 
οποίους οι  ομάδες ρολάρουν και 
δένουν. Έχει 4 ματς πριν από την 
επόμενη διακοπή με αντιπάλους 
συγκεκριμένου (και σαφώς  μικρό-
τερου από το δικό του) βεληνεκούς: 
Καρμιώτισσα, ΕΝΠ  (το εξ αναβολής), 
Νέα Σαλαμίνα, Ομόνοια 29Μ για 
να πάρει μπόλικους βαθμούς, να 
κτίσει σερί και δυναμική. Όπως και 
πέρσι, είναι το μόνο σημείο όπου 
μπορείς να σταθείς πραγματικά 
στο αντίστοιχο σημείο της περσι-
νής χρονιάς. Κανένα παιχνίδι δεν 
είναι εύκολο, αλλά στην παρούσα 
φάση δεν νομίζω πως θα βόλευε τον 
ΑΠΟΕΛ να είχε ντέρμπι στη σειρά. 

Οπότε, χωρίς υπερβολές (δεν 
είναι μαύρα τα πράγματα, δεν είναι 
φυσικά και ρόδινα) και με βάση 
πάντα τα  ποδοσφαιρικά δεδομέ-
να, κοιτώντας ψυχρά τα πράγματα, 
απ’ όλες τις πλευρές ο ΑΠΟΕΛ θα 
ανακάμψει.   

Προφανώς ο Γκα-
γιέγο δεν έκανε 

καλή προετοιμασία 
από άποψη τακτι-

κής και  αγωνιστι-
κών μοτίβων

Αλήθεια, πιστεύ-
ει κανείς πως με 
καλύτερη διαχεί-
ριση και μοντέλο 

παιχνιδιού δεν θα 
αποδώσει αρκετά 

σκαλοπάτια πιο 
πάνω, σε επιθυμη-

τά επίπεδα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

ΦΡΕΝΟ, ΕΠΑΝΑΣΤΡΟΦΉ 
ΚΑΙ ΕΠΑΝΕΚΚΙΝΉΣΉ

Ο ΑΠΟΕΛ άρχισε σαφέστατα άσχημα  τη σεζόν. Είναι 
φυσιoλογική η ανησυχία, αλλά υπερβολικός ο μηδενισμός 
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